
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 8181
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 47ο Δηµοτικό Σχολείο Πειραιά και από το 7ο
Γυµνάσιο Χαλκίδας, σελ. 8197, 8211

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Κατάθεση αναφορών, σελ.  8181-8182
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

8182-8196
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Πέµ-

πτης 21 Φεβρουαρίου 2013, σελ. 8197
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλε-

κτρονικής Διακυβέρνησης, σχετικά µε τα κριτήρια αξιολόγη-
σης των δηµοσίων υπαλλήλων µε αυξηµένα προσόντα, σελ.
8198

β) Προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Πρόνοιας: 

i) σχετικά µε το σχέδιο δράσης για την οικονοµική ανακού-
φιση των ευπαθών οµάδων, σελ. 8199

ii) σχετικά µε τη συνταξιοδότηση των αγροτών που γεννή-
θηκαν το 1948, σελ. 8202

iii) σχετικά µε την ενίσχυση της απασχόλησης και της επι-
χειρηµατικότητας των νέων, σελ. 8203

γ) Προς τον Υπουργό Υγείας:
i) σχετικά µε την ανάγκη συντήρησης των µηχανηµάτων

ακτινοθεραπείας του Πανεπιστηµιακού Νοσοκοµείου Λάρι-
σας, σελ. 8210

ii) σχετικά µε τα προβλήµατα λειτουργίας του Αντικαρκινι-
κού Νοσοκοµείου "Μεταξά" λόγω έλλειψης προσωπικού, σελ.
8211

δ) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών:
i) σχετικά µε τους ασφαλισµένους της ασφαλιστικής εται-

ρείας "EVIMA" µετά την ανάκληση της άδειας λειτουργίας
της, σελ. 8206

ii) σχετικά µε την απόκλιση των δηµοσίων εσόδων και τον
κίνδυνο λήψης νέων µέτρων, σελ. 8208
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ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ Ι. , σελ. 8181-8209
ΚΟΛΛΙΑ – ΤΣΑΡΟΥΧΑ Μ. , 

σελ. 8209-8213

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΣ Χ. , σελ. 8210, 8211
ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ Δ. , σελ. 8208, 8209
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 8206, 8207
ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑΡΟΥΧΑ Μ. , σελ. 8211
ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ Α. , σελ. 8210, 8211, 8212, 8213
ΜΑΝΙΤΑΚΗΣ Α. , σελ. 8198, 8199
ΜΕΛΑΣ Π. , σελ. 8211, 8212, 8213
ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ Κ. , σελ. 8198
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 8203, 8205
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 8200, 8201, 8202, 8203, 
8204, 8205

ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ Ε. , σελ. 8199, 8201
ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ Χ. , σελ. 8206, 8207, 8208, 8209
ΤΖΑΜΤΖΗΣ Ι. , σελ. 8202, 8203
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Αθήνα, σήµερα στις 20 Φεβρουαρίου 2013, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 10.04’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Δ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 19-2-2013
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΚΘ’ συνεδριάσεώς του, της Τρίτης 19
Φεβρουαρίου 2013, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο των
σχεδίων νόµων: 1.«Κύρωση της από 18 Δεκεµβρίου Πράξης Νο-
µοθετικού Περιεχοµένου «Κατεπείγουσες ρυθµίσεις για την οι-
κονοµική ανάπτυξη της χώρας» και άλλες διατάξεις». 2.«Κύρωση
του Κώδικα Νόµων για το Ελεγκτικό Συνέδριο».)

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. Κυριάκο Μητσο-
τάκη, Βουλευτή Β’ Αθηνών, τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία εργαζόµενοι µε ειδικότητα οικο-
δόµου στην ανώνυµη εταιρεία «Μπάµπης Βωβός Διεθνής
Τεχνική» εκφράζουν τη διαµαρτυρία τους για τη µη διεκπεραί-
ωση από το ΙΚΑ των καταγγελιών τους για την ασφαλιστική τους
τακτοποίηση.

2) Ο Βουλευτής Λέσβου κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Εντεταλµένος Περιφερειακός Σύµ-
βουλος της Περιφερειακής Ενότητας Λήµνου αιτείται την
επίλυση θέµατος που αφορά την εφαρµογή της υπ’αριθµόν
68042/ 1277/30-4-2012 υπουργικής απόφασης ,σχετικά µε τη
δίωξη του αγριοκούνελου στη Λήµνο, ώστε να αποτραπούν ζη-
µιές στις καλλιέργειες.

3) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Δήµος Χανίων αιτείται τη συνέ-
χιση των προγραµµάτων κοινωφελούς εργασίας που υλοποιούν
οι δήµοι.

4) Ο Βουλευτής Λακωνίας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η κ. Δήµητρα Κοτσώνη αιτείται την κατά-
θεση τροπολογίας µε την οποία θα εφαρµόζεται η καταργητική
δίκη και σε εκκρεµείς ενώπιον δικαστηρίου υποθέσεις, επί των
οποίων δεν έχει εκδοθεί αµετάκλητη απόφαση.

5) Ο Βουλευτής Λακωνίας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Δήµος Μονεµβασίας Νοµού Λακωνίας
αιτείται την επάνδρωση των Αστυνοµικών Τµηµάτων του δήµου,
ώστε να αντιµετωπιστεί αποτελεσµατικά η εγκληµατικότητα στην
περιοχή.

6) Ο Βουλευτής Κορινθίας κ. ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία ο Πανελλήνιος Σύνδεσµος Βρεφονηπιαγωγών
ΤΕΙ αιτείται την επαναφορά της ισχύος του εξαώρου εργασίας
στο παιδαγωγικό προσωπικό των παιδικών σταθµών.

7) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Εµπορικός Σύλλογος Ηρακλείου
παραθέτει τις προτάσεις του για την επίλυση των θεµάτων ασφά-
λισης των εµπόρων του Νοµού Ηρακλείου.

8) Ο Βουλευτής Κορινθίας κ. ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία οι Πρόεδροι των Τοπικών Παραλιακών Κοινο-
τήτων των τµηµάτων του Δήµου Ξυλοκάστρου-Ευρωστίνης
Νοµού Κορινθίας αιτούνται την επανεξέταση του θέµατος που
αφορά την απένταξη του έργου επέκτασης του βιολογικού κα-
θαρισµού από χρηµατοδότηση ΕΣΠΑ.

9) Ο Βουλευτής Κορινθίας κ. ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία ο Δήµος Στυµφαλίας Νοµού Κορινθίας αιτεί-
ται το χαρακτηρισµό του Τοπικού Διαµερίσµατος Ψαρίου του εν
λόγω δήµου ως <µαρτυρικού χωριού>.

10) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Δήµος Βιάννου Νοµού Ηρα-
κλείου εκφράζει την αντίθεσή του σε οποιαδήποτε απόπειρα
αποµάκρυνσης ή κατάργησης δηµοσίων υπηρεσιών από το
δήµο.

11) Η Βουλευτής Ηλείας κ. ΕΥΣΤΑΘΙΑ( ΕΦΗ) ΓΕΩΡΓΟΠΟΥ-
ΛΟΥ-ΣΑΛΤΑΡΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Πανελλήνιος
Σύνδεσµος Βρεφονηπιαγωγών ΤΕΙ αιτείται την ανάγκη επαναφο-
ράς της ισχύος του εξαώρου εργασίας στο παιδαγωγικό προσω-
πικό των παιδικών σταθµών.

12) Ο Βουλευτής Τρικάλων κ. ΗΛΙΑΣ ΒΛΑΧΟΓΙΑΝΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία αιτείται να ενηµερωθεί για τις εκκρε-
µείς υποθέσεις διορισµού ειδικών κατηγοριών.

13) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Αποφοίτων Εθνικής Σχο-
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λής Δηµόσιας Διοίκησης και Αυτοδιοίκησης παραθέτει τις προ-
τάσεις τις για τη διαδικασία αξιολόγησης και αναδιάρθρωσης
των δοµών του Δηµοσίου.

14) Η Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΑΝΝΑ-ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥ-
ΛΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η κ. Ιλιάνα Ζάρρα και ο κ.
Χρήστος Μεράντζας εκφράζουν την ανησυχία τους για την τύχη
της ακαδηµαϊκής τους ταυτότητας µετά την ανακοίνωση του σχε-
δίου «Αθηνά».

15) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η κ. Σοφία Τσιόβρα αιτείται την
επίλυση του θέµατος αποκατάστασης του εργασιακού καθεστώ-
τος διορισθέντων µέσω ΑΣΕΠ.

16) Ο Βουλευτής Κορινθίας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Γονέων και Κηδεµόνων του
Δηµοτικού Σχολείου Μάννας Νοµού Κορινθίας αιτείται την επί-
λυση θέµατος που αφορά την έλλειψη διδακτικού προσωπικού
στο Δηµοτικό Σχολείο Μάννας.

17) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά κτήριο το οποίο
έχει µετατραπεί σε στέκι αστέγων και τοξικοµανών στην παραλία
Αιγίου.

18) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στο πρό-
βληµα της διπλοστάθµευσης στο κέντρο της Πάτρας.

19) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται σε επι-
στολή του πρώην Δηµοτικού Συµβούλου Πάτρας κ. Δ. Αυγέρου
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την οικονοµική πο-
λιτική.

20) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται σε σύλ-
ληψη αστέγου που πραγµατοποιήθηκε στην Πάτρα για χρέος 35
ευρώ.

21) Ο Βουλευτής Λακωνίας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Παναγιώτης Δερµάτης διαµαρ-
τύρεται για τις περικοπές στη σύνταξή του.

22) Ο Βουλευτής Λέσβου κ. ΠΑΥΛΟΣ ΒΟΓΙΑΤΖΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Γενική Γραµµατεία Πολιτισµού- Μουσείο
Φυσικής Ιστορίας Απολιθωµένου Δάσους Λέσβου αιτείται επιχο-
ρήγησης για την παρουσίαση της έκθεσης «ΑΙΓΑΙΟΝ- H γέννηση
ενός αρχιπελάγους».

23) Οι Βουλευτές, Β’ Αθηνών κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ και Λα-
ρίσης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την
οποία κάτοικοι των νησιών Πάρου και Αντιπάρου Νοµού Κυκλά-
δων καταγγέλλουν την αδιαφορία της πολιτείας για την επίλυση
των προβληµάτων παροχής υγειονοµικής περίθαλψης στο Κέν-
τρο Υγείας Πάρου και Αντιπάρου.

24) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΙΡΒΙΔΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Εργαζοµένων Δ.Ε.ΔΙ.Σ.Α. πα-
ραθέτει τις προτάσεις του για την επίλυση µισθολογικών και ερ-
γασιακών θεµάτων των µελών του.

25) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Συντονιστική Οµάδα Οικοδοµι-
κών Συνεταιρισµών Ηρακλείου εκφράζει τη διαµαρτυρία της για
την αξιολόγηση των πραγµατικών γεγονότων της εκπονούµενης
µελέτης «Αξιολόγηση της Εφαρµογής και Αναθεώρηση του Πε-

ριφερειακού Πλαισίου Χωροταξικού Σχεδιασµού και Αειφόρου
Ανάπτυξης Κρήτης».

26) Οι Βουλευτές, Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΕΛΕΝΗ ΓΕΡΑΣΙΜΙΔΟΥ
και Α’ Θεσσαλονίκης κ. ΘΕΟΔΟΣΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ κατέθε-
σαν αναφορά µε την οποία το Δηµοτικό Συµβούλιο του Δήµου
Δέλτα του Νοµού Θεσσαλονίκης εκφράζει την αντίθεσή του στο
σχέδιο «Αθηνά» που αφορά στην τριτοβάθµια εκπαίδευση.

27) Ο Βουλευτής Κορινθίας κ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΜΠΟΥΚΟΥΡΑΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Δήµαρχος Ξυλοκάστρου-Ευρω-
στίνης Νοµού Κορινθίας αιτείται την επανένταξη του έργου
διαχείρισης λυµάτων του εν λόγω δήµου στο Επιχειρησιακό Πρό-
γραµµα «Περιβάλλον-Αειφόρος Ανάπτυξη».

28) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΣΣΗΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία το Δηµοτικό Συµβούλιο Ιωαννίνων αιτείται την
άµεση µείωση των αντικειµενικών αξιών των ακινήτων στον εν
λόγω δήµο.

29) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία οι Δήµοι Αχαρνών, Διονύσου, Κρω-
πίας, Λαυρεωτικής, Μαραθώνα, Μαρκόπουλου, Παιανίας, Παλλή-
νης, Ραφήνας-Πικερµίου, Σαρωνικού, Σπάτων-Αρτέµιδας και
Ωρωπού Νοµού Αττικής επισηµαίνουν το γεγονός της απώλειας
χρηµατοδοτήσεών τους από πόρους ΚΑΠ λόγω µη δηµοσίευσης
του πραγµατικού πληθυσµού της απογραφής του 2011.

30) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Επιχειρηµατιών
Ενοικιαζόµενων Διαµερισµάτων-Δωµατίων Ανατολικής Κρήτης
αιτείται την ίση φορολογική µεταχείριση των ξενοδοχειακών κα-
ταλυµάτων φυσικών προσώπων µε τις εταιρείες νοµικών προσώ-
πων.

31) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία το Εθνικό Αθλητικό Κέντρο Ηρα-
κλείου Κρήτης εκφράζει την αντίθεσή του σε οποιαδήποτε
απόπειρα κατάργησης, συγχώνευσης ή διαχείρισης των εγκατα-
στά- σεών του από το Δήµο Ηρακλείου.

32) Οι Βουλευτές, Ηρακλείου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ και κ.
ΜΑΡΙΑ ΔΙΑΚΑΚΗ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία οι Πανελλή-
νιες Οµοσπονδίες και Ενώσεις Αστυνοµικών Υπαλλήλων και
Υπαλλήλων Πυροσβεστικού και Λιµενικού Σώµατος αιτούνται την
άµεση απόσυρση του σχεδίου νόµου <Έγκριση της επικαιροποί-
ησης του Μεσοπρόθεσµου Πλαισίου Δηµοσιονοµικής Σταθερό-
τητας 2013-2016> που οδηγεί τους ένστολους στην οικονοµική
και κοινωνική εξαθλίωση.

33) Η Βουλευτής Σερρών κ. ΜΑΡΙΑ ΚΟΛΛΙΑ - ΤΣΑΡΟΥΧΑ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία το Επιµελητήριο Σερρών αιτείται την
εξασφάλιση πόρων από το ΕΣΠΑ για την άµεση προκήρυξη προ-
γράµµατος, µε στόχο τη στήριξη της γυναικείας απασχόλησης.

34) Η Βουλευτής Σερρών κ. ΜΑΡΙΑ ΚΟΛΛΙΑ - ΤΣΑΡΟΥΧΑ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία το Κέντρο Αποθεραπείας και Απο-
κατάστασης Ατόµων µε Αναπηρία αιτείται την άµεση ενίσχυση
του προσωπικού φροντίδας, ιδιαίτερα στο Παράρτηµα ΚΕΠΕΠ
Σιδηροκάστρου.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 2520/03-10-2012 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Μητρόπουλου Αλέξιου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. ΓΚΕ 1011765 ΕΞ
2013/847/22-01-2013 έγγραφο από τον Υπουργό Οικονοµικών η
ακόλουθη απάντηση:

8182 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2. Στην µε αριθµό 4376/26-11-2012 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Μεϊκόπουλου Αλέξανδρου, Μητρόπουλου Αλέξιου, Γάκη
Δηµήτρη, Ζαχαριά Κωνσταντίνου, Καρά Γιουσούφ Αϊχάν, Στρα-
τούλη Δηµήτριου, Χατζηλάµπρου Βασίλειου, Γελαλή Δηµήτρη,
Μιχαλάκη Νικόλαου, Κυριακάκη Βασίλειου, Βαλαβάνη `Ολγα-
Νάντιας, Δριτσέλη Παναγιώτας, Δερµιτζάκη Κωνσταντίνου, Κον-

τονή Χαράλαµπου-Σταύρου, Κοδέλα Δηµήτριου, Τριανταφύλλου
Μαρίας, Σαµοΐλη Στέφανου, Κριτσωτάκη Μιχαήλ και Σταθά
Ιωάννη δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. ΤΚΕ/Φ.2/2705/22-01-2013 έγ-
γραφο από τον Υπουργό Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλε-
κτρονικής Διακυβέρνησης η ακόλουθη απάντηση:

8184 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8186 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



3. Στην µε αριθµό 4446/28-11-2012 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Γεωργιάδη Σπυρίδωνος - Άδωνιδος δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Δ1/

Α/1151/22-01-2013 έγγραφο από τον Υφυπουργό Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής η ακόλουθη απάντηση:
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8188 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4. Στην µε αριθµό 4493/29-11-2012 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Μπούκουρα Ευστάθιου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. ΓΚΕ 1011375 ΕΞ

2013 1774/22-01-2013 έγγραφο από τον Υφυπουργό Οικονοµι-
κών η ακόλουθη απάντηση:

8190 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5. Στην µε αριθµό 4646/03-12-2012 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Κωνσταντόπουλου Γεώργιου, Κόνσολα Εµµανουήλ, Βλα-
χογιάννη Ηλία, Κοντογεώργου Κωνσταντίνου, Μακρή Θεοδώρου
Ελένης, Αντωνίου Μαρίας, Χριστογιάννη Δηµήτριου, Καραµανλή
Άννας, Κεφαλογιάννη Ιωάννη, Παπαδόπουλου Μιχάλη, Μάνη-Πα-

παδηµητρίου Άννας, Μιχελάκη Ιωάννη, Κυριαζίδη Δηµήτριου,
Αναστασιάδη Σάββα, Καράµπελα Ιωάννη και Βεσυρόπουλου
Απόστολου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Β13-323/22-01-2013 έγ-
γραφο από τον Υφυπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας,
Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων η ακόλουθη απάντηση:

8192 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6. Στην µε αριθµό 5401/21-12-2012 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Μιχελογιαννάκη Ιωάννη δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. ΓΚΕ 1011981 ΕΞ

2013 / 2170/22-01-2013 έγγραφο από τον Υφυπουργό Οικονοµι-
κών η ακόλουθη απάντηση:

8194 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7. Στην µε αριθµό 5539/07-01-2013 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Κανελλοπούλου Μαρίας, Σαµοΐλη Στέφανου και Μιχα-
λάκη Νικόλαου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 2/1883/0022/22-01-2013

έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Οικονοµικών η ακό-
λουθη απάντηση:

8196 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, τριάντα
τρεις µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί-συνοδοί τους
από το 47ο Δηµοτικό Σχολείο Πειραιά.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επίκαιρων
ερωτήσεων της Πέµπτης 21 Φεβρουαρίου 2013, το οποίο έχει ως
εξής:

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφος 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1025/18-2-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Καβάλας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Καλαντζή
προς τον Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών
Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά µε την επαναφορά της επιδό-
τησης του κόστους µισθοδοσίας στο 12% για τις επιχειρήσεις
που είναι εγκατεστηµένες στους Νοµούς Καβάλας και Δράµας.

2. Η µε αριθµό 1033/18-2-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Δράµας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς - Ενω-
τικού Κοινωνικού Μετώπου κ. Χρήστου Καραγιαννίδη προς τον
Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας, σχε-
τικά µε την αναστολή του προνοιακού επιδόµατος στους οροθε-
τικούς ασθενείς.

3. Η µε αριθµό 1030/18-2-2013 επίκαιρη ερώτηση του πρώην
Προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Β’ Αθήνας του Πανελλήνιου
Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Απόστολου Κακλαµάνη προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την υπερφορολόγηση των ακι-
νήτων.

4. Η µε αριθµό 1028/18-2-2013 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Θεσσαλονίκης των Ανεξάρτητων Ελλήνων κ. Σταυρούλας
Ξουλίδου προς τον Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, Πολι-
τισµού και Αθλητισµού, σχετικά µε τα προβλήµατα των Πρότυ-
πων Πειραµατικών Σχολείων. 

5. Η µε αριθµό 1037/18-2-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αττικής του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Ηλία Κα-
σιδιάρη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τις αµοιβές
των στελεχών του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας
και τις βουλευτικές αποζηµιώσεις.

6. Η µε αριθµό 1031/18-2-2013 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Θεσσαλονίκης της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Ασηµίνας
Ξηροτύρη-Αικατερινάρη προς τον Υπουργό Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά µε τις ρυθµίσεις
του σχεδίου «Αθηνά» για την τριτοβάθµια εκπαίδευση και τις αρ-
νητικές συνέπειές του.

7.- Η µε αριθµό 1035/18-2-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-

λευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
κ. Θεοδοσίου Κωνσταντινίδη προς τον Υπουργό Παιδείας και
Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά µε τη διά-
σωση των αρχαιοτήτων στο σταθµό Βενιζέλου του Μετρό Θεσ-
σαλονίκης.

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1026/18-2-2013 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Αθήνας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Άννας Καραµανλή προς
τον Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού, σχετικά µε την αντιµετώπιση της ενδοσχολικής βίας και
του εκφοβισµού µαθητών.

2. Η µε αριθµό 1034/18-2-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθήνας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς -
Ενωτικού Κοινωνικού Μετώπου κ. Αναστασίου Κουράκη προς τον
Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού, σχετικά µε τις αρχαιότητες που αποκαλύφθηκαν στο
σταθµό Βενιζέλου του Μετρό Θεσσαλονίκης.

3. Η µε αριθµό 1024/18-2-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ευβοίας του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Συ-
µεών Κεδίκογλου προς τον Υφυπουργό στον Πρωθυπουργό,
σχετικά µε τις µετρήσεις ακροαµατικότητας των ραδιοφωνικών
σταθµών από την εταιρεία «Focus Bari».

4. Η µε αριθµό 1029/18-2-2013 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Μαγνησίας των Ανεξάρτητων Ελλήνων κ. Μαρίνας Χρυσοβε-
λώνη προς την Υπουργό Τουρισµού, σχετικά µε την οικονοµική
διαχείριση στον ΕΟΤ.

5. Η µε αριθµό 1038/18-2-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Σερρών του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Αρτεµίου
Ματθαιόπουλου προς τους Υπουργούς Οικονοµικών και Ανάπτυ-
ξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών Μεταφορών και Δικτύων,
σχετικά µε τις υπέρογκες χρεώσεις των εταιρειών κινητής τηλε-
φωνίας.

6. Η µε αριθµό 1032/18-2-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Λάρισας της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Θωµά Ψύρρα
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τη µεταφορά δηµο-
σίων υπηρεσιών από µισθωµένα κτήρια σε κτήρια που ανήκουν
στο δηµόσιο ή σε δηµόσιους οργανισµούς. 

7. Η µε αριθµό 1036/18-2-2013 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Πειραιά του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Δια-
µάντως Μανωλάκου προς τους Υπουργούς Διοικητικής
Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης και Παιδείας
και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά µε την
ένταξη του Ταµείου Διοίκησης και Διαχείρισης Πανεπιστηµιακών
Δασών (Τ.Δ.Δ.Π.) στην εταιρεία διαχείρισης Οικονοµικών του Αρι-
στοτέλειου Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης.»
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 1000/12-2-2013 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθήνας της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Κυριάκου Μητσοτάκη προς τον Υπουργό Διοικητι-
κής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης, σχετικά
µε τα κριτήρια αξιολόγησης των δηµοσίων υπαλλήλων µε αυξη-
µένα προσόντα. 

Θα απαντήσει ο Υπουργός Διοικητικής Μεταρρύθµισης και
Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης κ. Μανιτάκης.

Ο κ. Μητσοτάκης έχει το λόγο για δύο λεπτά, να αναπτύξει την
επίκαιρη ερώτησή του.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, φαντάζοµαι ότι θα συµφωνήσετε µαζί µου ότι

η βασική προϋπόθεση για την επιτυχία οποιασδήποτε µεταρρύθ-
µισης στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα συνιστά η σωστή αξιοποί-
ηση του ανθρώπινου δυναµικού, εφαρµόζοντας πρωτίστως τις
αρχές της αξιοκρατίας.

Ξεκινώντας από αυτήν την τοποθέτηση, η οποία είµαι σίγου-
ρος ότι σας βρίσκει σύµφωνο, θέλω να σας ρωτήσω αν κατά την
άποψή σας αυτό το κεντρικό σκεπτικό έχει παρεισφρήσει στην
υπ’ αριθµόν 559/8-1-2013 υπουργική απόφαση, µε την οποία επί
της ουσίας προσδιορίζονται τα κριτήρια των υπαλλήλων, οι
οποίοι θα τεθούν σε καθεστώς διαθεσιµότητας και κινητικότητας.
Διότι διαβάζοντας τους σχετικούς πίνακες και κάνοντας ορισµέ-
νους απλούς υπολογισµούς, διαπιστώνω ότι εκείνοι οι υπάλληλοι
οι οποίοι έχουν αυξηµένα προσόντα –έχουν δηλαδή, πτυχία και
κυρίως είναι απόφοιτοι της Εθνικής Σχολής Δηµόσιας Διοίκησης-
επί της ουσίας όχι απλά δεν τυγχάνουν, αν θέλετε, µιας προνο-
µιακής µεταρρύθµισης, αλλά καταλήγουν να είναι ενδεχοµένως
οι πρώτοι οι οποίοι θα ενταχθούν σε καθεστώς διαθεσιµότητας
ή κινητικότητας σε σχέση κυρίως µε υπαλλήλους οι οποίοι έχουν
θητεύσει στο δηµόσιο για αρκετά χρόνια.

Το ερώτηµα το οποίο σας θέτω είναι κατά πόσο οι υπάλληλοι
στους οποίους η ελληνική πολιτεία, οι Έλληνες φορολογούµενοι
έχουν επενδύσει ένα σηµαντικό ποσό -ενηµερώνω το Σώµα ότι
περίπου ο κάθε απόφοιτος της Εθνικής Σχολής Δηµόσιας Διοί-
κησης στοιχίζει στο ελληνικό δηµόσιο περί τις 35 χιλιάδες ευρώ
και έχει καταρτιστεί για να κάνει µια πολύ συγκεκριµένη δουλειά
στη δηµόσια διοίκηση, είτε στις κεντρικές δοµές είτε στην τοπική
αυτοδιοίκηση είτε στις αποκεντρωµένες δοµές- θα πρέπει να αν-
τιµετωπίζονται µε κάποιον προνοµιακό τρόπο, θα πρέπει να ανα-
γνωρίζεται, αν θέλετε, αυτή η επένδυση που έχει κάνει το κράτος
ή το κατά πόσο δίνουµε µεγαλύτερη έµφαση, µεγαλύτερη βαρύ-
τητα απλά στην προϋπηρεσία και όχι στα αντικειµενικά προ-
σόντα.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Το λόγο έχει ο κύ-

ριος Υπουργός για τρία λεπτά.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΑΝΙΤΑΚΗΣ (Υπουργός Διοικητικής Μεταρρύθ-

µισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Κύριε Βουλευτά, κατ’
αρχάς σας ευχαριστώ, γιατί µου δίνετε την ευκαιρία να διευκρι-
νίσω ορισµένα κρίσιµα ζητήµατα, τα οποία δηµιουργήθηκαν από
την υπουργική απόφαση που εκδώσαµε ως προαπαιτούµενη
ενέργεια από το ν. 4093 που ψηφίστηκε το Νοέµβριο του 2011.
Τα κριτήρια που θέσαµε σε εκείνη την υπουργική απόφαση αφο-
ρούσαν αποκλειστικά την προαπαιτούµενη αυτή ενέργεια, δη-
λαδή, τη διαθεσιµότητα των δυόµισι χιλιάδων υπαλλήλων, που
επρόκειτο να τεθούν σε διαθεσιµότητα και ήταν υπάλληλοι ΔΕ
αποκλειστικά. Επιπλέον, ήταν υπάλληλοι που είχαν προσληφθεί
µε σχέση ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου. Άρα, δεν µπο-
ρούσε αντικειµενικά να αφορά υπαλλήλους πανεπιστηµιακής εκ-
παίδευσης και πολύ περισσότερο δεν µπορούσε να αφορά τους
αποφοίτους της σχολής Δηµόσιας Διοίκησης. 

Στην απόφαση αυτή δεν αποτυπώσαµε τα πάγια κριτήρια της
κινητικότητας. Διότι τα πάγια κριτήρια της κινητικότητας, αν δια-
βάσει κάποιος προσεκτικά το νόµο, θα δει ότι στηρίζονται σε δυο
βασικά κριτήρια. Πρώτο κριτήριο είναι το συµφέρον της υπηρε-

σίας. Δεύτερο κριτήριο είναι η αξιοποίηση του υπαλλήλου. Αυτά
τα δυο κριτήρια θα εξειδικευτούν σε νεότερη απόφαση, η οποία
θα βγει, όταν θα αρχίσει να εφαρµόζεται το καθεστώς της κινη-
τικότητας πέρα από αυτήν την ειδική ατοµική και εφάπαξ περί-
πτωση που εφαρµόσαµε το Νοέµβρη του 2011.

Είναι προφανές, λοιπόν, ότι στις προθέσεις του Υπουργείου
είναι –και επαναλαµβάνω ότι αποτυπώθηκε στο νόµο- να αξιοποι-
ήσουµε κατά τον καλύτερο δυνατό τρόπο, κατά τον αποδοτικό-
τερο δυνατό τρόπο τους υπαλλήλους που έχουν προσόντα,
φυσικά µε βάση το βασικό κριτήριο της αξιοκρατίας. Και στο θε-
σµικό νόµο που πρόκειται εντός των προσεχών εβδοµάδων να
καταθέσουµε θα δείξουµε ότι θα αξιοποιήσουµε ειδικά, µε επι-
πλέον µοριοδότηση τους αποφοίτους της Εθνικής Σχολής Δηµό-
σιας Διοίκησης τόσο κατά την εξέλιξή τους όσο και για την
επιλογή των θέσεων ευθύνης. Το θέµα που έχουν θέσει παλαι-
ότερα και αφορά τη δηµιουργία ενός κλάδου διυπουργικού, το
έχουµε λάβει υπ’ όψιν µας και θα το αντιµετωπίσουµε, ακριβώς
για να αξιοποιήσουµε τους αποφοίτους της σχολής αυτής. 

Τα θέµατα αυτά δεν µπορούσαν, όµως, να αποτυπωθούν στην
απόφαση αυτή και η απόφαση αυτή δεν αποτελεί ούτε πρόπλα-
σµα ούτε προείκασµα αυτού που πρόκειται να κάνουµε και θα
διέπει τις εξελίξεις στις προσλήψεις και την κινητικότητα των δη-
µοσίων υπαλλήλων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Το λόγο έχει ο κ. Μη-
τσοτάκης για να δευτερολογήσει.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Υπουργέ, για
την απάντηση, η οποία µε καλύπτει σε πολύ µεγάλο βαθµό,
καθώς διαπιστώνω ότι συµµερίζεστε και εσείς αυτόν τον προβλη-
µατισµό σχετικά µε την καλύτερη δυνατή αξιοποίηση υπαλλήλων
που έχουν αντικειµενικά προσόντα και στους οποίους το ελλη-
νικό δηµόσιο έχει επενδύσει σηµαντικά ποσά στην κατάρτισή
τους. Πράγµατι, αν ίσχυε η αρχική σας απόφαση ως πρόπλασµα
της µελλοντικής αξιολόγησης των υπαλλήλων, οι οποίοι θα τε-
θούν στο καθεστώς κινητικότητας και διαθεσιµότητας, θα είχαµε
δυστυχώς το προηγούµενο να επιβραβεύονται οι υπάλληλοι µε
κύριο κριτήριο το χρόνο υπηρεσίας στο δηµόσιο, κάτι το οποίο
και εσείς αναγνωρίζετε ότι δεν θα ήταν σωστό. 

Κατά συνέπεια νοµίζω ότι όλοι µας θα αναµένουµε µε πολύ µε-
γάλο ενδιαφέρον τις επόµενες ρυθµίσεις του Υπουργείου που
θα αφορούν και τη µεγαλύτερη οµάδα των υπαλλήλων που θα
ενταχθούν σε αυτό το πλαίσιο και σε αυτή τη διαδικασία και
θεωρώ απολύτως ενθαρρυντικό και σωστό το γεγονός ότι και
εσείς αναγνωρίζετε ότι ειδικά οι απόφοιτοι της Εθνικής Σχολής
Δηµόσιας Διοίκησης, οι οποίοι είναι υπάλληλοι αυξηµένων προ-
σόντων και έχουν και την ιδιαιτερότητα ότι για δέκα χρόνια δεν
µπορούν να φύγουν από το δηµόσιο -γιατί δεσµεύονται µε ένα
δεκαετές συµβόλαιο και αν επιλέξουν να φύγουν, θα πρέπει να
πληρώσουν πίσω το ελληνικό δηµόσιο- θα τύχουν µιας µεταχεί-
ρισης όχι προνοµιακής αλλά µιας µεταχείρισης που θα είναι σε
αντιστοιχία µε τα αντικειµενικά τους προσόντα και θα αναγνωρί-
σει το γεγονός ότι έχουν συνεισφέρει ουσιαστικά στη Δηµόσια
Διοίκηση. 

Διότι µε αφορµή το ζήτηµα της αξιολόγησης των υπαλλήλων
το οποίο ανοίγει, κύριε Υπουργέ, θα πρέπει να αναγνωρίσουµε
µια σκληρή πραγµατικότητα στην ελληνική Δηµόσια Διοίκηση.
Και αυτή η πραγµατικότητα είναι ότι δυστυχώς, κατά κανόνα
λίγοι άξιοι και φιλότιµοι υπάλληλοι καλύπτουν πολλούς άλλους,
οι οποίοι δεν αποδίδουν, δεν εργάζονται και συστηµατικά «λου-
φάρουν» -για να χρησιµοποιήσω µια έκφραση η οποία, αν θέλετε,
αποδίδει ίσως µε ακρίβεια το τι συµβαίνει σήµερα στη Δηµόσια
Διοίκηση- και κάποια στιγµή αυτό το καθεστώς θα πρέπει να τε-
λειώσει. 

Γίνεται µια µεγάλη συζήτηση, κύριε Πρόεδρε, και στα µέσα
σχετικά µε τις καθυστερήσεις τις οποίες βλέπουµε σχετικά µε
τους επίορκους δηµόσιους υπάλληλους, οι οποίοι κανονικά δεν
θα έπρεπε να έχουν καµµία απολύτως θέση στο δηµόσιο.
Έχουµε περιστατικά απίστευτα, όπως το γεγονός ότι µπορεί οι
υπάλληλοι να είναι στη φυλακή και να εξακολουθούν να πληρώ-
νονται –θα συµφωνήσετε και εσείς µαζί µου και δεν έχω καµµία
αµφιβολία πως σε αυτή την κατεύθυνση κινείσθε– ότι αυτά τα πε-
ριστατικά θα πρέπει να εκλείψουν, διότι προκαλούν την ελληνική
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κοινωνία και δεν στέλνουν και το κατάλληλο µήνυµα σε εκείνους
τους δηµόσιους υπαλλήλους –και είναι πολλοί αυτοί και πρέπει
να το πούµε- οι οποίοι έχουν όρεξη για δουλειά και πολύ συχνά
µέσα από τη δουλειά τους καλύπτουν και αυτούς που δε δου-
λεύουν.

Άρα, κλείνω, κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστούµε ένα πλαίσιο το
οποίο θα τιµωρεί αυτούς οι οποίοι συστηµατικά δεν εργάζονται,
αυτούς οι οποίοι αποφεύγουν τα καθήκοντά τους, αλλά και θα
ανταµείβει εκείνους τους σκληρά εργαζόµενους δηµόσιους
υπαλλήλους, οι οποίοι έχουν τα προσόντα και τη διάθεση να συ-
νεισφέρουν περισσότερο στο λειτούργηµά τους. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε το λόγο.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΑΝΙΤΑΚΗΣ (Υπουργός Διοικητικής Μεταρρύθ-

µισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Για το ζήτηµα των
πειθαρχικά υπόλογων, υπεύθυνων δηµοσίων υπαλλήλων, θα µου
επιτρέψετε να µην σας απαντήσω αµέσως γιατί ο χρόνος δεν µου
το επιτρέπει. Θα περιοριστώ στο άλλο ζήτηµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Υπουργέ, αν
θέλετε, έχουµε κάποια άνεση, για να αξιοποιήσετε περισσότερο
χρόνο.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΑΝΙΤΑΚΗΣ (Υπουργός Διοικητικής Μεταρρύθ-
µισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Και ποιος σας είπε
ότι εγώ θέλω να µιλήσω πολλή ώρα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ειδικά σήµερα.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΑΝΙΤΑΚΗΣ (Υπουργός Διοικητικής Μεταρρύθ-

µισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Για το θέµα αυτό,
όπως ξέρετε, ήδη στο νόµο του Νοεµβρίου προβλέψαµε το κα-
θεστώς της αυτοδίκαιης αργίας. Άρα, δείχνουµε µια εγρήγορση
και µια υπευθυνότητα και γνωρίζουµε το ζήτηµα και σύντοµα θα
έχω την ευκαιρία µε συγκεκριµένα στοιχεία να σας δείξουµε –να
δείξω δηλαδή- στο ελληνικό Κοινοβούλιο πως θέλουµε να απο-
καταστήσουµε την αίσθηση της πειθαρχικής ευθύνης των δηµο-
σίων υπαλλήλων για τους λόγους που είπατε ακριβώς.

Τώρα, έρχοµαι στο θέµα της κινητικότητας των δηµοσίων
υπαλλήλων που αφορά και τους αποφοίτους της Εθνικής Σχολής
της Δηµόσιας Διοίκησης. Η κινητικότητα είναι ένα πολύ αποφα-
σιστικό και λειτουργικό εργαλείο, για να επιτύχουµε µια ανακα-
τανοµή µε ορθολογικά κριτήρια του υπαλληλικού προσωπικού
στο δηµόσιο τοµέα. Γι’ αυτό και δίνουµε πολύ µεγάλη έµφαση
σε αυτό. Μόνο που χρειάζεται, για να λειτουργήσει, έναν µηχα-
νισµό πολύ καλά προετοιµασµένο. 

Καταλαβαίνετε ότι για να µετακινήσουµε, παραδείγµατος
χάριν, δωδεκάµισι χιλιάδες δηµοσίους υπαλλήλους ή εικοσιπέντε
χιλιάδες δηµοσίους υπαλλήλους σε ένα ή δύο χρόνια, πρέπει να
έχουµε µια πολύ καλή προετοιµασία που να στοχεύει σε δύο
πράγµατα. Πρώτον, να µπορούµε να εντοπίσουµε τις κενές θέ-
σεις και τις ανάγκες, να περιγράψουµε το εργασιακό προφίλ των
θέσεων των υπαλλήλων που χρειάζονται γι’ αυτές τις θέσεις και
ταυτόχρονα να κάνουµε αντίστοιχα µία όσο γίνεται πιο ακριβή
και όσο γίνεται πιο αξιοκρατική, για να αξιοποιήσουµε καλύτερα
τους υπαλλήλους, αλλά και για να εξυπηρετήσουµε τις ανάγκες
του δηµοσίου, καταγραφή των προσόντων, τυπικών και ουσια-
στικών, των δηµοσίων υπαλλήλων. 

Σε αυτό το πλαίσιο, ήδη, επεξεργαζόµαστε ένα πλαίσιο κριτη-
ρίων που θα εξυπηρετούν αυτά τα δύο κριτήρια που σας ανέ-
φερα προηγουµένως κι έτσι θα αποτυπώνουν το εργασιακό
προφίλ του υπαλλήλου µε κύρια έµφαση αυτήν τη φορά στην
αξιοκρατία.

Πρέπει να συνδυάσουµε, πρώτον, το αίτηµα της αξιοκρατίας,
που για µένα είναι το πρώτο, το οποίο, όµως, ταυτόχρονα πρέπει
να συµβαδίζει µε το πάγιο αίτηµα της αντικειµενικότητας και του
απρόσωπου. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Η τέταρτη µε αριθµό 1007/12-2-2013 επίκαιρη ερώτηση πρώ-

του κύκλου του Βουλευτή Ηµαθίας των Ανεξάρτητων Ελλήνων κ.
Κωνσταντίνου Γιοβανόπουλου προς τον Υπουργό Διοικητικής
Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης, σχετικά µε τις

απολύσεις υπαλλήλων ΑΜΕΑ στον Δήµο Βέροιας, δεν θα συζη-
τηθεί και διαγράφεται.

Η έβδοµη µε αριθµό 1018/12-2-2013 επίκαιρη ερώτηση πρώ-
του κύκλου της Βουλευτού Β’ Πειραιά του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας κ. Διαµάντως Μανωλάκου προς τους Υπουργούς
Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης
και Παιδείας και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού,
σχετικά µε την ένταξη του Ταµείου Διοίκησης και Διαχείρισης Πα-
νεπιστηµιακών Δασών (Τ.Δ.Δ.Π.) στην εταιρεία διαχείρισης Οικο-
νοµικών του Αριστοτέλειου Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης, δεν
θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος της κυρίας Βουλευτού και δια-
γράφεται.

Η τρίτη µε αριθµό 979/11-2-2013 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου
κύκλου του Βουλευτή Χίου του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινή-
µατος κ. Κωνσταντίνου Τριαντάφυλλου προς τον Υπουργό Δη-
µόσιας Τάξης και Προστασίας του Πολίτη, σχετικά µε τα σηµάδια
κακοποίησης των συλληφθέντων από τις αστυνοµικές αρχές στο
Βελβενδό Κοζάνης, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυ-
ρίου Υπουργού και διαγράφεται.

Η πέµπτη µε αριθµό 1015/12-2-2013 επίκαιρη ερώτηση δευτέ-
ρου κύκλου του Βουλευτή Β’ Πειραιά του Λαϊκού Συνδέσµου-
Χρυσή Αυγή κ. Ιωάννη Λαγού προς τους Υπουργούς Δηµόσιας
Τάξης και Προστασίας του Πολίτη και Παιδείας και Θρησκευµά-
των, Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά µε την εξάλειψη των αι-
τίων που στρέφουν τους νέους στην τροµοκρατία στους χώρους
των πανεπιστηµίων της χώρας, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµα-
τος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.

Οµοίως, η έκτη µε αριθµό 1012/12-2-2013 επίκαιρη ερώτηση
δευτέρου κύκλου της Βουλευτού Β’ Θεσσαλονίκης της Δηµοκρα-
τικής Αριστεράς κ. Αικατερίνης Μάρκου προς τον Υπουργό Ανά-
πτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων, σχετικά µε την θεσµική ανεπάρκεια στον έλεγχο του
αθέµιτου ανταγωνισµού στη χώρα µας, δεν θα συζητηθεί λόγω
κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.

Η έβδοµη µε αριθµό 1019/12-2-2013 επίκαιρη ερώτηση δευτέ-
ρου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθήνας του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας κ. Χρήστου Κατσώτη προς τον Υπουργό Εργα-
σίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας, σχετικά µε την από-
φαση για την απόλυση των εργαζοµένων του διαγωνισµού 9Κ και
την άµεση πρόσληψη των επιτυχόντων του διαγωνισµού 8Κ, δεν
θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου Βουλευτή και διαγρά-
φεται.

Κύριοι συνάδελφοι, διάβασα τις ερωτήσεις, οι οποίες δεν θα
συζητηθούν για να κερδίσουµε λίγο χρόνο, καθώς έχουµε µία κα-
θυστέρηση από τον Υπουργό. Επειδή βλέπω ότι ο κύριος Υπουρ-
γός δεν έχει έρθει ακόµα, εφαρµόζοντας το άρθρο 59 παράγρα-
φος 3 του Κανονισµού, θα διακόψουµε τη συνεδρίαση για πέντε
λεπτά. Είναι στο δρόµο ο Υπουργός, οπότε παρακαλώ να είστε
κοντά για να ξεκινήσουµε όταν έρθει.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, επαναλαµβάνεται η διακοπείσα συνεδρίαση.

Θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 1021/12-2-2013 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθήνας του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς-Ενωτικού Κοινωνικού Μετώπου
κ. Ευσταθίου Παναγούλη προς τους Υπουργούς Υγείας και Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας, σχετικά µε το σχέ-
διο δράσης για την οικονοµική ανακούφιση των ευπαθών
οµάδων.

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εργα-
σίας κ. Παναγιωτόπουλος.

Ορίστε, κύριε Παναγούλη, έχετε το λόγο για δύο λεπτά, για να
µας αναπτύξετε την επίκαιρη ερώτησή σας.

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, η µόνη ελπίδα
που έχει η χώρα είναι η νέα γενιά και όµως αυτήν τη γενιά χτύ-
πησαν αλύπητα µε µίσος οι κυβερνήσεις των µνηµονίων από το
2009 έως σήµερα. Μια ολόκληρη γενιά χάνεται, κύριε Πρόεδρε. 

Ακούστε τι µου απάντησε το Υπουργείο Υγείας για τον υποσι-
τισµό των µαθητών στα σχολεία. Είπε ότι σε ορισµένους νοµούς
τούς µοιράζονται φρούτα. Θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε,
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να δώσω τα συγχαρητήρια στην Κυβέρνηση για τη γενναιοδωρία
της και επειδή είµαι ευγενής, δεν λέω «αίσχος» στην Κυβέρνηση!

Οι ίδιες κυβερνήσεις των µνηµονίων και της διαπλοκής, κύριε
Πρόεδρε, οδήγησαν σε εξαθλίωση την τρίτη ηλικία, τα υπερή-
φανα γηρατειά. Έχετε, κύριε Υπουργέ, οδηγήσει έναν ολόκληρο
λαό στη φτώχεια, τη δυστυχία και την απόγνωση.

Το Υπουργείο Δηµόσιας Τάξης απαντά ότι από το 2009 έως
τον Αύγουστο του 2012 είχαµε τρεις χιλιάδες εκατόν τέσσερις
αυτοκτονίες. Η συντριπτική πλειοψηφία από αυτές είναι λόγω της
οικονοµικής ανέχειας. 

Κύριε Πρόεδρε, ο λαός µας είχε ελπίσει ότι µετά το 1974 θα
γεννιόταν µία καινούργια Ελλάδα, που θα βασιζόταν επάνω στις
αρχές της δηµοκρατίας και της κοινωνικής δικαιοσύνης. Δυστυ-
χώς όµως οι κυβερνήσεις της διαπλοκής, ΠΑΣΟΚ και Νέα Δηµο-
κρατία, µε αφεντικά ορισµένους καναλάρχες, οδήγησαν τη χώρα
σε αδιέξοδο.

Διαλύσατε την παιδεία, κύριε Υπουργέ. Διαλύσατε την υγεία.
Η ανεργία έχει φτάσει σε εξωφρενικά επίπεδα. Οι µισθοί και οι
συντάξεις, στην συντριπτική τους πλειοψηφία, είναι κάτω από το
όριο της φτώχειας. 

Η Ελλάδα, κύριε Πρόεδρε, καταλαµβάνει την δέκατη τρίτη
θέση παγκοσµίως στα ποσοστά ανεργίας σε σύνολο εκατόν
ογδόντα τεσσάρων χωρών, σύµφωνα µε τον Οργανισµό Κατα-
γραφής Παγκόσµιων Οικονοµικών Δεδοµένων, «TRADING ECO-
NOMICS». Ξεπεράσαµε ακόµα και το Μπουρούντι και τη Σουα-
ζιλάνδη. 

Εκεί καταντήσατε τη χώρα, κύριε Υπουργέ. Είστε η Κυβέρνηση
που έφερε τον οικονοµικό ναζισµό στην Ελλάδα. Είστε η Κυβέρ-
νηση της υποταγής και του υποσιτισµού. Είστε η Κυβέρνηση της
διαπλοκής και των «χορτασµένων» που επανέφερε την πείνα
στον ελληνικό λαό τον εικοστό πρώτο αιώνα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς. 
Ο κύριος Υπουργός έχει το λόγο για τρία λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,

Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Κύριε συνάδελφε, ανα-
πτύξατε ένα µανιφέστο, αλλά ερώτηση δεν άκουσα. Υποθέτω ότι
είναι αυτή που διατυπώνεται στο κείµενό σας.

Εµένα µε έταξε η ζωή -αν θέλετε- αυτήν την ώρα όχι στην
πλευρά αυτών που διαπιστώνουν, καταγγέλλουν, στηλιτεύουν
κ.λπ. –χωρίς βέβαια από την άλλη να κάνουν και καµµία εποικο-
δοµητική πρόταση ακόµα και όταν τους ζητείται από τα κυβερ-
νητικά έδρανα, όταν συζητιούνται αυτά τα προβλήµατα- αλλά
στην πλευρά αυτών που προσπαθούν και πραγµατικά κοπιάζουν
να βρουν λύσεις στα πολλά προβλήµατα που σωρεύονται, ακόµα
περισσότερο, κάτω από συνεχώς επιδεινωµένες συνθήκες. Θα
απαντήσω στο ερώτηµά σας, αυτό που δεν διατυπώσατε αλλά
γράψατε.

Πρώτον, θέλω να µιλήσω για το ζήτηµα των αυτοκτονιών.
Θεωρώ ότι δεν είναι σκόπιµο να γίνεται πολιτική σπέκουλα πάνω
σε αυτό το ζήτηµα, από καµµία παράταξη. Οι αυτοκτονίες δεν
προσφέρονται για συµψηφισµό σε µικροκέρδη και πολιτικές µι-
κροζηµιές. 

Επειδή όµως πρέπει να δούµε και στοιχεία, απλά θα σας ανα-
φέρω ότι, βάσει αυτών που έχει η ελληνική στατιστική αρχή,
έχουµε τριακόσιες εβδοµήντα τρεις καταγεγραµµένες αυτοκτο-
νίες το 2008, τριακόσιες ενενήντα µία το 2009 και τριακόσιες
εβδοµήντα επτά το 2010. Λίγο πολύ δηλαδή, είναι στα ίδια επί-
πεδα. Δεν έχουµε όµως στοιχεία για το 2011 και το 2012. Πιθα-
νολογούµε ότι δεν είναι λιγότερες, είναι µάλλον περισσότερες,
αλλά δεν έχουµε στοιχεία να επεξεργαστούµε. Βέβαια ακόµα και
να είχαµε θα ήταν, επαναλαµβάνω, πραγµατικά αδόκιµο να πο-
λιτικολογούµε πάνω σε αυτά. 

Θα σας πω για το εθνικό σχέδιο στήριξης των ευπαθών κοινω-
νικά οµάδων, το οποίο έγινε και αντικείµενο συζήτησης, προχθές,
στους πολιτικούς Αρχηγούς που στηρίζουν αυτήν την Κυβέρ-
νηση, η οποία προσπαθεί να µαζέψει τα ασυµµάζευτα και όχι να
τα κάνει ακόµα χειρότερα. Ειλικρινά, δεν ξέρω πού θα ήµασταν.
Πιθανολογώ ότι δεν θα ήµασταν κάπου καλύτερα, αλλά κάπου
πολύ χειρότερα, αν δεν παίρναµε τις δύσκολες αποφάσεις που

αναβάλλαµε τόσα χρόνια να πάρουµε, ως πολιτικό σύστηµα,
διότι είχαν απλά το συγκεκριµένο πολιτικό κόστος. Κάποτε το πο-
λιτικό κόστος ήταν ο αρνητικός παράγοντας που µαταίωνε κάθε
κρίσιµη απόφαση.

Αυτήν τη στιγµή λοιπόν το εθνικό σχέδιο για την κοινωνική έν-
ταξη και συνοχή είναι –θα έλεγα- υπό εξέταση, προκειµένου να
ανακοινωθεί τις επόµενες µέρες. Προσέξτε όµως να ανακοινωθεί
όχι σαν µία ακόµη βαρύγδουπη σειρά από εξαγγελίες και ποµ-
πώδη λόγια, αλλά σαν ένα πλέγµα συγκεκριµένων πολιτικών, που
απευθύνονται σε συγκεκριµένες ανάγκες και ειδικά σε αυτές των
ευπαθών κοινωνικά οµάδων.

Ισχυρίζεστε ότι δεν γίνεται τίποτα. Εγώ ισχυρίζοµαι ότι γίνονται
αρκετά και ότι τα πράγµατα θα ήταν πολύ χειρότερα, αν δεν γί-
νονταν κι αυτά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, θα µου δώσετε λίγο χρόνο ακόµα –θα πω και
στη δευτερολογία κάποια πράγµατα- γιατί το θέµα είναι τερά-
στιο. Φυσικά δεν µπορεί να αναπτυχθεί µέσα σε ένα τρίλεπτο όλη
η κοινωνική πολιτική του κράτους είτε η σχεδιαζόµενη είτε αυτή
που ήδη υπάρχει. 

Ο ΟΑΕΔ για παράδειγµα, υλοποιεί είκοσι µία επιµέρους δρά-
σεις ενεργητικών πολιτικών απασχόλησης και επαγγελµατικής
εκπαίδευσης, µε προϋπολογισµό 3,89 δισεκατοµµύρια ευρώ και
µέγιστο αριθµό ωφελουµένων πάνω από ένα εκατοµµύριο ανέρ-
γους. Εννοείται ότι αυτά είναι τµηµατικά, καλύπτουν όλη την προ-
γραµµατική περίοδο κι εποµένως µπορούµε να υπολογίσουµε
τους ωφελούµενους ανέργους σε βάθος επταετίας. Φυσικά, αν
µιλούσαµε για πάνω από ένα εκατοµµύριο ανέργους, όλοι οι
άνεργοι που αυτήν τη στιγµή βρίσκονται εκεί έξω, θα είχαν κα-
λυφθεί. Δεν συµβαίνει αυτό. 

Εν πάση περιπτώσει, µε τις δράσεις αυτές, η εκτίµηση του
ΟΑΕΔ είναι ότι έχει ανασχεθεί ο ρυθµός αύξησης της ανεργίας
τουλάχιστον κατά τέσσερις ποσοστιαίες µονάδες. Αυτή είναι η
συντηρητική εκτίµηση. Μακάρι και από τα προγράµµατα για την
απασχόληση των νέων, που εκπονούνται -κάποια απ’ αυτά τρέ-
χουν ήδη, άλλα θα τρέξουν- να πάνε τα πράγµατα καλύτερα.
Έχουµε κι άλλη ερώτηση, εξάλλου, στο πρόγραµµα σήµερα, για
να πούµε γι’ αυτά.

Από εκεί και πέρα, όσον αφορά τις προνοιακές παροχές, όσον
αφορά δηλαδή το θέµα της στήριξης των ευπαθών κοινωνικών
οµάδων, θα σας πω ότι η Γενική Διεύθυνση Πρόνοιας έχει ανα-
πτύξει ένα αρκετά εκτεταµένο πλέγµα δραστηριοτήτων. 

Για το θέµα των αστέγων υπάρχουν τα ανοιχτά κέντρα ηµέρας.
Έχουν δοθεί σχετικές εγκύκλιοι στους δήµους της χώρας. Κι
ήταν η πρώτη φορά που υπήρξε συνέργεια της τοπικής αυτοδι-
οίκησης, του Υπουργείου και της Γενικής Γραµµατείας Πρόνοιας
για να ορίσουν κλειστούς θερµαινόµενους χώρους, διαθέσιµους
για προσωρινή φιλοξενία αστέγων και προσβάσιµους σε εικοσι-
τετράωρη βάση, ιδίως, όταν αναπτύσσονται ιδιαίτερα χαµηλές
θερµοκρασίες. Και ήδη το σύστηµα έχει λειτουργήσει και έχει
πετύχει. 

Ανακοινώνεται οσονούπω, δεδοµένου ότι έχει εγκριθεί και σε
επίπεδο πολιτικών Αρχηγών, το ζήτηµα της ιατροφαρµακευτικής
περίθαλψης ανασφαλίστων έτσι, ώστε οικονοµικά αδύναµοι, πε-
ριθωριοποιηµένοι πολίτες να µπορούν να έχουν τουλάχιστον
πρόσβαση σε ιατροφαρµακευτική περίθαλψη, καίτοι αυτήν τη
στιγµή τα βιβλιάριά τους είναι ασφράγιστα. 

Επίσης έχουµε υπό εφαρµογή µέσα στο 2013 -θεσµοθετηµένο
µάλιστα από τις µνηµονιακές υποχρεώσεις µας- πιλοτικό πρό-
γραµµα εφαρµογής ελαχίστου εγγυηµένου εισοδήµατος για δύο
περιοχές της χώρας, κατά προτίµηση µία αστική υποβαθµισµένη
περιοχή και µία περιφερειακή. Ήδη αυτήν τη στιγµή τα συναρ-
µόδια Υπουργεία Εργασίας και Οικονοµικών επεξεργάζονται τον
τρόπο εφαρµογής αυτού του πιλοτικού προγράµµατος ελαχί-
στου εγγυηµένου εισοδήµατος που πρέπει να αναπτυχθεί µέσα
στο 2013. 

Και βέβαια, όσον αφορά την κοινωνικοοικονοµική ένταξη ευ-
παθών οµάδων, υπάρχει µία σειρά προγραµµάτων, επιδοτούµε-
νων από ευρωπαϊκά κονδύλια, µέσα από το ΕΠΑΝΑΔ. Τα προ-
γράµµατα αυτά εκτείνονται, για παράδειγµα, από την εκµάθηση
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της ελληνικής γλώσσας για άνεργους µετανάστες και τη στήριξη
Ροµά και ευπαθών οµάδων, µέχρι την αντιµετώπιση της φτώχειας
και του κοινωνικού αποκλεισµού, µε ειδικές δράσεις για κοινωνι-
κές δοµές άµεσης αντιµετώπισης της φτώχειας, όπως κοινωνικά
παντοπωλεία, δοµές παροχής συσσιτίων, κοινωνικά φαρµακεία,
υπνωτήρια, ανοιχτά κέντρα υποδοχής αστέγων, ακόµα και δηµο-
τικούς λαχανόκηπους, τα οποία αναπτύσσονται σαν δράσεις -και
αυτήν την ώρα που µιλάµε- σαν ενέργειες πολλών Υπουργείων,
ακόµα και µη κυβερνητικών οργανώσεων, ακόµα και αυτής της
ίδιας της Εκκλησίας, η οποία έσπευσε να στοιχίσει το κοινωνικό
της έργο µε τις κυβερνητικές πολιτικές. Οι συνθήκες το επιτάσ-
σουν, κύριε συνάδελφε. 

Θα ήθελα, κλείνοντας -γιατί είπα πολλά- να σας πω ότι τα
πράγµατα όντως δεν είναι εύκολα. Το κράτος όµως υπάρχει, δεν
είναι ανύπαρκτο. Προσπαθεί να στοιχηθεί, προσπαθεί να αναπτύ-
ξει συνέργειες ανάµεσα σε διαφορετικά Υπουργεία που πρέπει
να καλύψουν ένα σύνθετο πνεύµα αναγκών. Καµµία ανάγκη δεν
είναι απλό ζήτηµα. 

Σε κάθε περίπτωση, η δική µας η άποψη -την έχουµε µεταφέ-
ρει και προς τα πάνω κι αρχίζει να γίνεται αποδεκτή- είναι, ότι
πρέπει όλες οι κοινωνικές πολιτικές του κράτους να στοιχηθούν
κάτω από ένα ενιαίο πλέγµα στρατηγικού και επιτελικού σχεδια-
σµού, ώστε και πόροι να µην κατασπαταλώνται και να αξιοποιεί-
ται και το τελευταίο ευρώ, αλλά και οι δράσεις να είναι συντο-
νισµένες και εποµένως, πιο στοχευµένες και πιο επιτυχηµένες. 

Θα πω λίγα ακόµα στη δευτερολογία µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ο κ. Παναγούλης

έχει το λόγο. 
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, µιλήσατε λες και

ήρθατε από τη ζούγκλα. Μιλήσατε για την ανεργία. 
Δεν ξέρετε, κύριε Υπουργέ, ότι το Δεκέµβριο προστέθηκαν

τριάντα δύο χιλιάδες άνεργοι; Δεν ξέρετε, κύριε Υπουργέ, ότι τον
Ιανουάριο προστέθηκαν τριάντα επτά χιλιάδες άνεργοι; Είναι η
Κυβέρνησή σας, είστε, κύριε Υπουργέ, παγκόσµιοι πρωταθλητές
στο ψέµα. 

Αυτά που είπατε, τα λέτε εκ του ασφαλούς, γιατί ζείτε έξω από
την κοινωνία. Ζείτε σε µια γυάλα µε φιµέ τζάµια. 

Δεν µπορείτε να κυκλοφορήσετε στους δρόµους και στις γει-
τονιές, για να δείτε τους συνανθρώπους µας πεινασµένους, δυ-
στυχισµένους να κοιµούνται σε χαρτόκουτα. 

Σε ό,τι αφορά την υγεία, κύριε Υπουργέ, για ποια υγεία µιλάµε;
Είναι διαλυµένα όλα τα νοσοκοµεία. Πηγαίνουν ασθενείς στο νο-
σοκοµείο να νοσηλευτούν και λένε στους συγγενείς «φέρτε τα
σεντόνια σας, φέρτε τις πετσέτες σας, φέρτε το χαρτί τουαλέ-
τας». Εκεί καταντήσατε την υγεία, κύριε Υπουργέ! 

Μιλάτε για ανάπτυξη. Ποια ανάπτυξη, κύριε Υπουργέ; Ήρθε ο
Σεΐχης Αλ Θανί να αγοράσει ένα νησί έξω από την Ιθάκη 4,5 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Έδωσε προκαταβολή. Δεν ξέρω, αν την επιστρέ-
ψατε την προκαταβολή ούτε και µε ενδιαφέρει. Πήγε να βγάλει
άδεια και του είπαν ότι δεν µπορεί να βγάλει άδεια, για να φτιάξει
ένα σπίτι που ήθελε. Μέσω του εκπροσώπου του ο Σεΐχης Αλ
Θανί απάντησε «εσείς εδώ στην Ελλάδα δεν ψάχνετε για επεν-
δυτές, αλλά για µαζοχιστές». Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Κύριε Πρόεδρε, η κατάσταση είναι δραµατική. Η τρικοµµατική
Κυβέρνηση πρέπει να φύγει όσο γρηγορότερα γίνεται και θα σας
πω γιατί. Δεν τα λέω εγώ αυτά, κύριε Πρόεδρε. Τι είπε ο καθη-
γητής της Νοµικής Κώστας Μπέης; Είπε «φοβάµαι ότι θα έχουµε
αιµατοχυσία». Τι είπε, ακόµα και ο σεβαστός Πρόεδρος της Δη-
µοκρατίας, ο οποίος παρ’ όλα αυτά που λέει, υπογράφει εν λευ-
κώ; Είπε «είµαστε µπροστά σε µια κοινωνική έκρηξη». Τι είπε συ-
νάδελφος Βουλευτής που στηρίζει την Κυβέρνηση, «ο αδιάβα-
στος», όπως έχει περάσει στην πολιτική ιστορία του τόπου µας,
όταν τον άκουσε εµβρόντητος ο ελληνικός λαός να λέει ότι δεν
έχει διαβάσει το µνηµόνιο; Τι είπε, κύριε Πρόεδρε, µόλις προχ-
θές; Είπε «σε λίγο καιρό θα πεθαίνει ο κόσµος στο δρόµο». Αυτή
είναι η πραγµατικότητα, κύριε Υπουργέ. 

Θα σας πω και κάτι προσωπικό µου τελείως. Να παρακαλάτε,
κύριε Υπουργέ, να φύγετε µε την ψήφο του ελληνικού λαού!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Πάλι τα ίδια!
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ: Πάλι τα ίδια; Να παρακαλάτε,

κύριε Υπουργέ, να φύγετε µε την ψήφο του ελληνικού λαού παρά

από την οργή του λαού!
Σας ρωτάω τι διαφορετικό είναι αυτό που είπε ο κ. Μπέης, ο

Πρόεδρος της Δηµοκρατίας και ο συνάδελφος Βουλευτής που
δεν είχε διαβάσει το µνηµόνιο. Είναι τίποτα διαφορετικό; Αφήστε
τα «πάλι τα ίδια!». 

Κυκλοφορήστε, αν έχετε το θάρρος, κύριε Υπουργέ! Ελάτε να
πάµε ως την οδό Αθηνάς, από το ένα πεζοδρόµιο εγώ και από το
άλλο εσείς, να δείτε την αγάπη που σας έχει ο λαός! Να κάνετε
εκλογές! Να φύγετε, πριν τελειώσετε οριστικά τη χώρα! Αυτά
έχω να πω, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Το λόγο έχει ο Υφυ-
πουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Με ξέρετε, κυκλοφορώ
άνετα στην εκλογική µου περιφέρεια. 

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ: Δεν σας ξέρουν ακόµη, γι’ αυτό
κυκλοφορείτε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Υπουργέ, πα-
ρακαλώ, δεν µπορεί να γίνει διάλογος τώρα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Δεν µε ταυτίζουν µε πα-
λιές, ένοχες και επιβαρυµµένες καταστάσεις του πολιτικού συ-
στήµατος, ευτυχώς. Αν µη τι άλλο, αναγνωρίζουν µία προσπά-
θεια. Τα προβλήµατα είναι πολλά. Τα παράπονα δεν λείπουν. Οι
επιθέσεις –φραστικές πάντα- δεν λείπουν, αλλά νοµίζω ότι στο
πλαίσιο της συνεννόησης και της καλής πίστης και της αποφυγής
όξυνσης των τόνων, µπορούµε να συνεννοηθούµε, αν θεωρηθεί
ως προϋπόθεση ότι όλοι θέλουµε το ίδιο πράγµα, που είναι να
πάει µπροστά αυτός ο τόπος και –τέλος πάντων- «να τραβούν
µπροστά», που λέει και ο ποιητής.

Εν πάση περιπτώσει, χαίροµαι που άκουσα –επιτέλους- ένα
Βουλευτή της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να εξανίσταται για τις
δυσλειτουργίες στην αξιοποίηση του ακίνητου δηµόσιου πλού-
του της χώρας. Χαίροµαι. Είναι ένα καινούργιο στοιχείο, όπως
και να το κάνουµε. Ελπίζω ότι αυτό θα σηµατοδοτήσει µια πιο φι-
λοεπενδυτική στροφή στο κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης και ιδίως θα σηµατοδοτήσει µία αλλαγή –αν θέλετε- στο
ύφος και στη διατύπωση του δηµόσιου πολιτικού λόγου έτσι,
ώστε πραγµατικά κάποια πράγµατα που δεν λειτουργούν σε
αυτήν τη χώρα ή –εν πάση περιπτώσει- πρέπει να λειτουργήσουν
καλύτερα, να αλλάξουν µε τη συνδροµή όλων µας. Πραγµατικά
το ελπίζω. 

Από εκεί και πέρα, όπως σας είπα, θίγετε θέµατα που αφορούν
πάρα πολλά Υπουργεία της Κυβέρνησης, τα οποία εκδηλώνονται
–αν θέλετε- σε αυτές τις πολύ δύσκολες συνθήκες, που αφορούν
ιδίως το κοινωνικό πρόβληµα της χώρας. 

Δεν µπορώ να πω τίποτε άλλο, παρά να απαριθµήσω, όπως
έκανα και στην πρωτολογία µου, δράσεις που συµβαίνουν. 

Υπενθυµίζω ότι την επόµενη εβδοµάδα ο αρµόδιος Υπουργός
Εργασίας θα ενεργοποιήσει µετά από τρεισήµισι, τέσσερα χρό-
νια περίπου, απραξίας την Εθνική Επιτροπή Απασχόλησης, µε
στόχο να κινητοποιήσει και να συντονίσει όλες τις πολιτικές, κοι-
νωνικές και παραγωγικές δυνάµεις της χώρας, για να αντιµετω-
πίσουµε µε πιο αποτελεσµατικό τρόπο το ζήτηµα της ανεργίας.
Θα µου πείτε: µε επιτροπές θα αντιµετωπιστεί η ανεργία; Δείτε
αυτά τα εργαλεία ως όργανα, τα οποία, όταν συνέρχονται, κάτι
έχουν να πουν, όσον αφορά το συντονισµό και τη στόχευση συγ-
κεκριµένων πολιτικών. Εξάλλου συµµετέχουν όλα τα παραγωγικά
Υπουργεία, εκπρόσωποι των εργαζοµένων, εκπρόσωποι εργοδο-
τικών και παραγωγικών φορέων, άλλοι κοινωνικοί φορείς. Είναι
µία πανστρατιά –αν θέλετε- ανθρώπων από κάθε κοινωνική ανα-
φορά, που οπωσδήποτε έχει κάτι να συνεισφέρει. 

Όσον αφορά τις προνοιακές δράσεις για όσους χρήζουν βοή-
θειας, πραγµατικά γίνεται ένας καθηµερινός αγώνας, για να κρα-
τήσουµε σε ζωή δράσεις, οι οποίες µέχρι πρότινος συγχρηµατο-
δοτούνταν από κρατικό και ευρωπαϊκό χρήµα, πλην όµως αυτήν
την ώρα η χώρα αναγκάζεται να προχωρήσει στην επόµενη µέρα
της λειτουργίας τους από ίδιους πόρους. 

Γίνεται ένας αγώνας δρόµου για το πρόγραµµα «Βοήθεια στο
Σπίτι». Αν ξεπεράσουµε κάποιες τεχνικές λεπτοµέρειες, νοµίζω
ότι θα µπορέσουµε πολύ σύντοµα να εξασφαλίσουµε την οµαλή
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συνέχεια της λειτουργίας του σε όλη την Ελλάδα µε αρωγό την
τοπική αυτοδιοίκηση.

Όσον αφορά τα κέντρα διηµέρευσης και ηµερήσιας φροντίδας
ηλικιωµένων, καθώς και τα κέντρα διηµέρευσης και ηµερήσιας
φροντίδας για άτοµα µε ειδικές ανάγκες, όπως και τα υπόλοιπα
κέντρα προνοιακών υποδοµών, έχουν υλοποιηθεί προγράµµατα
συνολικού προϋπολογισµού πάνω από 22 εκατοµµύρια ευρώ σε
αυτήν την προγραµµατική περίοδο. Ωφελήθηκαν πάνω από δυό-
µισι χιλιάδες άτοµα. Το 2010 είχε προηγηθεί άλλος ένας κύκλος
υλοποίησης και αφορούσε µόνο σε κέντρα ηµερήσιας φροντίδας
ηλικιωµένων. Είναι άλλη µία κοινωνική δοµή στην οποία προσπα-
θούµε να ξεπεράσουµε τεχνικές λεπτοµέρειες, ώστε να την κρα-
τήσουµε σε λειτουργία το 2013 ως έτος αξιολόγησης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Υπουργέ, αν
έχετε την καλοσύνη, συντοµεύετε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Πραγµατικά, υπάρχει
κοινωνικό κράτος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Έχετε και άλλη ερώ-
τηση µε παρεµφερές θέµα, απ’ ό,τι βλέπω, οπότε µπορείτε εκεί
να συµπληρώσετε τη σκέψη σας. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Συγγνώµη για τη µακρη-
γορία, κύριε Πρόεδρε.

Εγώ απλώς θέλω να πω στο συνάδελφο ότι πραγµατικά υπάρ-
χει αυτήν τη στιγµή το κοινωνικό κράτος. Το θέµα είναι να κρα-
τήσουµε κάποιες δραστηριότητες που απειλούνται, να
αναπτύξουµε συνέργειες και µε τους ιδιωτικούς φορείς –ενδε-
χοµένως- και µε την Εκκλησία και στα Υπουργεία µεταξύ µας να
αξιολογήσουµε προτεραιότητες και να πάµε σε ένα συνολικό
σχέδιο, το οποίο –εν πάση περιπτώσει- θα αναφέρεται στο πρό-
βληµα και όχι στους µεσάζοντες, τους επωφελούµενους ή αυ-
τούς που απλά πολιτικολογούν γύρω από την ύπαρξή του, αλλά
δεν κάνουν προτάσεις για τη λύση του. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Προχωρούµε στην

πρώτη µε αριθµό 1001/12-2-2013 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Πέλλας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ιορδάνη
Τζαµτζή προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Πρόνοιας, σχετικά µε τη συνταξιοδότηση των αγροτών που γεν-
νήθηκαν το 1948.

Κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο για δύο λεπτά.
ΙΟΡΔΑΝΗΣ ΤΖΑΜΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, από

το 2000 µιλώ µέσα σ’ αυτήν την Αίθουσα για τη µείωση του ορίου
ηλικίας συνταξιοδότησης του αγρότη και της αγρότισσας. 

Ο αγρότης ξέρετε πολύ καλά ότι δεν δουλεύει µε το στυλό
µέσα σ’ ένα γραφείο, δουλεύει µε το τρακτέρ, µε την τσάπα, µε
το κλαδευτήρι, µε το φτυάρι. Δουλεύει στα κτήµατα, είτε έχει 40
βαθµούς έξω, δουλεύει µέσα στα χνούδια των ροδάκινων και
τώρα δουλεύει στο κρύο κλαδεύοντας. Ο άνθρωπος αυτός είναι
εκείνος που πραγµατικά κάνει µια βαριά και ανθυγιεινή εργασία.
Δουλεύει µέσα στα φυτοφάρµακα και τα λιπάσµατα. Ο µόνος
που δεν έχει καταχωρηθεί ως εργαζόµενος σε βαριά και ανθυγι-
εινή εργασία, είναι ο αγρότης.

Ο ΟΓΑ σήµερα είναι ο κύριος φορέας ασφάλισης. Οι γεννη-
θέντες το 1948, κύριε Υπουργέ, έχουν αυτήν τη στιγµή καταθέσει
τα χρήµατά τους, έχουν προπληρώσει τα χρήµατα και επιπλέον
έχουν νοικιάσει τα χωράφια τους. Είναι αυτήν τη στιγµή, δηλαδή
χωρίς κτήµατα, γιατί τα ενοικίασαν. Το ερώτηµα είναι πώς θα τα
βγάλουν πέρα, από τη στιγµή που είπαµε ότι θα πάνε στα σα-
ράντα επτά χρόνια ασφάλισης. Θα πρέπει λοιπόν να υπάρξει
ρύθµιση και µέριµνα. Ένα θέµα είναι αυτό. 

Το δεύτερο θέµα είναι, ότι υπάρχει τεράστια αδικία για τους
αγρότες. Όλοι οι εργαζόµενοι στη χώρα έχουν ανώτερο όριο
ασφάλισης τα σαράντα χρόνια. Για τον αγρότη τέτοιο όριο δεν
υπάρχει. Εγώ είµαι ασφαλισµένος στον ΟΓΑ και δεν µε νοιάζει
αν το προσωποποιήσει ο οποιοσδήποτε. Σήµερα, αν ο αγρότης
ασφαλιστεί στην ηλικία των είκοσι ετών, θα πρέπει να πάρει σύν-
ταξη µετά από σαράντα επτά χρόνια ασφάλισης. Αυτό είναι τε-

ράστια αδικία και πρέπει να το ρυθµίσουµε. 
Πριν ακόµη το µεσοπρόθεσµο, το τόνιζα εδώ µέσα και υπήρχε

η δέσµευση από πλευράς της πολιτικής ηγεσίας ότι θα ρυθµιστεί
το θέµα. Δεν είναι δυνατόν ο αγρότης να µη συµπεριλαµβάνεται,
όπως όλοι οι εργαζόµενοι, στη ρύθµιση αυτή, δηλαδή στα σα-
ράντα χρόνια ασφάλισης. Αν ασφαλιστεί, δηλαδή στα είκοσι του
χρόνια, στα εξήντα του χρόνια να µπορεί να συνταξιοδοτηθεί και
να απολαύσει από εκεί και πέρα ό,τι µπορέσει να απολαύσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ο κύριος Υπουργός
έχει το λόγο για τρία λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Κύριε συνάδελφε, τέ-
ταρτη φορά -αν δεν κάνω λάθος- έρχοµαι για να απαντήσω το
ίδιο πράγµα. Έρχοµαι στο Κοινοβούλιο να παίξω τον κακό -καίτοι
κατάγοµαι από αγροτική περιοχή και εποµένως έχω και φίλους
αγρότες και υποστηρικτές αγρότες- απέναντι στους καλούς
αυτής της ιστορίας που θίγουν το θέµα, το οποίο καλώς θίγεται,
αν θέλετε να απαντήσω επί της αρχής. 

Όµως, υπάρχουν άλλα ζητήµατα, που αυτήν την ώρα που συ-
ζητάµε καθιστούν δύσκολη τη διευθέτησή του. Όντως έχει δια-
µορφωθεί το όριο ηλικίας στο εξηκοστό έβδοµο έτος για τους
αγρότες και όντως οι γεννηθέντες το 1948 -οι οποίοι έχουν πλη-
ρώσει κιόλας, όπως πολύ σωστά επισηµαίνετε- βρίσκονται σε δύ-
σκολη θέση, ιδίως όταν έχουν εκχωρήσει τα δικαιώµατα εκµετάλ-
λευσης αγροτικής γης, δεδοµένου ότι ευλόγως ανέµεναν να συν-
ταξιοδοτηθούν και ξαφνικά βλέπουν αυτήν την ηµεροµηνία να
µετατίθεται δυο χρόνια µετά. 

Ωστόσο, η ρύθµιση αυτή είναι µια απ’ τις αρκετές µικρές αδι-
κίες που έγιναν στη διαδικασία εκπλήρωσης κάποιων υποχρεώ-
σεών µας ή µάλλον εξορθολογισµού του συστήµατος κοινωνικής
ασφάλισης, δεδοµένου ότι ο ΟΓΑ επιδοτείται από τον κρατικό
προϋπολογισµό για να τα βγάλει πέρα, επιχορηγείται, δηλαδή,
απ’ το ασφαλιστικό σύστηµα κατά ένα µεγάλο µέρος.

Αυτές, λοιπόν, οι διευθετήσεις θα έλεγα ότι έγιναν για να
υπάρξει η δηµοσιονοµική επιβίωση της χώρας, στο πλαίσιο της
προσπάθειας να χρηµατοδοτηθεί, µιας προσπάθειας που απέβη
επιτυχηµένη και της έδωσε το οξυγόνο για να ελπίζει ότι και την
επόµενη µέρα θα τα βγάλει πέρα, διότι αλλιώς θα είχαµε διακοπή
οξυγόνου και ξαφνικό θάνατο. Το ξέρετε καλά. Άλλωστε το στη-
ρίξατε και εσείς διά της ψήφου σας. 

Προσπαθούµε -και είναι εκπεφρασµένη άποψη και του Πρω-
θυπουργού αυτής της χώρας- να άρουµε και να διορθώσουµε
στην πορεία του χρόνου κάποιες απ’ αυτές τις αδικίες. Οπωσδή-
ποτε και το ζήτηµα της αύξησης του ορίου συνταξιοδότησης των
αγροτών είναι µια απ’ αυτές τις αδικίες. Όµως, το δηµοσιονοµικό
κόστος αυτής της διετίας, κύριε συνάδελφε, ανέρχεται αυτήν την
ώρα περίπου στα 220 εκατοµµύρια. 

Η χώρα δεν µπορεί να αντεπεξέλθει αυτήν την ώρα που µι-
λάµε. Το ζητούµενο είναι να δηµιουργηθούν αυτές οι δηµοσιο-
νοµικές συνθήκες, ώστε στην πορεία να µπορέσει να αντεπεξέλ-
θει και να διορθώσει αυτήν την αδικία. Επίσης, το ζητούµενο είναι
να βρει κάποιους τρόπους να απαλύνει, αν θέλετε, τις δυσµενείς
επιπτώσεις αυτής της κατάστασης, χρησιµοποιώντας και την
εξωσυµβατική πολιτική σκέψη, όπως ανέφερε πρόσφατα και ο
ίδιος ο Πρωθυπουργός προς τους Υπουργούς του.

Προχθές ανακοινώθηκε από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης ότι επιδίωξή του είναι να εντάξει αυτού του είδους, αυτής
της ηλικίας, αυτών των προϋποθέσεων τους αγρότες σε ένα πρό-
γραµµα πρόωρης συνταξιοδότησης, προσυνταξιοδότησης, µάλ-
λον -που ίσχυε παλιότερα και τώρα δεν ισχύει, ζητούµενο είναι
να ξαναρχίσει να ισχύει- από τα πενήντα πέντε χρόνια, µε προ-
ϋπόθεση να έχει µεταβιβαστεί ή να έχει ενοικιαστεί το αγροτε-
µάχιο.

Τότε, όταν υπήρξε αυτό το πρόγραµµα της αγροτικής προσυν-
ταξιοδότησης, ζητούµενο ήταν να µεγαλώσει ο κλήρος -καταλα-
βαίνετε γιατί- διώχνοντας από το σύστηµα των εν ενεργεία
αγροτών κάποιους που ήταν κοντά στα όρια της σύνταξης, µε
αυτές τις ευχέρειες. Τώρα άλλαξαν τα πράγµατα. Δεν µπορεί να
είναι αυτή η σκοπιµότητα. 

Η σκοπιµότητα είναι η διατήρηση σε λειτουργία, αν θέλετε,
αγροτών που βρίσκονται στο πουθενά κυριολεκτικά, αφού ξαφ-
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νικά αντιµετωπίζουν το φάσµα αυτό της συνταξιοδότησης, χωρίς
να έχουν ευχέρειες να καλλιεργήσουν και να έχουν εισόδηµα. 

Θεωρώ ότι χρήζει να διατυπωθεί µια ερώτηση και στο Υπουρ-
γείο Αγροτικής Ανάπτυξης, δεδοµένου ότι από εκεί προήλθε
αυτή η εξαγγελία, ώστε να δοθούν κάποιες διευκρινίσεις, κά-
ποιες λεπτοµέρειες σχετικά µε αυτό το προσυνταξιοδοτικό πρό-
γραµµα, που αποτελεί µια ευχέρεια, όχι για να λυθεί, αλλά για
να δοθεί µια ανάσα, µια τόνωση στους αγρότες που αντιµετωπί-
ζουν αυτό το συγκεκριµένο πρόβληµα, µέχρι οι δηµοσιονοµικές
συνθήκες να επιτρέψουν να πάµε σε µια ολοκληρωτική και από-
λυτη διόρθωση αυτής της στρέβλωσης και της αδικίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Τζαµτζή, έχετε
το λόγο για τρία λεπτά.

ΙΟΡΔΑΝΗΣ ΤΖΑΜΤΖΗΣ: Κύριε Υπουργέ, κατ’αρχάς δεν έχω
καµµία πρόθεση να κάνω τον καλό ή τον κακό και το λέω αυτό,
διότι σ’ αυτήν την Αίθουσα -επειδή γνωριζόµαστε- ξέρετε πολύ
καλά ότι παλεύω πολλά χρόνια γι’ αυτό το θέµα. 

Θα καταθέσω µάλιστα στα Πρακτικά µια ερώτηση για να δείτε
ότι µέσα σε αυτούς που αναφέρετε ως καλούς είναι µέχρι και ο
ίδιος ο Υπουργός Εργασίας. Το καταθέτω για τα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιορδάνης Τζαµτζής καταθέτει
για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα ερώτηση, η οποία βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στέκοµαι ιδιαίτερα, λοιπόν, στο θέµα των σαράντα ετών ασφά-
λισης. Φυσικά δεν πρόκειται αύριο να πληρωθεί κανείς αυτά τα
χρήµατα. Γιατί; Πρώτα απ’ όλα το 2013 είναι το έτος κατά το
οποίο ο ΟΓΑ γίνεται κύριος φορέας ασφάλισης των αγροτών.
Κάποιοι αγρότες, λοιπόν, µπαίνουν σ’ αυτήν τη διαδικασία, έχουν
πληρώσει δηλαδή εισφορές τα τελευταία χρόνια. Για να συµπλη-
ρώσουν όµως αυτά τα σαράντα χρόνια θα περάσουν πολλά χρό-
νια ακόµη. 

Πρέπει να υπάρξει η ρύθµιση αυτή, διότι είναι άδικο. Πρώτα
απ’ όλα, είναι θέµα ισονοµίας απέναντι στο Σύνταγµα. Δεν είναι
δυνατόν οι αγρότες να βγαίνουν στη σύνταξη στα σαράντα επτά
χρόνια. Αν ασφαλιστώ στα είκοσί µου χρόνια, είναι δυνατόν εγώ
να έχω σαράντα επτά χρόνια ασφάλισης και οποιοσδήποτε
άλλος εργαζόµενος σε γραφείο, καθήµενος, να παίρνει σύνταξη
στα σαράντα χρόνια ασφάλισης; Αυτό δεν έχει σχέση µε τα δη-
µοσιονοµικά. 

Δεύτερον, επειδή αναφερθήκατε στον ΟΓΑ και επειδή ξέρω
πολύ καλά τι έχει συµβεί, να θυµίσω ότι έχει γίνει αναλογιστική
µελέτη για τον ΟΓΑ από το Πανεπιστήµιο Πειραιά. Ο ΟΓΑ στεκό-
ταν πολύ καλά στα πόδια του. Αλλά πρέπει να πούµε ότι το 2008
µπήκαν στον ΟΓΑ διακόσιες δώδεκα χιλιάδες παντελώς ανασφά-
λιστοι συµπολίτες µας. Και ορθά µπήκαν. Αυτό, όµως, δεν το επε-
δίωξε ο ΟΓΑ. Ήταν πολιτική απόφαση, η οποία πάρθηκε για να
καλυφθούν οι άνθρωποι αυτοί, οι οποίοι δεν είχαν καµµία απο-
λύτως ασφάλιση. Τονίζω, λοιπόν, ότι είναι εκ των ων ουκ άνευ
απαίτηση ουσιαστικά των αγροτών να έχουν την ίδια µεταχείριση
από την Κυβέρνηση. Και εγώ είµαι βέβαιος ότι θα έρθει η Κυβέρ-
νηση και θα διορθώσει αυτήν την τεράστια αδικία που υπάρχει
για τους αγρότες. 

Θα ήθελα ακόµη να τονίσω ότι µπαίνουν θέµατα, ξεκάθαρα
πλέον, µείωσης του ορίου ηλικίας των αγροτών και κάτω από τα
εξήντα επτά χρόνια. Γιατί; Γιατί, όπως είπα πριν, η εργασία τους
είναι και βαριά και ανθυγιεινή. Όπως και να το δει κάποιος, όταν
ένας άνθρωπος δουλεύει µέσα στα λιπάσµατα, στα φυτοφάρ-
µακα, µε βαριά εργασία, όπως είναι η αγροτική, πρέπει να δούµε
τα θέµατα αυτά. 

Από εκεί και πέρα, το τελευταίο που θέλω να θίξω είναι το θέµα
της ρύθµισης των ασφαλιστικών εισφορών. Σήµερα ρυθµίζονται
οι ασφαλιστικές εισφορές σε όλους τους εργαζόµενους που δεν
έχουν τη δυνατότητα να πληρώσουν. Πρέπει να υπάρξει ρύθµιση
και των ασφαλιστικών εισφορών των αγροτών που σήµερα δεν
έχουν ασφάλιση, επειδή δεν µπόρεσαν να πληρώσουν στα τέλη
Δεκεµβρίου τις ασφαλιστικές τους εισφορές. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε το λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,

Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Κύριε Πρόεδρε, θα σας
εκπλήξω ευχάριστα και θα είµαι πάρα πολύ σύντοµος. 

Κύριε συνάδελφε, όπως σας είπα, πρόκειται για αδικία. Πρέπει
να διορθωθεί. Αλλά δεν µπορεί να διορθωθεί τώρα, διότι προέχει
η αυστηρότατη τήρηση του προγράµµατος δηµοσιονοµικής προ-
σαρµογής. Σας είπα ποιο είναι το κόστος που έχει αυτή η διετία
αυτήν την ώρα. Το θέµα έχει τεθεί και σε επίπεδο πολιτικών αρ-
χηγών. Στις συναντήσεις που κάνουµε ως Υπουργείο Εργασίας
µε αντιπροσωπείες των άλλων κοµµάτων αυτό το ζήτηµα, δη-
λαδή της παράτασης του χρόνου ηλικίας της συνταξιοδότησης
των αγροτών, είναι από τα πρώτα που µπαίνουν στο τραπέζι. Δεν
µπορώ να πω ότι δεν σκοπεύουµε να το αντιµετωπίσουµε, αλλά
µπορώ να πω ότι δεν σκοπεύουµε να το αντιµετωπίσουµε αυτήν
την ώρα, γιατί ακριβώς έχει αυτό το δηµοσιονοµικό κόστος. 

Από εκεί και πέρα, συµφωνούµε ότι είναι κοπιώδης η αγροτική
εργασία, αν και µπορώ να πω ότι προσφάτως έχουν χαλαρώσει
πάρα πολύ σε κάποιες περιπτώσεις ορισµένοι αγρότες από αυτό,
από τους ρυθµούς δηλαδή που έφεραν την ελληνική γεωργία,
την ελληνική αγροτική ανάπτυξη από το µηδέν περίπου στα επί-
πεδα που έφτασε προσφάτως. Απλούστατα πολλοί εξ αυτών βα-
σίστηκαν στην επιδότηση για καλλιέργειες για γη που δεν
καλλιεργείται ή στη θεοµηνία -που καλύτερα είναι να έρθει, παρά
να µην έρθει- προκειµένου να εισπράξουµε παχυλές αποζηµιώ-
σεις. Έτσι, ξέχασαν ότι βασική προϋπόθεση για να πας µπροστά
καλλιεργώντας τη γη είναι να δουλεύεις από το πρωί έως το
βράδυ. 

Σ’ αυτό, βέβαια, ευθύνες έχει και η πολιτεία. Όµως, αυτήν την
κατάσταση παραλάβαµε, αυτό το ασφαλιστικό σύστηµα παρα-
λάβαµε και τώρα προσπαθούµε να είµαστε αυστηροί στα προ-
γράµµατά µας, προκειµένου να τα κρατήσουµε σε λειτουργία.
Ναι, υπάρχει αδικία. Ναι, χρήζει διόρθωσης. Ναι, το Υπουργείο
Ανάπτυξης το σκέφτεται. Ναι, καθόµαστε κι εµείς στο τραπέζι
και συζητάµε µε το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης. Αυτήν τη
στιγµή πάει στο τραπέζι η ανακούφιση του προσυνταξιοδοτικού
προγράµµατος των αγροτών που είναι κοντά σε ηλικία συνταξιο-
δότησης. Ελπίζω συντοµότατα οι συνθήκες να επιτρέψουν και να
διορθώσουµε αυτές τις αδικίες για ανθρώπους που έχουν περά-
σει, όπως λέτε πολύ σωστά, την περισσότερη ζωή τους -αν όχι
όλη- στο χωράφι. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριοι συνάδελφοι,

επόµενη είναι η δεύτερη µε αριθµό 1022/12-2-2013 επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Πρέβεζας του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς-Ενωτικού Κοινωνικού Μετώπου
κ. Κωνσταντίνου Μπάρκα προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνι-
κής Ασφάλισης και Πρόνοιας, σχετικά µε την ενίσχυση της απα-
σχόλησης και της επιχειρηµατικότητας των νέων. 

Κύριε Μπάρκα, έχετε το λόγο για να αναπτύξετε την επίκαιρη
ερώτησή σας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, η ανεργία των
νέων αγγίζει πλέον το 57%. Η ανεργία στις νέες γυναίκες αγγίζει
το 70%. Η ανασφάλιστη και αδήλωτη εργασία θεριεύει. Η νεο-
λαία της χώρας βρίσκεται στην γκρίζα ζώνη µεταξύ ανεργίας και
επισφαλούς, µαύρης, κακοπληρωµένης εργασίας, µεταξύ των
365 ευρώ του επιδόµατος ανεργίας, που το λαµβάνει ένα πολύ
µικρό ποσοστό των ανέργων και των 350 ευρώ έως 400 ευρώ,
που είναι πλέον η πραγµατική ταρίφα στην αγορά εργασίας. 

Το µνηµόνιο βυθίζει τη νέα γενιά στην απόγνωση. Οι νέοι και
οι νέες σε αυτήν τη χώρα θα απαξιωθούν. Η εργασία τους θα µεί-
νει στα αζήτητα, ώστε οι µισθοί να πέσουν, το σύστηµα να ισορ-
ροπήσει ξανά πάνω στα συντρίµµια της εργασίας. Παγιώνεται το
σχέδιο του νέου φτωχού εργαζόµενου, που στηρίζεται στην τε-
ράστια ανεργία. Παρουσιάζεται ως λύση σωτηρίας για τους
νέους ανθρώπους ένα νέο σχέδιο, που περιλαµβάνει είκοσι δρά-
σεις, οι δεκατρείς εκ των οποίων είναι παλαιές και τρέχουν µε
ελάχιστη αποτελεσµατικότητα, όπως η παρακολούθηση ενός σε-
µιναρίου επιχειρηµατικότητας ή η παροχή υπηρεσιών επαγγελ-
µατικού προσανατολισµού. 

Το παραπάνω σχέδιο κινείται στην ίδια κατεύθυνση µε το εξαι-
ρετικά επικίνδυνο όσο και αναποτελεσµατικό δίπολο της ενίσχυ-
σης των ενεργητικών και αποδυνάµωσης των παθητικών πολιτι-
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κών απασχόλησης, που αποτελεί τον κεντρικό άξονα παρέµβα-
σης του µνηµονίου 3. 

Εκεί, όµως, που η Κυβέρνηση µιλάει για νέα προγράµµατα
απασχόλησης των νέων, εµείς ακούµε: νέα προγράµµατα δανει-
σµού και ανακύκλωση ανέργων, οµηρία και εκµετάλλευση των
νέων ανθρώπων. Ενδεικτικά οι δράσεις 1 και 14 κινούνται σε
πέντε βασικούς άξονες: Πρώτον, οι εργοδότες διασφαλίζουν δω-
ρεάν εργατικό δυναµικό, καθώς σε κάποιες περιπτώσεις επιδο-
τούνται πλήρως για την απασχόληση των νέων. Δεύτερον, οι
εργοδότες απαλλάσσονται από τις ασφαλιστικές εισφορές, κα-
θώς αυτές πληρώνονται από τον ΟΑΕΔ. Τρίτον, οι απολαβές των
εργαζοµένων, που συµµετέχουν σε ορισµένα από τα προγράµ-
µατα αυτά, είναι αρκετά χαµηλότερες από το νόµιµο κατώτατο
µισθό, που είναι 460 ευρώ το µήνα για τους απόφοιτους ΑΕΙ και
ΤΕΙ, 400 ευρώ για τους υπόλοιπους, 300 ευρώ για τους απόφοι-
τους της τεχνικής εκπαίδευσης. Τώρα καταλαβαίνετε πως οι δη-
λώσεις Μέργου δεν ήταν ένα λάθος. Αποκαλύπτεται η στρατη-
γική που εσείς θεσµοθετείτε. Τέταρτον, το χρονικό διάστηµα της
εργασίας των νέων σπάνια ξεπερνά τους έξι µήνες και πέµπτον,
οι εργαζόµενοι δεν ασφαλίζονται για τη συνταξιοδότησή τους. 

Με την υπ’ αριθµόν 834/16-1-2013 απάντησή σας σε ερώτηση
που σας είχαµε καταθέσει προκύπτει ότι αναγνωρίζετε την από-
φαση που εξέδωσε η Επιτροπή Κοινωνικών Δικαιωµάτων του
Συµβουλίου της Ευρώπης αναφορικά µε την παραβίαση του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινωνικού Χάρτη από τα µνηµονιακά µέτρα, που συν-
τρίβουν τη νεολαία και τον κόσµο της εργασίας, καθώς η
νοµοθεσία δεν προβλέπει ένα επαρκές σύστηµα µαθητείας ούτε
ρυθµίσεις για την εκπαίδευση των νέων σε διάφορες µορφές
απασχόλησης, όπως επίσης και ότι η διαφοροποίηση των απο-
δοχών των νέων εργαζόµενων κάτω των είκοσι πέντε ετών αντί-
κειται στην αρχή της µη διάκρισης –άρθρο 4 του Ευρωπαϊκού
Κοινωνικού Χάρτη- και είναι παράνοµη, καθώς ρίχνει τους νέους
κάτω από το όριο της φτώχειας των 580 ευρώ το µήνα. Άρα, µε
το να θεσµοθετείτε συµβάσεις ειδικού σκοπού, δηµιουργείτε ει-
δικές οικονοµικές ζώνες για τους νέους ανθρώπους, εκτός της
εργατικής νοµοθεσίας, βαθαίνοντας την κρατική παρανοµία και
την ανοµία. 

Στην απάντησή σας παραδέχεστε πως παρανοµείτε. Πληρώ-
νουµε πρόστιµα γι’ αυτό. Πρόσφατα είδαµε τον κ. Μέργο, µε
τους τρεις µισθούς, να λέει ότι είναι υψηλός ο µισθός των 586
ευρώ. Διαφοροποιήθηκε ο κ. Βρούτσης για τα προσχήµατα, αλλά
και από το εν λόγω πρόγραµµα προκύπτει ότι παίζετε µε τις λέ-
ξεις, καθώς ο κατώτατος µισθός δεν ισχύει για µία κατηγορία ερ-
γαζοµένων, στις πλάτες της οποίας παίζεται ένα ακόµη άσχηµο
παιχνίδι. 

Κύριε Υπουργέ, σε ποιες άµεσες ενέργειες προτίθεστε να προ-
βείτε, ώστε να σταµατήσει η καταστρατήγηση στοιχειωδών ερ-
γασιακών και ασφαλιστικών δικαιωµάτων των εργαζοµένων στα
προγράµµατα αυτά και να δοθεί πραγµατική στήριξη στη νέα
γενιά; 

Και κάτι τελευταίο: Σε µία προηγούµενη επίκαιρη ερώτησή
µου, σχετικά µε τις απολύσεις στο ΙΚΕΑ και το ζήτηµα των απο-
λύσεων στις κερδοφόρες επιχειρήσεις, είχατε δεσµευθεί εσείς
ο ίδιος για αναβάθµιση του ΣΕΠΕ, του µηχανισµού προστασίας
και ελέγχου των συνθηκών εργασίας. Συγκεκριµένα, στις 3-6-
2012 είχατε πει ότι το Υπουργείο επεξεργάζεται νοµοθετικές
ρυθµίσεις για την αναβάθµιση του σώµατος. Πείτε µας ποιες
είναι αυτές; Θέλω να µου εξηγήσετε την έννοια της αναβάθµι-
σης, όπως η Κυβέρνησή σας την αντιλαµβάνεται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Υπουργέ,
έχετε το λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Κύριε συνάδελφε, κάντε
άλλη ερώτηση για επιπλέον ερωτήµατα, που να µην τα βάζετε
κατά πάγια τακτική την τελευταία στιγµή, για να σας απαντήσω.
Τώρα δεν σας απαντώ. Κάντε ερώτηση, για να έρθω να σας
απαντήσω. Αλλιώς, µε συγχωρείτε, νοµίζω ότι πάτε µόνο για τις
εντυπώσεις και όχι για την ουσία. Και νοµίζω ότι αυτό είναι συ-
νολικότερο πρόβληµα της παράταξής σας. 

Σε κάθε περίπτωση, η δηµιουργία θέσεων απασχόλησης ή η
διατήρηση θέσεων απασχόλησης –εξίσου σηµαντικό στις σηµε-

ρινές συνθήκες- δεν είναι ζήτηµα ενός προγράµµατος που το
«τρέχει» ο ΟΑΕΔ, για παράδειγµα, για την τόνωση της απασχό-
λησης των νέων ή κάποια άλλη ειδική δράση για κάποια ευάλωτη
οµάδα. Είναι κυρίως ζήτηµα γενικών συνθηκών και οικονοµικού
κλίµατος στη χώρα, δεδοµένου ότι αυτές οι θέσεις εργασίας δεν
θα έρθουν µε το να τους βάλουµε όλους ξανά να δουλέψουν στο
δηµόσιο. Πρόκειται για µία θέση προς την οποία, θα έλεγα, ότι
τρέφετε θετική πολιτική στάση. Διότι αυτό το σύστηµα είναι αυτό
που µας έφερε ως εδώ, στην ουσιαστική χρεοκοπία: η υπερβο-
λική διόγκωση του δηµόσιου τοµέα µε εργαζόµενους, οι οποίοι
µετά από κάποιο σηµείο ήταν προβληµατικό να µισθοδοτούνται.
Έτσι, µετά από κάποιο σηµείο οι δαπάνες του δηµόσιου τοµέα
ήταν τόσο µεγάλες, που τελικά η φούσκα έσκασε και ο δανει-
σµός διεκόπη. Και από εκεί και πέρα, όλα τα άλλα είναι γνωστά. 

Άρα η τόνωση της απασχόλησης θα προέλθει µέσα από ένα
συνολικό οικονοµικό κλίµα, το οποίο θα είναι πιο ευνοϊκό προς
την προσέλκυση κεφαλαίων, κυρίως από το εξωτερικό αλλά και
από το εσωτερικό της χώρας, µέσα από επενδύσεις, τις οποίες
αγωνιωδώς προσπαθεί αυτήν τη στιγµή η Κυβέρνηση να προσελ-
κύσει µέσα σε δύσκολες συνθήκες και χωρίς την αγαστή σύµ-
πραξη  -µπορώ να πω- από άκρη σε άκρη όλης της δηµόσιας
διοίκησης.

Εν πάση περιπτώσει, αυτός είναι ο αγώνας µας και σε αυτόν
τον αγώνα είµαστε αφιερωµένοι ψυχή τε και σώµατι και σας δια-
βεβαιώνω ότι δεν είναι εύκολη υπόθεση, αλλά η προσπάθεια είναι
τεράστια.

Από εκεί και πέρα, κάποια συγκεκριµένα σηµεία που θίγετε θα
τα αφήσω για τη δευτερολογία και ξεκινώ από το τέλος, σχετικά
µε την καταγγελία που κατατέθηκε κατά της χώρας µας από το
Συµβούλιο της Ευρώπης για την παραβίαση του άρθρου 10 πα-
ράγραφος 2 του Ευρωπαϊκού Κοινωνικού Χάρτη, σχετικά µε το
δικαίωµα σε επαγγελµατική κατάρτιση µέσα από την παροχή
ενός τµήµατος µαθητείας.

Ο Υπουργός Εργασίας έδωσε απάντηση και είπε ότι οι καταγ-
γελίες συζητήθηκαν στις 25 Οκτωβρίου του 2012 στην Οµάδα
Εργασίας Κοινωνικών Θεµάτων του Συµβουλίου της Ευρώπης.
Η εν λόγω οµάδα εργασίας εισηγείται σχέδιο απόφασης, το
οποίο θα εξεταστεί σε επόµενη συνεδρίαση πάλι αυτής της οµά-
δας εργασίας -δεν έχει γίνει ακόµα- και, αφού οριστικοποιηθεί,
θα υποβληθεί στην Επιτροπή Μονίµων Αντιπροσώπων προς υιο-
θέτηση. Εποµένως υπάρχει πρόοδος σε αυτό το ζήτηµα.

Η Επιτροπή Υπουργών του Συµβουλίου της Ευρώπης, όπου
συνεδριάζει η Επιτροπή Μονίµων Αντιπροσώπων σε επίπεδο πρέ-
σβεων, υιοθετεί µε βάση την απόφαση αυτής της επιτροπής, δη-
λαδή, της Επιτροπής Κοινωνικών Δικαιωµάτων της Ευρώπης, είτε
απόφαση είτε σύσταση προς τα ληπτέα από τη χώρα µέτρα για
συµµόρφωση µε τον Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Χάρτη.

Εποµένως εδώ έχουµε ένα πλέγµα συστάσεων-συνεδριάσεων
επιτροπών, προκειµένου να υιοθετηθούν κείµενα. Είναι η γνωστή
δύσκαµπτη διαδικασία λήψης αποφάσεων ή προώθησης θεµά-
των πολιτικής µέσα από τα γραφειοκρατικά, ας πούµε, δίκτυα
των Βρυξελλών, αλλά και αυτό το πράγµα, εν πάση περιπτώσει,
βρίσκεται σε εξέλιξη ως προς τη χώρα. Αναµένουµε εξελίξεις.

Τα υπόλοιπα, σχετικά µε τα προγράµµατα στήριξης της απα-
σχόλησης στους νέους, τα οποία ανακοινώθηκαν πρόσφατα µε
συνέργειες τριών Υπουργείων  -Εργασίας, Ανάπτυξης και Παι-
δείας- και καλύπτουν δεκαεννιά δράσεις -κάποιες από τις οποίες
ήδη «τρέχουν», κάποιες άλλες είναι καινούργιες- θα τα αναπτύξω
και στη δευτερολογία. Αυτό που αξίζει να πω, για να συγκρατηθεί
από την πρωτολογία µου, είναι ότι έχει σηµασία και η διασύνδεση
της εκπαίδευσης µε την αγορά εργασίας. Αλλιώς νοµίζω ότι κα-
τασπαταλώνται πόροι και κατασπαταλώνται και δυνατότητες των
νέων ανθρώπων αύριο να απασχοληθούν κάπου. Εκεί µπαίνει το
ζήτηµα της κατάρτισης και της µαθητείας. Εκεί πραγµατικά στο-
χεύουν όλα αυτά τα προγράµµατα τα οποία στηρίζουν την κα-
τάρτιση και τη µαθητεία, έτσι ώστε κάποιος ο οποίος είναι
απόφοιτος δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης ή τεχνικής σχολής να
µπορεί αύριο να χρησιµοποιήσει τη γνώση που έµαθε στη δευ-
τεροβάθµια εκπαίδευση, απασχολούµενος -µε ειδικούς όρους,
όµως, όχι ως εργαζόµενος µισθωτός- σε προγράµµατα µαθη-
τείας και κατάρτισης στον επαγγελµατικό χώρο, σε επιχειρήσεις,
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που, κάτω από συγκεκριµένες προϋποθέσεις, είναι διατεθειµένες
να του δώσουν αυτήν την ευκαιρία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ο κ. Μπάρκας έχει
το λόγο για τρία λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κύριε Υπουργέ, θα µπορούσατε
να µου πείτε ότι δεν ξέρετε να απαντήσετε, ότι δεν είστε εσείς ο
αρµόδιος. Σε κάθε περίπτωση, αυτοί οι ειδικοί όροι ποιοι είναι;
Σηµειώστε, σας παρακαλώ, να µου απαντήσετε ποιοι είναι αυτοί
οι ειδικοί όροι.

Επειδή θεωρείτε ότι το ΣΕΠΕ δεν έχει καµµία σχέση µε όλο
αυτό, εγώ θα σας πω ότι το ΣΕΠΕ είναι αυτό που ελέγχει την αδή-
λωτη και «µαύρη» εργασία. Είναι αυτό που κάνει τους ελέγχους.
Επειδή εσείς ο ίδιος είχατε δεσµευτεί ότι θα αναβαθµίσετε το
ρόλο του ΣΕΠΕ για την αδήλωτη και «µαύρη» εργασία σε επιχει-
ρήσεις, εγώ θα σας καταθέσω στα Πρακτικά την ενηµέρωση για
τη συνάντηση του Υπουργού Εργασίας µε την Οµοσπονδία Συλ-
λόγων Υπουργείου Εργασίας, από διάφορα sites το οργανό-
γραµµα του ΣΕΠΕ στο διαδίκτυο, την ερώτηση που σας είχα
καταθέσει και ανακοινώσεις από τα Εργατικά Κέντρα Κοζάνης,
Καρδίτσας, Πτολεµαΐδας, Θεσσαλονίκης, Πρέβεζας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Κάντε ερώτηση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Το ΣΕΠΕ το διαλύετε, κύριε
Υπουργέ. Το καταστρέφετε. Είναι αυτό που ελέγχει την αδήλωτη
και «µαύρη» εργασία.

Σας διαβάζω, κύριε Υπουργέ, το εξής: «Στην Ελλάδα διατίθεται
συνδροµή στο πλαίσιο του Επιχειρησιακού Προγράµµατος «Ανά-
πτυξη του Ανθρώπινου Δυναµικού», που συγχρηµατοδοτείται
από το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταµείο για την αναβάθµιση µηχα-
νισµών για την παρακολούθηση της αγοράς εργασίας, µε στόχο
την καταπολέµηση της αδήλωτης εργασίας». Αυτά αναφέρει
στην απάντησή του ο κ. Άντορ, Επίτροπος Απασχόλησης, Κοινω-
νικών Υποθέσεων και Κοινωνικής Ένταξης.

Επίσης, σηµείωσε ότι η επιτροπή δεν έχει γνώση οιουδήποτε
ελληνικού σχεδίου για τη χρηµατοδότηση της θέσπισης ή της
βελτίωσης µηχανισµού για την καταπολέµηση της αποφυγής κα-
ταβολής εισφορών, παρά το γεγονός ότι οι ελληνικές αρχές είναι
ελεύθερες να πράξουν κάτι τέτοιο, σύµφωνα µε το Επιχειρη-
σιακό Σχέδιο «Διοικητική Μεταρρύθµιση».

Τόνισε ότι, σαν απάντηση στην κρίση, ορισµένα κράτη-µέλη
για την προαγωγή της απασχόλησης και την καταπολέµηση της
αδήλωτης εργασίας υιοθέτησαν στοχευµένα µέτρα, µε σκοπό
την ενθάρρυνση των ατόµων να αναλάβουν θέσεις εργασίας,
χωρίς να χάσουν το εισόδηµα από το επίδοµα ή το δικαίωµα σε
αυτό, σε περίπτωση που καταστούν εκ νέου άνεργοι.

Εσείς δεν ασχολείστε καθόλου µε αυτό. Η Ευρώπη ασχολείται.
Επιδιώκετε, κύριε Υπουργέ, τη νίκη της λήθης. Εµείς θα αγω-

νιστούµε µε τους εργαζόµενους για την επικράτηση της µνήµης
και του αγώνα. Όµως, οι µέρες του αυταρχισµού σας είναι µε-
τρηµένες. Σήµερα, αυτήν τη στιγµή που µιλάµε, ο κόσµος µα-
ζεύεται έξω, για να µετατρέψει µια ακόµα εικοσιτετράωρη
τουφεκιά του καρδιακού σας φίλου, του κ. Παναγόπουλου, σε
µια µέρα οργής και ανατροπής.

Σήµερα φοβάστε εσείς. Σήµερα το νέο, που πασχίζει να γεν-
νηθεί, κάνει ένα µεγάλο βήµα µπροστά. Απευθυνόµαστε στους
νέους και στις νέες και δεσµευόµαστε. Ακούστε τις προτάσεις
µας. Η κυβέρνηση της Αριστεράς θα επαναφέρει τον κατώτατο
µισθό στα πρότερα επίπεδα. Θα σπάσει το διαχωρισµό τού «ει-
κοσιπέντε και κάτω», θα ανοίξει διάλογο µε την εργατική τάξη
για την ξεθεµελίωση της ενοικίασης εργαζοµένων, των υπεργο-
λαβιών, της εκ περιτροπής εργασίας-λάστιχο σε αόρατους, πολ-
λαπλούς εργοδότες. Θα ενθαρρύνει τις συνδικαλιστικές της
δικτυώσεις, που παλεύουν για µια ανεξάρτητη εργατική συγκρό-
τηση, µακριά από τον κρατικό και εργοδοτικό συνδικαλισµό της
Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, αυτό που ξέρετε από την ερ-
γατική οικογένεια από όπου προέρχεστε. Θα ανοίξει διάλογο για
ζητήµατα εργατικής αυτοδιαχείρισης και θεσµών, εργατικής αλ-
ληλεγγύης και αλληλοβοήθειας. Θα επαναφέρει την πλήρη απο-
κλειστική και αξιοπρεπή εργασία στο µέτρο για κάθε πολιτική.
Θα ξηλώσει το µνηµόνιο και θα το αντικαταστήσει µε ένα σχέδιο
παραγωγικής ανασυγκρότησης της χώρας και µε ένα νέο σχέδιο

για την εργασία, τη νεολαία, τον πολιτισµό, την οικολογική εγρή-
γορση.

Το πιο σηµαντικό είναι το εξής: Θα παλέψει µαζί µε τους πολί-
τες για να µειωθεί η ανεργία. Εκεί θα δοθεί η µεγάλη και επίµονη
µάχη. Θα χτίσουµε εκεί που οι άλλοι γκρέµισαν. Ήρθε η ώρα οι
από κάτω να έρθουν πάνω. Αυτό επιτάσσει η κοινωνική δικαιο-
σύνη. Σε λίγη ώρα η µεγάλη κοινωνική πλειοψηφία θα σταθεί
όρθια απέναντι στον αυταρχισµό και την απανθρωπιά της Κυβέρ-
νησης.

Από σήµερα, κύριε Υπουργέ, η κοινωνία ξεσηκώνεται.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Μπάρκας κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ο κύριος Υφυπουρ-
γός έχει το λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Άρα, το σχέδιό σας για
τη δηµιουργία θέσεων απασχόλησης είναι να παλέψετε µε τους
πολίτες. Εµένα δεν µου φαίνεται και πολύ σχέδιο αυτό το
πράγµα. Άκουσα πολλά, αλλά για µένα το ζητούµενο εδώ για όλη
τη χώρα είναι η δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας.

Είναι ιδανικές οι συνθήκες που επικρατούν αυτήν την ώρα έξω,
στο κέντρο της Αθήνας, για να δηµιουργηθούν νέες θέσεις απα-
σχόλησης στο εµπορικό κέντρο; Δεν λέω να απαγορευτεί η απερ-
γία, αλλά, εν πάση περιπτώσει, µήπως αυτά τα όρια χρήσης
αυτού του δικαιώµατος έχουν φτάσει σε επίπεδα καταχρηστικών
συµπεριφορών, µε ορατές αρνητικές συνέπειες στο εµπορικό
κέντρο της Αθήνας τα τελευταία χρόνια;

Είναι πρόσφορες συµπεριφορές για τη δηµιουργία νέων θέ-
σεων απασχόλησης αυτά που ζήσαµε προχθές στη Χαλκιδική,
όπου πλέον έχουµε πράξεις βιαιοπραγίας και καταστροφών
χώρων ανάπτυξης εργασίας; Είναι πρόσφορες συµπεριφορές
για τη δηµιουργία νέων θέσεων απασχόλησης  -ασχέτως τι κά-
νουµε εµείς στο Υπουργείο, στον ΟΑΕΔ κ.λπ., στα προγράµµατα-
το κλείσιµο λιµανιών, δηµόσιες δηλώσεις ενός κορυφαίου πολι-
τικού άντρα, που αποτρέπουν επενδυτές από το να έρθουν να
επενδύσουν τα λεφτά τους στη χώρα;

Πώς θα προέλθουν οι θέσεις εργασίας, εφόσον δεν µπορούµε
να τους χώσουµε όλους στο δηµόσιο, κύριε συνάδελφε, όπως
κάναµε τόσα χρόνια προκειµένου να πέσουµε έξω οικονοµικά;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Όπως κάνατε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,

Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Πώς θα προέλθουν; Από
την πάλη µε τους πολίτες; Ωραίο, αλλά πολύ αόριστο. Τα πράγ-
µατα είναι πολύ πιο συγκεκριµένα.

Ελπίζω να στοχεύουµε στο ίδιο πράγµα. Σας λέω, όπως είπα
και προηγουµένως, ότι ο καλύτερος τρόπος να ανασχεθεί η αύ-
ξηση της ανεργίας είναι η αλλαγή του οικονοµικού κλίµατος και
των γενικών συνθηκών, έτσι ώστε από την υφεσιακή πορεία της
οικονοµίας να πάµε σε µία αναπτυξιακή πορεία. Αυτό δεν θα
έρθει εύκολα και δεν θα έρθει µονοµιάς. Απαιτεί µια πολύ δύ-
σκολη και συντονισµένη προσπάθεια και µέχρι τότε τα προγράµ-
µατα για την τόνωση της απασχόλησης των νέων, τα προγράµµα-
τα για την απασχόληση ειδικών κοινωνικών οµάδων, όπως είναι,
ας πούµε, οι εποχιακώς απασχολούµενοι στον τουρισµό ή στις
αγροτικές εργασίες, δεν θα είναι παρά πρόσκαιρες ανάσες για
να τονωθεί ένα σύστηµα που πάσχει.

Ο αγώνας για την καταπολέµηση της ανεργίας είναι ύψιστη
πολιτική προτεραιότητα αυτής της Κυβέρνησης, αυτού του Πρω-
θυπουργού, αυτών των πολιτικών δυνάµεων που τη στηρίζουν
και θέλω να πιστεύω όλων των κοµµάτων. Θέλω να το πιστεύω
και το πιστεύω. Όµως, πρέπει να γίνει µέσα από ένα συγκεκρι-
µένο πλέγµα πολιτικών και όχι µέσα από αφορισµούς και γενικο-
λογίες.

Τέλος, θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε, όσον αφορά τα ζη-
τήµατα αµοιβής εργαζοµένων σε προγράµµατα κατάρτισης και
µαθητείας, να τονίσω πολύ σύντοµα –όπως τόνισα και στην πε-
ρίπτωση των ζητηµάτων των απασχολουµένων σε προγράµµατα
κοινωφελούς εργασίας- όσον αφορά αυτά τα πεντάµηνα, ότι
αυτοί δεν είναι µισθωτοί εργαζόµενοι µε σκοπό την εκτέλεση πα-
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ραγωγικού έργου προς όφελος της επιχείρησης. Οι αµοιβές
τους είναι αµοιβές που προβλέπονται για θέσεις εκπαιδευτικής
πρακτικής άσκησης και όχι αµοιβές εργαζοµένων σε θέσεις πλή-
ρους απασχόλησης. Αυτή είναι η ειδοποιός διαφορά. 

Οπωσδήποτε, βέβαια, πρέπει να προσέξουµε φαινόµενα κατα-
χρηστικών συµπεριφορών από την πλευρά των εργοδοτών. Εδώ
θα συµφωνήσω µαζί σας. Για παράδειγµα, µιλούµε για την περί-
πτωση που παίρνουν κάποιους «φθηνούς» -εντός εισαγωγικών-
εργαζόµενους και τους µετατρέπουν σε υποζύγια, επειδή ακρι-
βώς έχουν την ευχέρεια να τους αναθέσουν καθήκοντα που προ-
ηγουµένως τα έκαναν άλλοι που αµείβονται µε κανονικούς
όρους. Τα ποσά των αµοιβών των 460 και 300 ευρώ, για τα οποία
µιλάτε στην ερώτησή σας, αναφέρονται σε ποσά που πηγαίνουν
σε πρακτική άσκηση και, βέβαια, λαµβάνονται για κάθε µήνα
αυτής της εκπαιδευτικής πρακτικής άσκησης.

Επίσης, το ποσό των 300 ευρώ που αναφέρετε στην ερώτησή
σας αφορά στον προϋπολογισµό του κόστους για την κάλυψη
αποκλειστικά του συνόλου των εργοδοτικών εισφορών για τους
ασκούµενους της µαθητείας, οι οποίοι θα παραµείνουν στις επι-
χειρήσεις για ένα επιπλέον έτος. Αυτή είναι η ειδοποιός διαφορά.
Αυτό τους διαφοροποιεί από κανονικούς µισθωτούς. 

Σε κάθε περίπτωση νοµίζω ότι πρέπει να µείνουµε στο ότι οι
άνθρωποι οι οποίοι βγαίνουν από τη δευτεροβάθµια εκπαίδευση
και αναζητούν µία ευκαιρία για να βρουν µία θέση στη αγορά ερ-
γασίας χωρίς εµπειρίες, χωρίς προσόντα εµπειρίας, έχουν µία
ευκαιρία µ’ αυτούς τους συγκεκριµένους όρους να µπουν σε κά-
ποια επιχείρηση, να ασκηθούν στον τρόπο εξάσκησης αυτού του
συγκεκριµένου επαγγέλµατος –του εκάστοτε- και από εκεί και
πέρα να αποκτήσουν την εµπειρία που θα τους επιτρέψει να ανοί-
ξουν τα φτερά τους και αυτόνοµα, είτε ως στελέχη, είτε ως ελεύ-
θεροι επαγγελµατίες στην αγορά εργασίας, κάτω από αυτές τις
δύσκολες συνθήκες.

Πρέπει να τους βοηθήσουµε στα σηµεία που µπορούµε να
βελτιώσουµε το σύστηµα. Εκεί συµφωνούµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Προχωρούµε στην
τρίτη µε αριθµό 995/11-2-2013 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου
του Βουλευτή Ηρακλείου του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινή-
µατος κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Οικονοµι-
κών, σχετικά µε τους ασφαλισµένους της ασφαλιστικής εται-
ρείας «EVIMA» µετά την ανάκληση της άδειας λειτουργίας της.

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών κ. Σταϊκούρας.

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε το λόγο για να αναπτύξετε την ερώ-
τησή σας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Την προηγούµενη εβδοµάδα, κύριε Υπουργέ, υπήρξε µία αιφ-

νιδιαστική απόφαση της Τράπεζας της Ελλάδος, του αρµοδίου
οργάνου, για την ανάκληση της άδειας λειτουργίας µιας ιδιωτι-
κής ασφαλιστικής εταιρείας. Το αιτιολογικό της απόφασης είναι
ασαφές. Μιλά για οικονοµικά ελλείµµατα και για την αδυναµία
εκπλήρωσης των προϋποθέσεων προκειµένου να λειτουργεί. 

Οι συνέπειες, όµως, είναι πάρα πολύ σαφείς, άµεσες και –δυ-
στυχώς- αρνητικές για περίπου διακόσιες εβδοµήντα χιλιάδες
ασφαλισµένους, για πάνω από διακόσιους εργαζόµενους, για
πεντακόσιους συνεργάτες και, βεβαίως, για πάνω από χίλιους
διαµεσολαβητές. 

Το πρόβληµα έχει δύο πτυχές, την αντιµετώπιση αυτών των
αρνητικών συνεπειών απ’ αυτήν την απόφαση και, βεβαίως, την
αντιµετώπιση του προβλήµατος, το οποίο υπάρχει σε σχέση ευ-
ρύτερα µε την ιδιωτική ασφαλιστική αγορά.

Αυτό το οποίο θέλω να σας ρωτήσω είναι εάν υπάρχουν στοι-
χεία για το πότε και πώς διαπιστώθηκαν όσα διαπιστώθηκαν, για
το λόγο που δεν υπήρξε ένας σχεδιασµός προκειµένου να
έχουµε πρόληψη και όχι καταστολή και για το τι γίνεται µε τους
ανθρώπους, οι οποίοι έχουν πληρώσει ασφάλιστρα τα οποία δεν
είναι δεδουλευµένα. 

Επίσης, τι γίνεται µε τους ανάπηρους που µπορεί να είναι χι-
λιάδες και οι οποίοι περιµένουν τις αποζηµιώσεις τους; Τι γίνεται
µε όλους αυτούς που έχουν έννοµο συµφέρον από τη λειτουργία
της επιχείρησης και τώρα µένουν ξεκρέµαστοι µ’ αυτήν την από-
φαση η οποία πάρθηκε;

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Ο κύριος Υπουργός έχει το λόγο για τρία λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-

µικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, πράγµατι µε την επίκαιρη ερώτησή σας θί-

γετε ένα θέµα που απασχολεί πολλούς συµπατριώτες µας, ερ-
γαζόµενους και ασφαλισµένους και αποτελεί ένα δυσάρεστο
συµβάν στην εγχώρια αγορά ιδιωτικής ασφάλισης. 

Δύο είναι τα βασικά ερωτήµατα και οι απαντήσεις πρέπει να
είναι ευκρινείς. Το πρώτο ερώτηµα είναι ποιος εποπτεύει και το
δεύτερο εάν, όπως είπατε, ήταν ή όχι αιφνιδιαστική η απόφαση.
Με το ν. 3867/2010, η εποπτεία των ασφαλιστικών επιχειρήσεων
αναλήφθηκε από την Τράπεζα της Ελλάδος υποκαθιστώντας την
Επιτροπή Εποπτείας Ιδιωτικής Ασφάλισης που ήταν νοµικό πρό-
σωπο δηµοσίου δικαίου του Υπουργείου Οικονοµικών. Άρα, η
εποπτεία πλέον ασκείται από την ανεξάρτητη κεντρική τράπεζα
της χώρας και όχι από δοµές ή εποπτευόµενους φορείς του
Υπουργείου Οικονοµικών.

Ειδικότερα, µάλιστα, η εποπτεία ασκείται από τη Διεύθυνση
Εποπτείας Ιδιωτικής Ασφάλισης της Τράπεζας της Ελλάδος, η
οποία καλύπτει τις ανάγκες αναδιάρθρωσης της εποπτείας των
ασφαλιστικών οργανισµών και επιχειρήσεων, σε συµµόρφωση
και προσαρµογή όµως µε τις αντίστοιχες ρυθµίσεις της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. 

Σ’ αυτό το πλαίσιο, η Επιτροπή Πιστωτικών και Ασφαλιστικών
Θεµάτων της Τράπεζας της Ελλάδος –το τονίζω, της Τράπεζας
της Ελλάδος- αποφάσισε στις 8 Φεβρουαρίου εφέτος την ορι-
στική ανάκληση της άδειας λειτουργίας αυτής της ασφαλιστικής
εταιρείας, θέτοντάς την σε ασφαλιστική εκκαθάριση, σύµφωνα
µε τις διατάξεις του ν.δ. 400/1970.

Άρα, στο πρώτο ερώτηµα, δηλαδή στο ποιος εποπτεύει, απαν-
τούµε ότι αυτή είναι η Τράπεζα της Ελλάδος.

Στο δεύτερο ερώτηµα για το αν ήταν αιφνιδιαστική η απόφαση
ή όχι, σύµφωνα µε την ενηµέρωση που έχουµε από την Τράπεζα
της Ελλάδος, αυτή η απόφαση της εποπτικής αρχής αποδίδεται
στο γεγονός ότι η συγκεκριµένη εταιρεία δεν ήταν σε θέση να
διατηρήσει επαρκές περιθώριο φερεγγυότητας. Δηλαδή, δεν
διατηρούσε τα εποπτικά ίδια κεφάλαια, τα οποία σύµφωνα µε το
σχετικό νόµο είναι αναγκαία για τη διαφύλαξη των συµφερόντων
τόσο των ασφαλισµένων, όσο και κάθε άλλου δικαιούχου ασφα-
λίσµατος. Αυτό είναι ένα πρόβληµα.

Ποια άλλα προβλήµατα ετέθησαν; Δεν είχε σχηµατίσει επαρκή
τεχνικά αποθέµατα και παρουσίαζε έλλειµµα στην ασφαλιστική
τοποθέτηση. Παράλληλα, εκτός όλων αυτών, σύµφωνα πάλι µε
την ενηµέρωση από την Τράπεζα της Ελλάδος η εν λόγω εται-
ρεία παρουσίαζε έλλειµµα στο περιθώριο φερεγγυότητάς της και
στις προηγούµενες χρήσεις, σύµφωνα µε τους ελέγχους των οι-
κονοµικών της στοιχείων από την αρµόδια εποπτική αρχή. 

Γι’ αυτό το λόγο υποχρεώθηκε από την εποπτική αρχή να προ-
βεί σε αύξηση µετοχικού κεφαλαίου και το 2010 και το 2011. Όσον
αφορά το 2012 –το λέω, για να δούµε τώρα αν ήταν αιφνιδιαστική
απόφαση- µε το µε αριθµό 1631/22-10-2012 έγγραφο της Διεύ-
θυνσης Εποπτείας Ιδιωτικής Ασφάλισης της Τράπεζας της Ελλά-
δος προς την εταιρεία επισηµάνθηκαν οι διαπιστώσεις της περί
ελλείψεως σε εποπτικά κεφάλαια και υπέρµετρης αναλήψεως κιν-
δύνων στον κλάδο αστικής ευθύνης από χερσαία οχήµατα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Στη συνέχεια, στις 14 Νοεµβρίου 2012, µε το µε αριθµό 1752
έγγραφο υπήρξε συµπληρωµατική αναφορά της αρµόδιας διεύ-
θυνσης που επισήµανε στην εταιρεία την εκτίµηση ότι δεν θα επι-
βεβαιωθούν οι θέσεις της ως προς την πρόβλεψη του κόστους
ζηµιών του κλάδου αστικής ευθύνης από χερσαία οχήµατα, µε
συνέπεια να µην είναι σε θέση η εταιρεία να προβεί στην υπο-
χρέωση σχηµατισµού, αλλά και διατήρησης, επαρκών τεχνικών
αποθεµάτων.

Αξίζει να σηµειωθεί ότι η ίδια η εταιρεία αναγνώρισε µε τον
από 22 Νοεµβρίου εποπτικό ισολογισµό της και µε ηµεροµηνία
αναφοράς την 30η Σεπτεµβρίου 2012 ότι τα εποπτικά της κεφά-
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λαια ήταν ήδη αρνητικά. 
Έτσι, σύµφωνα µε της 18ης Ιανουαρίου 2013 έκθεσης ελέγχου

της Διεύθυνσης Εποπτείας Ιδιωτικής Ασφάλισης, µε βάση τον
εποπτικό ισολογισµό που προανέφερα, προέκυψε ότι η εταιρεία
παρουσίαζε έλλειµµα στο διαθέσιµο περιθώριο φερεγγυότητας,
δηλαδή στα εποπτικά της κεφάλαιά ύψους 34 εκατοµµυρίων
ευρώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Το λόγο έχει ο κ.
Κεγκέρογλου για να δευτερολογήσει.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να πούµε ότι ζούµε σε µια δεδοµένη κα-

τάσταση στη χώρα και στην Ευρώπη. Οι συνέπειες της κρίσης
έχουν δηµιουργήσει προβλήµατα σε όλες τις επιχειρήσεις.
Όµως, στο συγκεκριµένο χώρο για τον οποίον µιλάµε, δηλαδή
στην ιδιωτική ασφάλιση, υπάρχουν οι εταιρείες που δραστηριο-
ποιούνται και έχουν πίσω τους ευρωπαϊκούς τραπεζικούς κολοσ-
σούς και υπάρχουν και κάποιες εταιρείες που µπαίνουν στην
αγορά µε πολύ χαµηλά ασφάλιστρα και δηµιουργούν έναν άνισο
ανταγωνισµό. Σ’ αυτό το πλαίσιο, οι ελληνικές ιδιωτικές ασφαλι-
στικές εταιρείες, που δεν είναι τραπεζικές, αλλά σε ένα βαθµό
και αυτές που είναι τραπεζικές συνθλίβονται, µε αποτέλεσµα να
έχουµε πράγµατι µια δύσκολη συγκυρία γι’ αυτές.

Όµως η εποπτεύουσα αρχή, το ίδιο το Υπουργείο το οποίο έχει
στην ευθύνη του τη ΔΕΙΑ, τη Διεύθυνση Ελέγχου ή Εποπτείας
Ιδιωτικής Ασφάλισης, νοµίζω ότι θα πρέπει να κινηθεί στην κα-
τεύθυνση της πρόληψης µε ένα σχεδιασµό, ούτως ώστε να
εφαρµόζονται οι κανόνες και όλα αυτά τα οποία απαιτούνται και
µε υποβοήθηση, όπως έχει γίνει σε άλλες χώρες, προκειµένου
να µην βρίσκονται στον αέρα τόσες χιλιάδες ασφαλισµένοι και
εργαζόµενοι. 

Και βεβαίως, η κρίση που έχει τις επιπτώσεις της δεν ξεκίνησε
από τις ασφαλιστικές εταιρείες. Μπορεί για τις τράπεζες, για τις
οποίες προβλέπεται και ανακεφαλαιοποίηση, να έχουµε σαφή
άποψη για τη συµβολή τους στη δηµιουργία της κρίσης λόγω του
υπερδανεισµού στον οποίον προχώρησαν, αλλά για τις ασφαλι-
στικές δεν ισχύει το ίδιο. Άρα, χρειάζεται περισσότερη προσοχή,
ούτως ώστε ναι µεν να εναρµονιστούµε µε αυτά που πρέπει σε
σχέση µε τους κανόνες, αλλά αυτό να γίνει µε ένα σχεδιασµό.
Είναι πάρα πολύ εύκολο ανά πάσα στιγµή µια εποπτεύουσα αρχή
να διαπιστώνει ένα κενό το οποίο δηµιουργείται δυο χρόνια. Τι
έκανε αυτό το ένα ή δυο χρόνια; 

Πέρα απ’ αυτό, όµως, θα πρέπει να πω ότι η οδηγία, η οποία
θα εφαρµοστεί στο άµεσο µέλλον, προβλέπει συγκεκριµένους
κανόνες. Η πολιτεία, το Υπουργείο σας, είχε σε διαβούλευση µια
διάταξη µέχρι τις 4 Φεβρουαρίου, προκειµένου να δοθεί η δυνα-
τότητα υποβοήθησης σ’ αυτές τις ασφαλιστικές εταιρείες µε αύ-
ξηση µετοχικού κεφαλαίου. Η απόφαση ελήφθη στις 5 ή 6
Φεβρουαρίου. 

Και τώρα έρχοµαι στο πριν, δηλαδή στις ενέργειες που έγιναν
για την αύξηση µετοχικού κεφαλαίου της συγκεκριµένης εται-
ρείας. Όµως, αυτό δεν ισχύει µόνο για τη συγκεκριµένη εταιρεία.
Προχώρησαν σε µια αύξηση η οποία κρίθηκε ότι δεν κάλυπτε σε
εγγυήσεις µε ακίνητη περιουσία κ.λπ.. 

Αυτά τα λέω και γιατί έχουν δηµοσιοποιηθεί από τους µετό-
χους και τη διοίκηση της «EVIMA» και από τους ίδιους τους ερ-
γαζόµενους, αλλά και για να αναδείξουµε την ανάγκη να υπάρξει
σχέδιο, ούτως ώστε να µπορέσουν να σταθούν στα πόδια τους
καλύπτοντας τους κανόνες, γιατί αυτή η κατάσταση δεν είναι
δική τους ευθύνη. Επειδή είναι υποχρεωτική η ασφάλιση των αυ-
τοκινήτων, έχουµε ευθύνη. Άρα, θα πρέπει να τηρούνται οι κα-
νόνες και να βρούµε τους τρόπους του προληπτικού ελέγχου.

Σήµερα, δυστυχώς υπάρχει θέµα. Αναρωτιέµαι, λοιπόν –και
εδώ υπάρχει, βεβαίως και ένα ερωτηµατικό- αν οι άνθρωποι που
πήραν την απόφαση για το κλείσιµο, οι δηµόσιοι λειτουργοί της
Τράπεζας της Ελλάδος, έχουν αστική ευθύνη έναντι των αναπή-
ρων. Έχουν άραγε αστική ευθύνη έναντι όλου του κόσµου που
θα χάσει χρήµατα; Διότι όπως γνωρίζετε, το επικουρικό δεν έχει
απεριόριστες δυνατότητες και αυτό είναι ένα άλλο τεράστιο πρό-
βληµα της πολιτείας. 

Εποµένως, χρειάζεται περισσότερη δουλειά στην πρόληψη.
Αυτό θέλω να τονίσω και να σας καλέσω ως Υπουργείο Οικονο-

µικών που πολιτικά εποπτεύετε την οικονοµία και όχι µόνο –κα-
θορίζετε και τους κανόνες λειτουργίας της ιδιωτικής οικονοµίας-
να δείτε ένα σχέδιο, ούτως ώστε να µην έχουµε το επόµενο διά-
στηµα ανάλογα φαινόµενα και να λέµε ότι φταίνε οι ασφαλιστικές
ή οι διοικήσεις ή το κακό µας το ριζικό. Αυτό που χρειάζεται είναι
πρόληψη και όχι καταστολή. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε το λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-

µικών): Κύριε συνάδελφε, κατανοώ απόλυτα τους προβληµατι-
σµούς σας τόσο για την εν λόγω εταιρεία όσο και για τον κλάδο
και ευρύτερα για την ελληνική οικονοµία. Ο εντοπισµός µιας απο-
τυχίας στην αγορά, όποια και αν είναι αυτή, αποτελεί αναµφίβολα
µια δυσάρεστη εξέλιξη. Στη συγκεκριµένη περίπτωση και για
τους εργαζόµενους, αλλά και για εκατοντάδες ασφαλισµένους
συµπατριώτες µας. Για το λόγο αυτό, όµως, απαιτείται και η
πιστή τήρηση του εποπτικού πλαισίου. 

Σε αυτό το πλαίσιο δηλαδή –και επειδή το θίγετε στην ερώ-
τησή σας- η αρµόδια διεύθυνση –επαναλαµβάνω- της Τραπέζης
της Ελλάδος δεσµεύεται απόλυτα, σύµφωνα µε το άρθρο 115
του νοµοθετικού διατάγµατος του 1970, να τηρεί απόρρητα τα
εποπτικά στοιχεία και δεδοµένα των εταιρειών που εποπτεύει.
Διότι εδώ υπάρχει και µια άλλη παρενέργεια. Πέραν των όποιων
νοµικών ζητηµάτων, η ενδεχόµενη δηµοσιοποίηση εποπτικών
στοιχείων για την επιχείρηση –και µάλιστα, τη στιγµή που βρίσκε-
ται σε λειτουργία- µπορεί να προκαλέσει ευρύτερη αναταραχή
στην αγορά και σοβαρό πλήγµα στη φήµη της εταιρείας, εάν τα
στοιχεία της είναι αρνητικά, όπως και απεδείχθη από την Τρά-
πεζα της Ελλάδος ότι είναι αρνητικά. Θα προέκυπταν, δηλαδή,
σοβαρές οικονοµικές επιπτώσεις σε βάρος της χρηµατοπιστωτι-
κής σταθερότητας της ίδιας της χώρας. 

Όσον αφορά τώρα το συγκεκριµένο ερώτηµά σας, σήµερα η
Τράπεζα της Ελλάδος –και σύµφωνα µε την ενηµέρωση που εί-
χαµε- έχει ενεργοποιήσει όλες τις προβλεπόµενες από το υφι-
στάµενο θεσµικό πλαίσιο διαδικασίες για τη διασφάλιση των
συµφερόντων των ασφαλισµένων και κάθε άλλου δικαιούχου
ασφαλίσµατος. Διορίστηκε επόπτης ασφαλιστικής εκκαθάρισης
για την τήρηση των νόµιµων διαδικασιών. 

Στο πλαίσιο των διαδικασιών εκκαθάρισης, τα ασφαλιστήρια
συµβόλαια αυτοκινήτου ισχύουν για τριάντα ηµέρες από την ηµε-
ροµηνία ανάκλησης της άδειας της εταιρείας, ενώ οι ιδιοκτήτες
των οχηµάτων οφείλουν να ασφαλιστούν σε άλλη ασφαλιστική
εταιρεία. Σε περίπτωση ατυχήµατος εντός αυτών των τριάντα
ηµερών, ο παθών θα αποζηµιωθεί από το επικουρικό κεφάλαιο
αστικής ευθύνης εξ ατυχηµάτων αυτοκινήτων. 

Επίσης, όπως προβλέπεται στο άρθρο 3 παράγραφος 6 του
νοµοθετικού διατάγµατος που µόλις ανέφερα, σε περίπτωση
ανάκλησης της άδειας ασφαλιστικής εταιρείας, τα καταβληθέντα
µη δεδουλευµένα ασφάλιστρα επιστρέφονται στους δικαιού-
χους, στο πλαίσιο πάντα της διαδικασίας εκκαθάρισης. 

Κύριε συνάδελφε, κάθε φορά που διαπιστώνεται και εµφανί-
ζεται µια αποτυχία στην οικονοµία ή σε µια αγορά, αυτή πρέπει
να είναι το έναυσµα, το εφαλτήριο, εάν θέλετε, για την πολιτεία,
προκειµένου να διερευνήσει ενδεχόµενες παραλείψεις. 

Χρησιµοποιήσατε µια κρίσιµη λέξη και θα συµφωνήσω από-
λυτα µαζί σας. Είπατε «να διορθώσει, να προλάβει και να δράσει
προληπτικά». Η λέξη που επαναλάβατε πολλές φορές στη δευ-
τερολογία σας ήταν η λέξη «προληπτικά» και συµφωνώ µαζί σας.
Με αυτή τη λογική προσεγγίζει και η Κυβέρνηση την αγορά ιδιω-
τικής ασφάλισης διαµορφώνοντας συνθήκες τόσο για την ανά-
πτυξη της αγοράς υπό πολύ δύσκολες οικονοµικές συνθήκες
όσο και για τη διασφάλιση καταναλωτών και ασφαλισµένων. 

Με αυτό το κριτήριο, οι προτροπές σας για ενίσχυση του προ-
ληπτικού σκέλους, βρίσκουν απόλυτα σύµφωνο το Υπουργείο Οι-
κονοµικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχουµε µια ακόµη ερώτηση προς τον κ. Σταϊκούρα. Με
την άδεια του Σώµατος, θα έλεγα να προχωρήσουµε σ’ αυτήν και
µετά θα προχωρήσουµε στις ερωτήσεις προς τον κ. Λυκουρέντζο. 

Εισερχόµαστε, λοιπόν, στην έκτη µε αριθµό 1011/12-2-2013
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επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Εύβοιας της
Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Δηµητρίου Αναγνωστάκη προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την απόκλιση των δηµοσίων
εσόδων και τον κίνδυνο λήψης νέων µέτρων. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο για να αναπτύξετε την
επίκαιρη ερώτησή σας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κύριε Υπουργέ, η διαδικασία του κοινοβουλευτικού ελέγχου
είναι µια πολύ σηµαντική διαδικασία και ειλικρινά χαίροµαι που
ανήκετε σε εκείνους τους Υπουργούς που ανταποκρίνονται –
πάντα, βέβαια, στο µέτρο του δυνατού- και απαντάτε στις ερω-
τήσεις των Βουλευτών.

Μου δίνεται, λοιπόν, η ευκαιρία να υποβάλω δύο ερωτήσεις µε
βάση δύο γεγονότα τα οποία εξελίχθηκαν στο πολύ πρόσφατο
παρελθόν, µόλις πριν από δέκα, δεκαπέντε ηµέρες.

Το πρώτο ερώτηµα, κύριε Υπουργέ, έχει να κάνει µε τη δηµό-
σια οµολογία Ευρωπαίων αξιωµατούχων για τις λαθεµένες πα-
ραδοχές, οι οποίες εµπεριέχονταν στη στρατηγική που επεφύλα-
ξαν για την οικονοµία της χώρας και βέβαια µε τις συνέπειες που
αυτές οι παραδοχές έχουν. 

Είναι γεγονός ότι αυτή η δηµόσια οµολογία οδηγεί στην αδή-
ριτη ανάγκη να αναπροσαρµοστεί η κοστολόγηση των συνεπειών
στην ελληνική οικονοµία και στην άµεση αλλαγή των όρων εφαρ-
µογής του µεσοπρόθεσµου προγράµµατος.

Παράλληλα, όσον αφορά το δεύτερο γεγονός, είδαµε µόλις
προχθές στην ανακοίνωση του Υπουργείου Οικονοµικών ότι
υπάρχει απόκλιση εσόδων στο 7%, δηλαδή σε απόλυτες τιµές
περίπου 305 εκατοµµύρια ευρώ. 

Κατά τη γνώµη µας, αυτή η διαφορά στα έσοδα φαίνεται να
είναι αποτέλεσµα της µειωµένης κατανάλωσης των νοικοκυριών
και των µειωµένων εσόδων από επιχειρήσεις, καθώς –όπως
ακούστηκε και προηγούµενα- η επιχειρηµατικότητα έχει δεχθεί
µεγάλο πλήγµα και βαίνει µειούµενη. 

Ταυτόχρονα, κύριε Υπουργέ, οι φοροεισπρακτικοί µηχανισµοί
αν και καταλογίζουν υψηλά πρόστιµα –είναι γεγονός- για φορο-
λογικές παραβάσεις και κυρίως για µη απόδοση του ΦΠΑ, δυ-
σκολεύονται να αποδώσουν χρήµατα και έσοδα στα δηµόσια
ταµεία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Άρα, κατά τη γνώµη µου, είναι ξεκάθαρο ότι αυτή η ακολου-
θούµενη πολιτική αναπαράγει έναν φαύλο κύκλο λιτότητας και
ύφεσης που µόνο µε αναπτυξιακά εργαλεία και αναπτυξιακές πο-
λιτικές θα µπορέσουµε να ανασχέσουµε. 

Η δέσµευση που έτσι και αλλιώς έχουµε πάρει ως ελληνική πο-
λιτεία, ως ελληνική Κυβέρνηση, για την εφαρµογή µέτρων αυτό-
µατης διόρθωσης απειλεί αυτήν τη στιγµή, κύριε Υπουργέ, όχι
µόνο την οικονοµική ανάπτυξη της χώρας, αλλά αυτή την ίδια
την κοινωνική συνοχή και, αν λάβουµε υπ’ όψιν ότι έχουν δηµι-
ουργηθεί πολλά µέτωπα αντιπαράθεσης µε κλάδους της ελληνι-
κής οικονοµίας και ότι η φοροδοτική ικανότητα του µέσου φορο-
λογούµενου έχει ξεπεράσει τα όρια αντοχής του, αυτή η απειλή
δεν είναι µακριά. 

Τέλος, ερωτάστε, κύριε Υπουργέ, τα εξής: Αν από τον πρώτο
µήνα του 2013 βρισκόµαστε σε πορεία απόκλισης από τους στό-
χους που έχουµε δεσµευθεί να πετύχουµε, µε ποιες διορθωτικές
κινήσεις και ενέργειες σκοπεύουµε να αντιµετωπίσουµε το συγ-
κεκριµένο γεγονός, έτσι ώστε να αποτραπεί ο κίνδυνος επιβολής
νέων µέτρων; 

Και δεδοµένης της παραδοχής του Διεθνούς Νοµισµατικού Τα-
µείου ότι έσφαλε στον πολλαπλασιαστή της ύφεσης, προτίθεστε
να απαιτήσετε από το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο υπαναχώ-
ρηση σχετικά µε την εφαρµογή µέτρων αυτόµατης διόρθωσης; 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ο κύριος Υπουργός

έχει το λόγο για τρία λεπτά. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-

µικών): Κύριε συνάδελφε, πράγµατι είναι µια πολύ σηµαντική
διαδικασία και οφείλει η ελληνική Κυβέρνηση να καταθέτει στοι-
χεία µε πληρότητα τόσο για θετικές όσο και για αρνητικές δια-

στάσεις των προβληµατισµών που εγείρουν οι συνάδελφοι εδώ. 
Θέτετε δύο ερωτήµατα που αφορούν, πρώτον, στην πορεία

εξέλιξης των δηµόσιων οικονοµικών στο σκέλος των εσόδων και,
δεύτερον, στους δηµοσιονοµικούς πολλαπλασιαστές. 

Ξεκινάω από το πρώτο. Ποια είναι η πραγµατικότητα; Από την
εκτέλεση του προϋπολογισµού τον Ιανουάριο του 2013, τα προ-
σωρινά στοιχεία δείχνουν ότι τον Ιανουάριο το πρωτογενές ισο-
ζύγιο ήταν θετικό. Αυτό διαµορφώθηκε περίπου στα 400 εκατοµ-
µύρια ευρώ έναντι πρωτογενούς ελλείµµατος 33 εκατοµµυρίων
ευρώ πέρυσι. 

Το ύψος των καθαρών εσόδων του κρατικού προϋπολογισµού
ανήλθε σε 4,418 δισεκατοµµύρια ευρώ παρουσιάζοντας µείωση,
πράγµατι, κατά 9,4% έναντι του Ιανουαρίου του 2012. Όµως,
υστέρησε µόλις 19 εκατοµµύρια ευρώ έναντι του µηνιαίου στό-
χου και θα επανέλθω στη λέξη «στόχος» γιατί είναι η κρίσιµη λέξη
αργότερα στην ανάλυσή µου. 

Ειδικότερα, το ύψος των καθαρών εσόδων του τακτικού προ-
ϋπολογισµού, αφήνοντας έξω δηλαδή τα έσοδα του Προγράµ-
µατος Δηµοσίων Επενδύσεων, ανήλθε σε 4,374 δισεκατοµµύρια
ευρώ, παρουσιάζοντας αύξηση κατά 17 εκατοµµύρια ευρώ ένα-
ντι του µηνιαίου στόχου. Άρα, ναι, υπήρξε απόκλιση, υπήρξε
υστέρηση αλλά δεν ήταν του µεγέθους που είχε δει το φως της
δηµοσιότητας. 

Ποια είναι τα θετικά και ποια είναι τα αρνητικά στοιχεία της
εκτέλεσης του προϋπολογισµού στο σκέλος των εσόδων τον
πρώτο µήνα; Κατ’ αρχάς, πού είχαµε υστερήσεις; 

Πρώτον, στο ΦΠΑ όλων των κατηγοριών ήµασταν κάτω 161
εκατοµµύρια ευρώ. Σηµειώνεται όµως ότι το Δεκέµβριο του 2012
δεν υπέβαλε δήλωση ως όφειλε το 22% των υπόχρεων για υπο-
βολή δήλωσης ΦΠΑ, αν και το ποσό που οφείλεται µε βάση εµ-
πρόθεσµες περιοδικές δηλώσεις µπορεί από 1-7-2011 να
καταβληθεί σε τρεις δόσεις, µε στόχο τη διευκόλυνση της συµ-
µόρφωσης των φορολογουµένων. 

Δεύτερον, πού αλλού οφείλεται η απόκλιση; Οφείλεται στους
λοιπούς έµµεσους φόρους, στον καπνό για παράδειγµα. Το σύ-
νολο ήταν 153 εκατοµµύρια ευρώ. Σηµειώνεται βεβαίως ότι τον
Ιανουάριο του 2012 τα έσοδα από τον ειδικό φόρο κατανάλωσης
στον καπνό ανήλθαν σε 484 εκατοµµύρια ευρώ, καθώς είχε προ-
ηγηθεί στο τέλος του 2011 αύξηση του ειδικού φόρου κατανά-
λωσης στον καπνό, µε αποτέλεσµα να σηµειωθεί υψηλή αποθε-
µατοποίηση τον πρώτο µήνα του 2012 –γιατί πάντα κοιτάµε τη
σύγκριση φέτος µε την περσινή χρονιά- και να επακολουθήσει
µεγάλη µείωση τους επόµενους δύο µήνες. Για φέτος, αναµένε-
ται τα έσοδα από αυτήν την πηγή να οµαλοποιηθούν εντός του
πρώτου τριµήνου και να κινηθούν εντός των στόχων, που είναι
λίγο χαµηλότεροι από πέρυσι. 

Τρίτον, είχαµε απόκλιση στα τέλη κυκλοφορίας. Τα τέλη κυ-
κλοφορίας ήταν µειωµένα κατά 134 εκατοµµύρια ευρώ. Τον Ια-
νουάριο του 2012, βεβαίως είχε δοθεί παράταση µέχρι την
εικοστή ηµέρα του µήνα, µε αποτέλεσµα να εισπραχθούν 215
εκατοµµύρια ευρώ, ενώ τον φετινό Ιανουάριο δόθηκε µόλις µια
εβδοµάδα παράταση µε αποτέλεσµα να εισπραχθούν 94 εκατοµ-
µύρια ευρώ. Βέβαια, πρέπει να σηµειωθεί ότι το 2012 οι περισ-
σότεροι φορολογούµενοι πλήρωσαν εµπρόθεσµα τα τέλη
κυκλοφορίας. 

Αυτές είναι αρνητικές διαπιστώσεις τον Ιανουάριο, για να
απαντήσω µε πληρότητα στο πρώτο σας ερώτηµα. 

Από την άλλη, υψηλότερα έναντι του µηνιαίου στόχου κινήθηκε
ο φόρος εισοδήµατος φυσικών προσώπων κατά 222 εκατοµµύ-
ρια ευρώ ενώ κινήθηκε ο φόρος περιουσίας –το ΕΕΤΗΔΕ- κατά
108 εκατοµµύρια ευρώ. Έχει υψηλή εισπραξιµότητα αυτό το
µέτρο. 

Συνεπώς, βλέποντας τη θετική και την αρνητική διάσταση τον
πρώτο µήνα, είναι πολύ πρώιµο να εξαχθούν ασφαλή συµπερά-
σµατα για την πορεία των εσόδων, αφού βρισκόµαστε µόλις στον
πρώτο µήνα. Και εδώ έρχοµαι να προσθέσω αυτό, που το θεωρώ
εξαιρετικά σηµαντικό, ότι η σύγκριση πλέον για την λήψη δυνη-
τικά µέτρων που θέσατε στο ερώτηµά σας είναι µε βάση τους
στόχους και όχι την περυσινή χρονιά. 

Ας επαναλάβω ποιοι ήταν οι στόχοι φέτος, όπως έχουν κατα-
γραφεί στον κρατικό προϋπολογισµό. Φέτος προβλέπουµε ότι
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θα έχουµε τακτικά έσοδα περίπου 3 δισεκατοµµύρια λιγότερα
από πέρυσι. Ο στόχος είναι για µειωµένα έσοδα εξαιτίας του εµ-
προσθοβαρούς των µέτρων που ήδη έχουµε λάβει, κατά 5,6%.
Ο στόχος φέτος είναι –γνωρίζουµε ή εκτιµούµε- ότι θα έχουµε
µειωµένους φόρους εισοδήµατος κατά 15,6% από πέρυσι, 20,6%
µόνο στα φυσικά πρόσωπα. Επίσης, ξέρουµε ότι θα έχουµε µεί-
ωση του φόρου συναλλαγών κατά 8,8%. Στο ΦΠΑ θα έχουµε µεί-
ωση πάνω από 9%. 

Αυτές είναι οι εκτιµήσεις που έχουµε κάνει µέσα στον προϋπο-
λογισµό. Με αυτά τα δεδοµένα συνεπώς και µε την απόκλιση που
είχαµε τον πρώτο µήνα της τάξεως των 200 εκατοµµυρίων είναι
πάρα πολύ δύσκολο να πει κάποιος από τον πρώτο µήνα πώς θα
εξελιχθεί η κατάσταση. 

Παρά ταύτα, η αποτελεσµατικότητα των µέτρων θα πρέπει
διαρκώς να αξιολογείται και να λαµβάνεται υπ’ όψιν από την ελ-
ληνική Κυβέρνηση. Σε κάθε περίπτωση, στο σκέλος των εσόδων
απαιτείται προσοχή λόγω και της περιορισµένης -όπως ορθώς
είπατε- φορολογικής ικανότητας πλέον της ελληνικής κοινωνίας
και παράλληλα εντατικοποίηση της προσπάθειας τόσο στις πο-
λιτικές όσο και στους φοροεισπρακτικούς και ελεγκτικούς µηχα-
νισµούς. 

Προς την κατεύθυνση αυτή νοµίζω ότι το συγκεκριµένο πεδίο
έχει ενδυναµωθεί θεσµικά τουλάχιστον µε τον νέο Γενικό Γραµ-
µατέα Δηµοσίων Εσόδων και προσδοκώ ότι εν µέσω άλλων πρω-
τοβουλιών της Κυβέρνησης η κίνηση αυτή θα αποδώσει. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ορίστε, κύριε συνά-

δελφε, έχετε το λόγο για τρία λεπτά. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, είναι αλήθεια ότι χρησιµοποιείτε την ελληνική

γλώσσα µε σαφήνεια και ακρίβεια και αυτό µου δίνει τη δυνατό-
τητα να εστιάσω σε δύο ζητήµατα.

Η ανάλυση που κάνατε για την εξέλιξη των δηµοσίων εσόδων
στον πρώτο µήνα του έτους που διανύουµε, µπορεί να µην είναι
–αν θέλετε- αυτό που θα κρίνει αλλά µας δίνει το στίγµα. Εγώ
χαίροµαι που στην ανάλυσή σας βάλατε και την άλλη πλευρά,
δηλαδή ότι οι στόχοι φέτος λόγω του εµπροσθοβαρούς του προ-
γράµµατος δηµοσιονοµικής προσαρµογής είναι πολύ χαµηλότε-
ροι σε σχέση µε το 2012. Αυτό όµως, σε καµµία περίπτωση,
τουλάχιστον εµένα αλλά και πολλούς συµπολίτες µου, δεν µε κα-
θησυχάζει στο ενδεχόµενο πιθανής λήψης νέων µέτρων. 

Θα ήθελα να παρακαλέσω, λοιπόν, στη δευτερολογία σας να
το κάνουµε ξεκάθαρο, δηλαδή µε ποιον τρόπο –εάν υπάρχει συ-
νέχεια αυτής της αρνητικής εξέλιξης στο επόµενο τρίµηνο- θα
παρέµβουµε διορθωτικά, έτσι ώστε να αποκλείσουµε τον πιθανό
κίνδυνο νέων µέτρων. 

Ως προς τα δηµοσιεύµατα, ενδεικτικά θα σας αναφέρω µερικά
εξ αυτών. «Μαύρη τρύπα 305 εκατοµµυρίων ευρώ στο ταµείο τον
Ιανουάριο», «Μπούµερανγκ για τα έσοδα οι τυφλοί φόροι», «Καµ-
πανάκι µετά την πτώση εσόδων του προϋπολογισµού κατά τον
Ιανουάριο», «Κόκκινος συναγερµός». 

Ο δικός µου στόχος δεν είναι να καλλιεργήσω ένα κλίµα ιδιαί-
τερης ανησυχίας και πανικού. Στόχος της ερώτησης, κύριε
Υπουργέ, ήταν να συµπληρώσει αθροιστικά όλες εκείνες τις κα-
λόπιστες φωνές που λένε τα εξής:

Πρώτον, θα πρέπει να αξιοποιήσουµε την αναγνώριση του λά-
θους από τους πιστωτές µας και άρα να κάνουµε τροποποιήσεις
-όπως σας είπα και προχθές το βράδυ- αλλά και συµπληρώσεις
στο πρόγραµµα. Υπάρχουν, δηλαδή, µέτρα τα οποία δεν απέδω-
σαν το προσδοκώµενο αποτέλεσµα ή το κόστος ήταν πολύ µε-
γαλύτερο στην ελληνική κοινωνία και οικονοµία απ’ ό,τι συνεισέ-
φεραν. 

Δεύτερον, θα πρέπει να γίνουν τροποποιήσεις. Αν δεν υπάρξει
αυτό που τόσο καιρό λέτε κι εσείς αλλά και τα υπόλοιπα µέλη
της Κυβέρνησης και ειδικότερα του Υπουργείου Οικονοµικών,
δηλαδή αναπτυξιακή στρατηγική και πορεία, δεν µπορούµε να
αντιµετωπίσουµε ούτε την ύφεση ούτε τη λιτότητα. Άρα, λοιπόν,
µπορεί να έρθουµε µετά από δύο ή τρεις µήνες και να έχουµε
ήδη µία αρνητική εξέλιξη στον προϋπολογισµό. Τότε θα είναι
πάρα πολύ δύσκολο να διορθώσουµε αυτήν την πορεία.

Άρα, στόχος είναι να συµπληρώσουµε κι εµείς τις προτάσεις
µας –επαναλαµβάνω- αθροιστικά σε εκείνες τις φωνές, οι οποίες
ζητούν να υπάρχει µία πολύ προσεκτική διαχείριση του όλου ζη-
τήµατος, έτσι ώστε να αποτρέψουµε τα πιθανά νέα µέτρα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε την ανοχή σας για µισό λεπτό.
Κύριε Υπουργέ, επειδή δεν απαντήσατε στην πρωτολογία σας,

παρακαλώ αν έχετε τη δυνατότητα, έστω και για ένα λεπτό, κάντε
µας µία µικρή ενηµέρωση για το τι ακριβώς συνέβη στο Eu-
rogroup του Φεβρουαρίου σε σχέση µε τις παραδοχές που έγι-
ναν από διάφορους Ευρωπαίους εταίρους µας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΜΑΡΙΑ ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑΡΟΥΧΑ)

Υπήρξαν –απ’ ό,τι διαβάζουµε εδώ- διαφορετικές προσεγγί-
σεις. Κάποιοι είπαν ότι θα πρέπει όντως να αναγνωριστεί αυτό
το λάθος και άρα να γίνουν διορθώσεις στο πρόγραµµα δηµο-
σιονοµικής προσαρµογής και υπήρχαν κάποιοι άλλοι, οι οποίοι
επέµεναν ότι θα πρέπει να υπάρχει εµµονή σε αυτό το πρό-
γραµµα.

Σας ευχαριστώ πολύ που µε ακούσατε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Σας ευχαρι-

στούµε.
Ο κύριος Υπουργός έχει το λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-

µικών): Κύριε συνάδελφε, συµµερίζοµαι απόλυτα τις αγωνίες και
τους προβληµατισµούς σας από τον πρώτο µήνα του έτους, έγ-
καιρα δηλαδή, για την εκτέλεση του κρατικού προϋπολογισµού. 

Δεν είναι τυχαίο ότι στη συγκεκριµένη δήλωση που έκανα στις
10 Φεβρουαρίου για την εκτέλεση του προϋπολογισµού επεσή-
µανα από τότε –παρά το γεγονός ότι υπερκαλύψαµε τους στό-
χους του ελλείµµατος- την προσοχή που απαιτείται και την
εντατικοποίηση της προσπάθειας που χρειάζεται στο σκέλος των
εσόδων. Άρα, συµφωνούµε απόλυτα στο πρώτο σκέλος του προ-
βληµατισµού σας.

Πράγµατι, δεν απήντησα καθόλου στο δεύτερο ερώτηµά σας
–που το υπαινιχθήκατε και µέσω των δηµοσιευµάτων- για τους
δηµοσιονοµικούς πολλαπλασιαστές.

Εµείς από το 2010, ως Νέα Δηµοκρατία –αν θέλετε- είχαµε εκ-
φράσει προς τους εταίρους και δανειστές µας τις επιφυλάξεις
και τη διαφωνία µας τότε, σε σχέση µε το µέγεθος των δηµοσιο-
νοµικών πολλαπλασιαστών. Στο µεσοδιάστηµα, αποδεικνύεται
ότι αποκλίσεις, κυρίως, για µεγέθη όπως είναι η ύφεση και η
ανεργία ήταν µεγάλες, πολύ µεγαλύτερες και από τις αρχικές
εκτιµήσεις. Δυστυχώς, οι θέσεις µας αυτές επιβεβαιώθηκαν.

Είναι γεγονός όµως –και το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά, το
έχουµε συζητήσει πολλές φορές µέσα σε αυτήν εδώ την Αί-
θουσα- ότι αναλάβαµε ως Κυβέρνηση Εθνικής Ευθύνης ένα δε-
δοµένο και ασφυκτικό οικονοµικό πρόγραµµα σε εξέλιξη, όπου
για έξι µήνες δεν είχαµε πάρει ούτε µία δόση από τη δανειακή
σύµβαση. Επιδιώξαµε βελτιώσεις. Κάποιες καρποφόρησαν, αρ-
κετές άλλες όχι.

Το ζήτηµα των δηµοσιονοµικών πολλαπλασιαστών αναγνωρί-
ζεται –και επικαλεστήκατε δηµοσιεύµατα- και από εταίρους και
δανειστές, σίγουρα περιφερειακά. Πώς αναγνωρίζεται; 

Πρώτον, στην έκθεση που δηµοσιοποίησε το Διεθνές Νοµισµα-
τικό Ταµείο φέτος τον Ιανουάριο, οι δηµοσιονοµικοί πολλαπλα-
σιαστές για τη χώρα έχουν προσεγγίσει τη µονάδα. Άρα, στο
καινούργιο πρόγραµµα οικονοµικής πολιτικής έχουν µεταβάλει
τα στοιχεία που χρησιµοποιούσαν για το παρελθόν.

Δεύτερον, άλλαξαν οι στόχοι του προγράµµατος. Σε αυτήν
εδώ την Αίθουσα, επί µεγάλο χρονικό διάστηµα ακούγαµε την
Αντιπολίτευση –Αξιωµατική και µη- να επικαλείται και να ισχυρί-
ζεται ότι θα υπάρξουν νέα µέτρα το 2012. Τελικά νέα µέτρα δεν
υπήρξαν.

Τι άλλαξε; Άλλαξε ο στόχος του προγράµµατος. Πρωτογενές
έλλειµµα 1,5% αντί για 1%. Και γιατί άλλαξαν οι εταίροι το στόχο
του προγράµµατος; Διότι η ύφεση ήταν βαθύτερη από τις εκτι-
µήσεις και δεν ευθυνόταν η ελληνική Κυβέρνηση για αβελτηρίες
ή ολιγωρία.

Τι άλλο έγινε; Άλλαξε η χρονική διάσταση της δηµοσιονοµικής
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προσαρµογής. Υπήρξε επιµήκυνση κατά δύο έτη, µέχρι το 2016. 
Τι άλλο άλλαξε; Το πρόγραµµα αναπροσαρµόστηκε δύο

φορές, το Μάρτιο και το Δεκέµβριου του 2012. Συνεπώς, ελήφθη
υπ’ όψιν η βαθύτερη ύφεση. Προχώρησε η αναδιάρθρωση, η µεί-
ωση του δηµοσίου χρέους, µε επιπλέον χρηµατοδότηση, µε µεί-
ωση του επιτοκίου, µε αναβολή της αποπληρωµής των δανείων,
µε τη διαδικασία επαναγοράς οµολόγων, µε την επιστροφή κερ-
δών από τις κεντρικές τράπεζες.

Υπάρχει ρητή αναφορά στο Eurogroup για την περαιτέρω προ-
σαρµογή του δείκτη χρέους ως προς ΑΕΠ, ώστε να διασφαλιστεί
η βιωσιµότητά του τόσο από τον αριθµητή όσο και από τον πα-
ρονοµαστή, ενώ προσετέθη και µε δική σας επιµονή, ως κόµµα,
η ρήτρα θετικής απόκλισης για την εκτέλεση του προγράµµατος.

Συνεπώς, επί του πραγµατικού πεδίου, έχουν γίνει συγκεκρι-
µένα βήµατα προς την κατεύθυνση ενσωµάτωσης ή –αν θέλετε-
αναθεώρησης των δηµοσιονοµικών πολλαπλασιαστών. Όµως,
προς την κατεύθυνση υλοποίησης των στόχων του προγράµµα-
τος συνεχίζουµε την προσπάθεια. 

Έρχοµαι στο τελευταίο ερώτηµα, το οποίο θέσατε. Με µεθο-
δικότητα και συνέπεια, µε ρεαλισµό, υπεύθυνα, σταθερά και σο-
βαρά διαπραγµατευόµαστε –και το έχουµε αποδείξει αυτούς
τους εφτά µήνες- µε πράξεις και όχι µε λεκτικούς ακροβατισµούς
και λεονταρισµούς, µακριά από συγκρούσεις που µπορεί να θέ-
σουν σε κίνδυνο την αξιοπιστία της χώρας, ειδικά τώρα που την
ανακτήσαµε αλλά και κεκτηµένες ισορροπίες, εντός και κυρίως
εκτός χώρας. 

Όµως, τα οικονοµικά προγράµµατα δεν πρέπει να είναι άκαµ-
πτα, ειδικά όταν η χώρα υλοποιεί τις δεσµεύσεις της. Οφείλουν
να ενσωµατώνουν τις παραµέτρους του οικονοµικού και του κοι-
νωνικού περιβάλλοντος, µε το οποίο βρίσκονται άλλωστε σε συ-
νεχή αλληλεπίδραση. Αυτό είχα τη δυνατότητα να το επαναλάβω
πάρα πολλές φορές την προηγούµενη εβδοµάδα από το Βήµα
της Βουλής. 

Πιστεύω ότι όλοι µας έχουµε χρέος να προσπαθούµε διαρκώς
για το καλύτερο για τη χώρα και τους πολίτες. Στην Κυβέρνηση
εργαζόµαστε προσανατολισµένοι προς αυτήν την κατεύθυνση.
Δεν ωφελεί να µιζεριάζουµε. Άλλωστε, τα αποτελέσµατα του
2012, µας επιτρέπουν µία συγκεκριµένη αισιοδοξία. Αφού πιά-
σουµε τους στόχους, θα αποκτήσουµε βαθµούς ελευθερίας για
να µπορέσουµε να βελτιώσουµε πολιτικές και µέτρα που απε-
δείχθησαν κοινωνικά άδικα και οικονοµικά αναποτελεσµατικά.

Προσπαθούµε να οριοθετήσουµε το χώρο στον οποίο προ-
οπτικά θα έχουµε τη δυνατότητα να κάνουµε βελτιωτικές παρεµ-
βάσεις, εξορθολογισµού ή ελάφρυνσης της φορολογίας, τόνωση
της ανάπτυξης και ενίσχυση της κοινωνικής συνοχής –κρίσιµες
λέξεις που θέσατε στο ερώτηµά σας- και παράλληλα να διαµορ-
φώσουµε τις προϋποθέσεις για την περαιτέρω βελτίωση του οι-
κονοµικού κλίµατος, την τόνωση της εµπιστοσύνης, την επανεκ-
κίνηση και την ανάκαµψη της οικονοµίας, γιατί –και εδώ συµ-
φωνώ απόλυτα µαζί σας- µόνο µε την ανάκαµψη της πραγµατι-
κής οικονοµίας η περαιτέρω πορεία προσαρµογής και σταθε-
ροποίησης θα µπορέσει να είναι βιώσιµη και µόνιµου χαρακτήρα.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε

και εµείς, κύριε Υπουργέ.
Εισερχόµαστε στην πέµπτη µε αριθµό 1016/12-2-2013 επί-

καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Λάρισας του Λαϊ-
κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Χρυσοβαλάντη Αλεξόπουλου
προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την ανάγκη συντήρησης
των µηχανηµάτων ακτινοθεραπείας του Πανεπιστηµιακού Νοσο-
κοµείου Λάρισας.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο για να αναπτύξετε την
επίκαιρη ερώτησή σας.

ΧΡΥΣΟΒΑΛΑΝΤΗΣ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε. 

Κύριε Υπουργέ, κατόπιν καταγγελίας, ενηµερώθηκα σχετικά
µε την κατάσταση και την παντελή έλλειψη συντηρήσεως των µη-
χανηµάτων ακτινοθεραπείας του Πανεπιστηµιακού Νοσοκοµείου
Λάρισας. Οι µονάδες γραµµικών επιταχυντών του τµήµατος ακτι-
νοθεραπείας είναι πρακτικά άχρηστες, αφού έχουν ξεπεράσει το
«προσδόκιµο όριο ζωής» τους, όπως λέγεται. 

Επίσης, η εταιρεία που είναι υπεύθυνη για τη συντήρησή τους,
έχει πάψει να παρέχει τις υπηρεσίες της λόγω του ότι της οφεί-
λονται χρήµατα από το νοσοκοµείο, µε αποτέλεσµα να µην πραγ-
µατοποιείται ανά τακτά χρονικά διαστήµατα ο απαιτούµενος εκ
των κανονισµών ασφαλείας έλεγχος.

Η όλη κατάσταση, µόνον ως ανησυχητική µπορεί να χαρακτη-
ριστεί και αυτό λίαν επιεικώς. Όπως µπορεί να γίνει αντιληπτό,
τίθεται σε κίνδυνο τόσο η υγεία των Ελλήνων πολιτών όσο και
του ιατρικού καθώς και νοσηλευτικού προσωπικού. Οι ασθενείς,
υποχρεώνονται να µεταβούν σε νοσοκοµείο της Θεσσαλονίκης
για τη θεραπεία τους. 

Ως Έλληνες εθνικιστές, θεωρούµε τη δηµόσια και δωρεάν
υγεία ένα αγαθό στο οποίο άπαντες οι Έλληνες θα πρέπει να
έχουν απρόσκοπτη και ασφαλή πρόσβαση, ειδικά όταν πρόκειται
για τη αντιµετώπιση ασθενειών που δύνανται να αποβούν µοι-
ραίες. 

Κύριε Υπουργέ, τι θα κάνετε ώστε να πραγµατοποιούνται οι
τακτικοί έλεγχοι που προβλέπονται από τους κανονισµούς ασφα-
λείας; Προτίθεστε να εκταµιεύσετε κονδύλια µε σκοπό την αντι-
κατάσταση των αχρηστευµένων µηχανηµάτων και την αγορά
ανταλλακτικών για όσα βρίσκονται εντός ορίου ζωής; Προτίθεστε
να διερευνήσετε το θέµα µε σκοπό την απόδοση ευθυνών, εάν
και εφόσον υφίστανται; 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,

κύριε Αλεξόπουλε.
Το λόγο έχει ο Υπουργός Υγείας κ. Ανδρέας Λυκουρέντζος.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχαριστώ,

κυρία Πρόεδρε.
Το Πανεπιστηµιακό Νοσοκοµείο Λάρισας, διαθέτει εξοπλισµό

ο οποίος, πράγµατι, έγινε µε προµήθεια του παρελθόντος και αν-
τιµετωπίζει προβλήµατα και ανάγκες συντηρήσεως. Υπάρχει η
εξής µέριµνα από το νοσοκοµείο. Έχει αναληφθεί πρωτοβουλία
για την προµήθεια νέου συστήµατος σχεδιασµού της ακτινοθε-
ραπείας κόστους 55.350 ευρώ. Η διοίκηση του νοσοκοµείου για
να αντιµετωπίσει τις ανάγκες ανανέωσης του εξοπλισµού έχει ζη-
τήσει την προµήθεια µέσω του ΕΣΠΑ, ενός εξοµοιωτή ακτινοθε-
ραπείας προϋπολογισµού δαπάνης 800.000 ευρώ –το έργο
βρίσκεται για έκδοση απόφασης στην Περιφέρεια Θεσσαλίας-
όπως και την προµήθεια γραµµικού επιταχυντή προϋπολογισµού
δαπάνης περίπου 2,5 εκατοµµυρίων ευρώ. Τα έργα αυτά αναµέ-
νονται από την Περιφέρεια Θεσσαλίας, για να τύχουν της εγκρί-
σεως της ηγεσίας του Υπουργείου ούτως ώστε να προχωρήσου-
µε στη διαγωνιστική διαδικασία.

Επίσης, υπάρχει έργο προϋπολογισµού 635.350 ευρώ της επι-
τροπής προµηθειών υγείας, το οποίο αφορά την παροχή υπηρε-
σιών επισκευής και συντήρησης του ιατρικού εξοπλισµού, στο
οποίο αναφερθήκατε, κύριε συνάδελφε. Αυτό γίνεται, όµως, µε
τη χρήση της ηλεκτρονικής δηµοπρασίας, µε ένα διαγωνισµό δη-
λαδή, ο οποίος είναι σε απόλυτη διαφάνεια. 

Εδώ, λοιπόν, έχουµε τα εξής προβλήµατα και θέλω να τα λά-
βετε υπ’ όψιν και εσείς, κυρία Πρόεδρε, και όλοι οι συνάδελφοι.
Είναι ατέρµονες οι διαδικασίες στα δικαστήρια, µε τις ενστάσεις,
µε τις προσφυγές. Αυτό έχει ως αποτέλεσµα να µην τελεσφο-
ρούν οι διαγωνισµοί. Και άλλη φορά αναφέρθηκα εδώ στο πρό-
βληµα που αντιµετωπίζουµε αυτές τις εβδοµάδες, µε τον κίνδυνο
να µην τελεσφορήσει ο διαγωνισµός για την αγορά των αυτοκι-
νήτων του ΕΚΑΒ. Δεν οφείλεται σε ολιγωρία της περιφέρειας, σε
ολιγωρία της διοικήσεως, σε ολιγωρία της πολιτικής ηγεσίας του
Υπουργείου. Δεν µπορούµε να σταµατήσουµε. Ο νοµικός µας πο-
λιτισµός, επιτρέπει την προσφυγή σε ένδικα µέσα όλων όσων
έχουν έννοµο συµφέρον. Αλλά αυτό –και έχετε δίκαιο, κύριε συ-
νάδελφε- πλήττει την αποτελεσµατικότητα της διοίκησης. Διότι
αυτός ο διαγωνισµός που θα έδινε τη δυνατότητα να αξιοποι-
ηθούν τα χρήµατα για τη συντήρηση των µηχανηµάτων, δεν έχει
τελεσφορήσει.

Εν πάση περιπτώσει, παρακολουθούµε το θέµα από κοντά. Θα
ζητήσω από την περιφέρεια την επίσπευση των διαδικασιών υπο-
βολής των έργων. Όταν µε το καλό θα έρθουν στο Υπουργείο,
θα υπογράψω την έγκρισή τους και εν συνεχεία την προκήρυξη
των διαγωνιστικών διαδικασιών.
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Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ.
Το λόγο έχει ο κ. Χρυσοβαλάντης Αλεξόπουλος.
ΧΡΥΣΟΒΑΛΑΝΤΗΣ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, αυτό είναι δική σας µέριµνα, να γίνει όσο πιο

γρήγορα γίνεται. Το Περιφερειακό Νοσοκοµείο Λάρισας καλύ-
πτει µια µεγάλη περιφέρεια και όχι µόνο τη Λάρισα και το Βόλο.
Έρχεται κόσµος από την Καρδίτσα και από πιο µακριά, από την
Πρέβεζα. Βρίσκεται ανάµεσα στα νοσοκοµεία των Αθηνών και
της Θεσσαλονίκης. Εξυπηρετεί ακόµη και περιστατικά από πε-
ριοχές όπως τη Λαµία και τη Φθιώτιδα.

Γνωστή µου, χρειάστηκε να κάνει θεραπεία στο µάγουλο µε
αυτά τα µηχανήµατα. Όµως, κανένας γιατρός δεν έπαιρνε την
ευθύνη. Αυτά τα µηχανήµατα πρέπει να παρέχουν προστασία
στα ζωτικά όργανα. Έτσι, αναγκάστηκε αυτή η γυναίκα, που είναι
και µεγάλης ηλικίας, να πηγαινοέρχεται στη Θεσσαλονίκη καθη-
µερινά γι’ αυτή τη θεραπεία. Μην ξεχνάµε όµως ότι και τα νοσο-
κοµεία στη Θεσσαλονίκη λόγω ελλείψεως θέσεων, δεν µπορούν
να κάνουν εισαγωγές ασθενών. Φανταστείτε, λοιπόν, σ’ αυτούς
τους δύσκολους οικονοµικά καιρούς, να χρειάζεται µία οικογέ-
νεια –και στη συγκεκριµένη περίπτωση, η κόρη της γιαγιάς και ο
οδηγός- να πηγαινοφέρνει τη γιαγιά από τη Λάρισα –και από πιο
έξω, από ένα χωριό προς τα ορεινά της Καρδίτσας- στη Θεσσα-
λονίκη καθηµερινά για να γίνει η θεραπεία. Και φυσικά, ο υπεύ-
θυνος γιατρός εκεί δεν µπορούσε να κάνει τη θεραπεία µε τα
µηχανήµατα, γιατί είναι ξεπερασµένης τεχνολογίας. Μας ανέ-
φερε –όπως καλά γνωρίζει- ότι αυτά έχουν ξεπεραστεί και θα
«χτυπούσαν» κάποια ζωτικά όργανα παραπάνω.

Θα σας αναφέρω όµως και ένα άλλο περιστατικό που συνέβη
το καλοκαίρι, στις 14 Αυγούστου. Σ’ έναν συναγωνιστή και φίλο
µου έτυχε το ατυχές γεγονός να κοπούν τα δάκτυλά του. Την
πρώτη µέρα µας ζητήθηκε από το νοσοκοµείο αντιτετανικός
ορός. Είναι σύνηθες φαινόµενο αυτό. Αλλά µετά από πέντε
µέρες, χωρίς να αποκαλύψω την ιδιότητά µου, µας ζητήθηκε και
betadine για πλύσεις του χεριού του. Όταν έµαθαν ότι είµαι
φίλος του ασθενή και Βουλευτής, βρέθηκε και το betadine. Κά-
ποια στιγµή µάλιστα, µε πλησίασε ένας γιατρός και µου είπε:
«Αδελφέ, να σου πω κάτι µεταξύ µας. Υπάρχουν απ’ όλα εδώ
µέσα, αλλά κάποιοι προσπαθούν να τα κρύψουν για να εµφανί-
σουν ελλείψεις». Ψάξτε παρακαλώ το θέµα. 

Το συγκεκριµένο περιστατικό το ανέφερα στον Περιφερειάρχη
κ. Λάζαρο Μακρή στην Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων. Μου
απάντησε ότι είναι ενήµερος γι’ αυτά τα γεγονότα.

Κύριε Υπουργέ, προτίθεστε να κάνετε κάτι; Προτίθεστε να κά-
νετε κάποιον έλεγχο; Ή είναι αντιποίηση αρχής και αυτό; Δεν νο-
µίζω.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ο κύριος

Υπουργός έχει το λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υπουργός Υγείας): Αγαπητέ συ-

νάδελφε, µε τον τρόπο µε τον οποίο διατυπώσατε την ερώτησή
σας, είµαι σίγουρος ότι ξέρετε πολύ καλά τι σηµαίνει «αντιποίηση
αρχής». Τα επιχειρήµατά σας µε πείθουν ότι είστε σε θέση να
γνωρίζετε πολύ καλά τι σηµαίνει «αντιποίηση αρχής». Μη συγχέ-
ουµε, λοιπόν, εδώ τα πράγµατα. Όπου εκδηλώνεται αντιποίηση
αρχής έχουµε τη δυνατότητα να το στηλιτεύσουµε και να ανα-
φερθούµε στη συγκεκριµένη πρακτική.

Σε σχέση µε αυτά που αναφέρατε στη δευτερολογία σας, προ-
φανώς και ευαισθητοποιούµαι και προφανώς θα ζητήσω από τον
διοικητή της Υγειονοµικής Περιφέρειας να εντείνει τους ελέγ-
χους, για να διαπιστώσουµε αν συµβαίνουν αυτές οι συµπεριφο-
ρές, αν εξυπηρετούνται σκοπιµότητες, αν υπάρχουν τεχνητές
ελλείψεις. Θα επιβληθούν και οι ανάλογες πειθαρχικές κυρώσεις.

Με την ευκαιρία που συζητούµε την ερώτησή σας, να πω ότι
πράγµατι το Νοσοκοµείο της Λάρισας, όπως και άλλα νοσοκο-
µεία στη χώρα, διαδραµατίζουν ρόλο περιφερειακού νοσοκο-
µείου, όπως το Παναρκαδικό Νοσοκοµείο, το Νοσοκοµείο
Ιωαννίνων, το Νοσοκοµείο του Ρίου στην Πάτρα.

Είναι στους προβληµατισµούς µας, αλλά και στους σχεδια-

σµούς µας εν συνεχεία, να δούµε την αναβάθµιση αυτών των νο-
σοκοµείων που εκ των πραγµάτων ξεπερνούν το χαρακτήρα του
νοµαρχιακού νοσοκοµείου. Συγκεντρώνουν και λόγω της φήµης
των επιστηµόνων που εργάζονται εκεί, αλλά και λόγω της γεω-
γραφικής τους θέσεως, συµπολίτες µας από άλλες περιοχές που
έχουν ανάγκη, που πάσχουν, που θέλουν να θεραπευτούν. Έτσι
καταφεύγουν στο περιφερειακό, στο κεντρικό νοσοκοµείο. Είναι
ένας γόνιµος προβληµατισµός αυτός. 

Σας βεβαιώνω ότι καταλήγουµε σε αποφάσεις και για τη στή-
ριξη αυτών των νοσοκοµείων. Μεταξύ των άλλων, επανεξετά-
ζουµε και τους προϋπολογισµούς τους διότι επιβαρύνονται από
περιστατικά που έρχονται από γειτονικούς νοµούς. Ειλικρινά, θέ-
λουµε να στηρίξουµε αυτά τα νοσοκοµεία το επόµενο χρονικό
διάστηµα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστώ και

εγώ, κύριε Υπουργέ.
Αν µου επιτρέπετε, δεν αµφισβητεί κανείς και εγώ ως προ-

εδρεύουσα και ως συνάδελφος Βουλευτής, την πολιτική βού-
ληση που έχετε εν προκειµένω και για τα θέµατα που ανέφερε ο
κ. Αλεξόπουλος στη Λάρισα και στις Σέρρες, αλλά και αλλαχού. 

Όµως, θα πρέπει κάποια στιγµή όλοι να αναλάβουν τις ευθύ-
νες τους, κύριε Υπουργέ. Το ξέρετε πολύ καλά. Δεν µπορεί η
αµέλεια και η ανευθυνότητα δηµοσίων λειτουργών –εννοώ, υπη-
ρεσιών του κράτους- που δεν κάνουν τα αυτονόητα, να γίνεται
ανεκτή από εµάς τους Βουλευτές, αλλά και από τον ελληνικό λαό
και µέσα σ’ αυτήν την κατάσταση να έχει και άλλα προβλήµατα
να αντιµετωπίσει πέρα από την καθηµερινότητά του. Υπάρχει δια-
πλοκή, διαφθορά. Όλα αυτά θα πρέπει πολύ γρήγορα να τα σώ-
σουµε. Δεν µπορεί να σταµατάνε µηχανήµατα, επειδή είναι
επιλογή κάποιων να εµποδίζουν τις διαδικασίες. 

Εν πάση περιπτώσει, έτσι όπως το είδα για το Κέντρο Υγείας
αστικού τύπου των Σερρών, φαίνεται ότι υπάρχει άλλη βούληση
της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου και άλλη βούληση των
άλλων φορέων που εµπλέκονται στο ΕΣΠΑ και σε όλα αυτά. Θα
πρέπει να τα δείτε ως Κυβέρνηση. 

Εµείς θα υποστηρίξουµε κάθε προσπάθεια, η οποία θα βοη-
θήσει τη διευκόλυνση έτι περαιτέρω του λαού, των Ελλήνων.

Δεν ξέρω αν θέλετε να κάνετε κάποιο σχόλιο. Βέβαια, είµαστε
εκτός διαδικασίας. Θα µπορέσετε να τοποθετηθείτε στην ερώ-
τηση του κ. Μελά επ’ αυτού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν
στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενη-
µερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνω-
σης και λειτουργίας της Βουλής, σαράντα επτά µαθητές και
µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί από το 7ο Γυµνάσιο Χαλκίδας. 

Η Βουλή σας καλωσορίζει. Βρήκατε πολύ ωραία µέρα για εκ-
δροµή και χαιρόµαστε που είστε εδώ.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Θα συζητηθεί η τελευταία για σήµερα, η τέταρτη µε αριθµό

1008/12-2-2013 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βου-
λευτή Α’ Πειραιά των Ανεξάρτητων Ελλήνων κ. Παναγιώτη Μελά
προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τα προβλήµατα λειτουρ-
γίας του Αντικαρκινικού Νοσοκοµείου «Μεταξά» λόγω έλλειψης
προσωπικού. 

Το λόγο έχει ο κ. Μελάς.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΕΛΑΣ: Κυρία Πρόεδρε. Το Αντικαρκινικό Νο-

σοκοµείο «Μεταξά» είναι ένα από τα µεγαλύτερα ογκολογικά νο-
σοκοµεία της χώρας και πιστεύω ότι το γνωρίζετε όλοι.
Προσφέρει υπηρεσίες σε ασθενείς, όχι µόνο της περιοχής του
Πειραιά ή της Αττικής αλλά όλης της Ελλάδας. 

Το Νοσοκοµείο αυτό, επιβάλλεται να λειτουργεί κατά τον κα-
λύτερο δυνατό τρόπο για τη θεραπεία των ασθενών. Δυστυχώς,
όµως, αντιµετωπίζει πολλά προβλήµατα λόγω της µεγάλης έλ-
λειψης νοσηλευτικού προσωπικού και όχι µόνο. Τον τελευταίο
καιρό λειτουργεί µε το µισό σχεδόν νοσηλευτικό προσωπικό,
αφού από τα τετρακόσια τριάντα περίπου άτοµα που έπρεπε να
έχει, υπηρετούσαν µέχρι πρότινος γύρω στα διακόσια δέκα. Με
το νέο έτος η κατάσταση γίνεται ακόµη χειρότερη, αφού αποµα-
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κρύνθηκαν εξήντα άτοµα, που είχαν προσληφθεί µέσω ΜΚΟ και
άλλα σαράντα πέντε συνταξιοδοτήθηκαν, µε αποτέλεσµα η έλ-
λειψη νοσηλευτικού προσωπικού να γίνει ακόµα µεγαλύτερη και
να λειτουργεί σήµερα µε περίπου εκατόν ογδόντα άτοµα νοση-
λευτικό προσωπικό.

Το νοσηλευτικό προσωπικό εργάζεται χωρίς τη χορήγηση
εβδοµαδιαίων ρεπό που δικαιούται. Λόγω της µεγάλης έλλειψης
νοσηλευτικού προσωπικού, από τα έξι χειρουργικά κρεβάτια λει-
τουργούν µόνο τα τέσσερα, µε αποτέλεσµα να υπάρχει µεγάλη
αναµονή για χειρουργικές επεµβάσεις, µε σοβαρές επιπτώσεις
στην υγεία των ασθενών. Επίσης, ανάλογα προβλήµατα υπάρ-
χουν µε τη λειτουργία του Τµήµατος Αιµοδοσίας, µε το Τµήµα
Ηµερήσιας Νοσηλείας, καθώς και µε τη Μονάδα Εντατικής Θε-
ραπείας.

Η όλη αυτή κατάσταση θέτει σε κίνδυνο, όχι µόνο την ασφά-
λεια των ασθενών, αλλά και των εργαζοµένων. Γι’ αυτό, κύριε
Υπουργέ, επιβάλλεται το ταχύτερο δυνατό να γίνει πρόσληψη νο-
σηλευτικού προσωπικού, ώστε να λειτουργήσει το Αντικαρκινικό
Νοσοκοµείο «Μεταξά» όσο το δυνατόν καλύτερα για το καλό και
των ασθενών και του προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Το λόγο έχει ο
Υπουργός Υγείας κ. Λυκουρέντζος.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχαριστώ,
κυρία Πρόεδρε. Και στη συνέχεια της παρεµβάσεώς σας, θέλω
να σας ενηµερώσω ότι µετά την ερώτηση τη δική σας, επίκαιρη
ερώτηση την οποία συζητήσαµε, επέστρεψα στο Υπουργείο και
ανεζήτησα την πορεία του θέµατος που είχατε θέσει, την ίδρυση
και λειτουργία του αστικού τύπου Κέντρου Υγείας των Σερρών
και πράγµατι, υπάρχει µια εµπλοκή στην Περιφέρεια της Κεντρι-
κής Μακεδονίας. Ως Υπουργός εξήγησα ότι είναι βούληση και
δέσµευση και της τωρινής και της προηγούµενης πολιτικής ηγε-
σίας να προχωρήσει το έργο. Αναµένω τις αποφάσεις της Περι-
φέρειας και δεν θα παραµείνω απλώς ως δηµοσιογράφος που
παρακολουθεί την υπόθεση, αλλά µε ενεργό συµµετοχή για να
φτάσουµε στο αποτέλεσµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια- Τσαρουχά): Σας ευχαρι-
στώ, κύριε Υπουργέ.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υπουργός Υγείας): Τώρα, σχε-
τικά µε την ερώτηση του εκλεκτού συναδέλφου, κ. Μελά. 

Κατ’ αρχήν, κύριε συνάδελφε, θέλω να εκφράσω την ευγνω-
µοσύνη εκ µέρους της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Υγείας
προς εκείνους τους νοσηλευτές, επιστήµονες οι οποίοι εργάζον-
ται κάτω από αντίξοες συνθήκες και στερούνται των ρεπό, όπως
επίσης, και για τους γιατρούς, αλλά και το διοικητικό προσωπικό
του µεγάλου, όπως είπατε, νοσοκοµείου, του Γενικού Νοσοκο-
µείου, του Αντικαρκινικού Νοσοκοµείου «Μεταξά» στον Πειραιά.

Ξέρω ποιες είναι οι συνθήκες κάτω από τις οποίες εργάζονται,
γιατί οι ελλείψεις είναι υπαρκτές. Δεν διαψεύδω την επιχειρηµα-
τολογία σας. Αντιθέτως, τη συµµερίζοµαι. Και εκτιµώ πάρα πολύ
ότι η ερώτησή σας υπεβλήθη –και µάλιστα, πολλές φορές- και
επιµείνατε και ορθώς επιµείνατε. Δεν οφείλεται όµως, σε άρνηση
να απαντήσω, αλλά σε υποχρεώσεις τις οποίες έχω στο Υπουρ-
γείο και δεν µου επέτρεψαν στις προηγούµενες φορές, όταν είχε
προσδιοριστεί αυτή η συζήτηση, να είµαι παρών.

Κύριε συνάδελφε, στο πλαίσιο των δυνατοτήτων οι οποίες
υπάρχουν, της αξιοποίησης του θεσµού των επικουρικών, είναι
ήδη σε προκήρυξη επτακόσιες εβδοµήντα επτά θέσεις νοσηλευ-
τών. Υπάρχει µια αναλογία εκ των επτακοσίων εβδοµήντα επτά
νοσηλευτών και νοσηλευτριών, που θα καλύψουν ένα τµήµα των
αναγκών του νοσοκοµείου.

Επίσης, θα ζητήσουµε στο πλαίσιο των περιορισµένων δυνα-
τοτήτων διορισµών- προσλήψεων εντός του 2013, το Υπουργείο
Υγείας να τύχει µιας καλής µεταχείρισης, εγκρίσεως ενός αριθ-
µού νοσηλευτών και γιατρών –έχω υποβάλει ήδη το σχετικό αί-
τηµα στον Υπουργό Διοικητικής Μεταρρύθµισης για να έχουµε
µια προτεραιότητα- και σε αυτήν την περίπτωση, επίσης θα έχετε
ένα µέρος όσων εκ των θέσεων εγκριθούν προς το συγκεκριµένο
Νοσοκοµείο.

Τελευταία φράση, κυρία Πρόεδρε. 
Είπατε για τους εξήντα οι οποίοι δούλευαν σε κοινοτικό πρό-

γραµµα του ΕΣΠΑ. Δεν απελύθησαν. Τα κοινοτικά προγράµµατα

έχουν συγκεκριµένη χρονική διάρκεια. Βλέπω ότι αυτή η εταιρεία
εδώ, η « ΑΘΗΝΑ», όπως µε ενηµερώνουν οι υπηρεσιακοί, είχε
πολλές δραστηριότητες και σε άλλους τοµείς της υγείας, αλλά
προφανώς, όπως εξηγεί και σε επιστολή προς τις υπηρεσίες ο
συγκεκριµένος φορέας, το πρόγραµµα ολοκληρώθηκε. Δεν προ-
βλέπεται ανανέωση των προγραµµάτων. Αυτό είναι. Έχει µια
συγκεκριµένη διάρκεια και κάποια στιγµή ολοκληρώνεται.

Οφείλω να αναγνωρίσω ότι τα προγράµµατα της τέταρτης
προγραµµατικής περιόδου στήριξαν τις δοµές του Εθνικού Συ-
στήµατος Υγείας, αλλού µε επιτυχία, αλλού όχι µε την αναµενό-
µενη απόδοση. Εν πάση περιπτώσει, είναι µια διαδικασία η οποία
εξελίσσεται και βοήθησε σηµαντικά. Αν µε τις καινούργιες προ-
κηρύξεις τις οποίες κάνουµε, υπάρξει ανταπόκριση µε την υπο-
βολή νέων προγραµµάτων, να ξέρετε ότι και αυτά θα τύχουν της
εγκρίσεως της πολιτικής ηγεσίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια- Τσαρουχά): Το λόγο έχει
ο κύριος Μελάς για τρία λεπτά.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΕΛΑΣ: Κύριε Υπουργέ, χαίροµαι που άκουσα
την ευαισθησία σας και για το Νοσοκοµείο αυτό και για τα άλλα,
αλλά εκείνο που θέλω να τονίσω είναι να κάνετε ό,τι το καλύτερο
ούτως ώστε το Νοσοκοµείο να επανδρωθεί από το ανάλογο νο-
σηλευτικό προσωπικό…..

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια- Τσαρουχά): Να στελεχω-
θεί, όχι να επανδρωθεί. Έχει και γυναίκες εργαζόµενες.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΕΛΑΣ: Έχει και γυναίκες εργαζόµενες. Κυ-
ρίως οι νοσηλεύτριες είναι γυναίκες. Δεν είναι άντρες. Οι περισ-
σότερες είναι γυναίκες. 

Όσο για τους προσληφθέντες, µέσω ΜΚΟ, εγώ σας είπα
απλώς ότι προσέφεραν τις υπηρεσίες τους µόνο για πέντε µήνες
και έφυγαν και µαζί µε αυτούς έφυγαν άλλα σαράντα πέντε άτο-
µα που συνταξιοδοτήθηκαν.

Χαίροµαι που παραδέχεσθε ότι η εργασία του νοσηλευτικού
προσωπικού γίνεται κάτω από σκληρές συνθήκες, δεν πληρώ-
νονται ρεπό και µε δεδοµένο –το γνωρίζετε όλοι- ότι λόγω της
υπακοής στα µνηµόνια έχει περικοπεί σε µεγάλο βαθµό ο µισθός
τους.

Λόγω της ελάττωσης των χειρουργικών κρεβατιών από έξι σε
τέσσερα χειρουργούνται λιγότερα άτοµα το µήνα -γύρω στα σα-
ράντα- δηλαδή γύρω στα πεντακόσια άτοµα το χρόνο. Έτσι, η
µεγάλη αναµονή σε χειρουργικές επεµβάσεις έχει αρνητικές επι-
πτώσεις στην υγεία των ασθενών, λόγω της ειδικής αυτής νόσου. 

Μεγάλο πρόβληµα υπάρχει και µε το τµήµα της αιµοδοσίας
λόγω της έλλειψης προσωπικού. Ακόµη σοβαρό πρόβληµα υπάρ-
χει και µε το τµήµα της ηµερήσιας νοσηλείας που εξυπηρετούσε
ογδόντα µε εκατό ασθενείς και σήµερα έχουν αυξηθεί πάρα πολύ
και οι τρεις νοσηλεύτριες αδυνατούν να ανταποκριθούν στις
απαιτήσεις του τµήµατος. 

Και αυτό που πρέπει να προσεχθεί όσο το δυνατόν περισσό-
τερο είναι η µονάδα εντατικής θεραπείας, που έχει έξι κλίνες και
δεν επιτρέπεται λόγω έλλειψης νοσηλευτικού προσωπικού να
κλείσουν κάποια κρεβάτια, διότι αυτό γνωρίζετε ότι έχει επιπτώ-
σεις στην υγεία και στη ζωή των ασθενών. 

Εδώ κάνω µια παρένθεση και λέω ότι υπάρχουν πολλές µονά-
δες εντατικής θεραπείας σε πολλά νοσοκοµεία της χώρας που
δεν λειτουργούν λόγω της έλλειψης προσωπικού και χάνονται
ανθρώπινες ζωές. 

Επίσης, τονίζω ότι πρέπει να κοιτάξετε και το σύγχρονο εξο-
πλισµό του νοσοκοµείου που έχει σχέση µε διαγνωστικά και θε-
ραπευτικά µηχανήµατα για την καλύτερη θεραπεία και διάγνωση
των ασθενών. 

Οι εργαζόµενοι δηλώνουν και εγγράφως -και το έχουν στείλει
και σ’ εσάς- ότι η κατάσταση που επικρατεί είναι πολύ πιο κάτω
από τα όρια ασφαλείας λόγω της αποχώρησης αυτού του προ-
σωπικού. Γι’ αυτό επιβάλλεται να αποκατασταθούν όσο το δυνα-
τόν πιο γρήγορα αυτά τα προβλήµατα. 

Εδώ θέλω να σας ρωτήσω το εξής, κύριε Υπουργέ, γιατί δια-
χέεται και ακούγεται πάρα πολύ ότι δεν επιτρέπει η τρόικα να γί-
νουν προσλήψεις. Εγώ χάρηκα που είπατε ότι θα προσλάβετε
γύρω στα επτακόσια πενήντα άτοµα. Όµως αυτό ακούγεται για
την τρόϊκα. Εάν συµβαίνει αυτό, είναι απαράδεκτο. Δεν είναι δυ-
νατόν, δεν επιτρέπεται να έχουµε σκύψει το κεφάλι στην τρόικα
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και στο ΔΝΤ και αυτό να αποβαίνει εις βάρος της ζωής, εις βάρος
της υγείας του ελληνικού λαού.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο για να δώσετε την απάντησή

σας.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχαριστώ,

κυρία Πρόεδρε. 
Θα ξεκινήσω από την τελευταία πολιτική αξιολόγηση την οποία

κάνατε. Η Ελλάδα είναι ανεξάρτητη, υπερήφανη χώρα και οι πο-
λιτικοί της ηγέτες είναι επίσης υπερήφανοι, ακέραιοι και είναι σε
θέση να προστατεύσουν το εθνικό και δηµόσιο συµφέρον. Κανείς
δεν τους επιβάλλει απόψεις και θέσεις. Αυτό το οποίο συµβαίνει
σήµερα είναι να είµαστε σε θέση να παραδεχθούµε ποιο είναι το
πρόβληµα της χώρας µας. Και αυτό είναι αρετή για την πολιτική
ηγεσία, δηλαδή το αν είναι σε θέση µε αξιοπρέπεια και περηφά-
νια να διαπιστώνει ποιο είναι το πρόβληµα και να είναι αποφασι-
σµένη να το αντιµετωπίσει και να το λύσει. Και αυτό κάνει η
Κυβέρνηση του Αντώνη Σαµαρά. 

Όλα τα άλλα µπορούν να συζητούνται στο δηµόσιο βίο της
χώρας, αλλά θα πρέπει να τα επαναξιολογήσουµε, αν θέλουµε
πράγµατι να συνεργήσουµε προς όφελος του τόπου και του µέλ-
λοντος της νέας γενιάς. Το λέω αυτό, διότι αυτό που συµβαίνει
στη χώρα είναι να δούµε ποιες είναι οι πραγµατικές µας δυνατό-
τητες να χρηµατοδοτήσουµε τις υπηρεσίες τις οποίες θέλουµε
να προσφέρουµε στους πολίτες. 

Οι πραγµατικές δυνατότητες που έχει µια χώρα είναι από τον
παραγόµενο πλούτο, όχι από το δανεισµό. Αυτό το οποίο έκανε
η Ελλάς τα τελευταία χρόνια ήταν να δανείζεται αλόγιστα, να
σπαταλά ασύστολα, να καλλιεργεί φρούδες ελπίδες και ουτοπίες
στο λαό και να έρθει η στιγµή να βρεθούµε προ του προβλήµα-
τος και δυστυχώς, κύριε συνάδελφε, να µην είµαστε σε θέση να
συµφωνήσουµε ότι αυτό είναι το πρόβληµα της χώρας. Όσο δεν
συµφωνούµε ποιο είναι το πρόβληµα της χώρας, τόσο υπονο-
µεύουµε το µέλλον του ελληνικού λαού. 

Η ανάγκη, λοιπόν, είναι να παραδεχθούµε ότι εµείς είµαστε ο
ελληνικός λαός, εµείς παράγουµε κι εµείς χρηµατοδοτούµε τις
υπηρεσίες µας. 

Άλλωστε, µε τις τελευταίες συµφωνίες στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, µεταξύ της χώρας µας και των δανειστών µας, τα χρή-
µατα τα οποία δίνονται, δίνονται για την εξυπηρέτηση των δα-
νείων. Σε ό,τι αφορά, λοιπόν, την εσωτερική διαχείριση, το αν θα
είµαστε σε θέση να προσλάβουµε περισσότερους υπαλλήλους,
αν θα είµαστε σε θέση να προσφέρουµε περισσότερες υπηρε-
σίες δωρεάν στους πολίτες σε οποιονδήποτε τοµέα, είναι δική
µας υπόθεση και δική µας απόφαση. 

Εάν, λοιπόν, µε την προσπάθεια την οποία καταβάλλει η Κυ-
βέρνηση, αναστραφεί η πορεία της ύφεσης, υπάρξει ανάκαµψη
και ανάπτυξη και έχουµε περίσσευµα πλούτου, τότε πράγµατι θα
µπορούµε να συζητάµε για µία πιο άνετη δηµοσιονοµική πολιτική
για την οποία σήµερα δεν µπορούµε να συζητήσουµε, εκτός αν
υπάρχει κάποιος «µαγικός» τρόπος παραγωγής πλούτου, τον
οποίο εγώ δεν διδάχθηκα στο Πάντειο Πανεπιστήµιο κι εκτός αν
και σε άλλα πανεπιστήµια του κόσµου διδάσκουν τον µαγικό
τρόπο παραγωγής πλούτου.

Έρχοµαι τηλεγραφικά στα όσα είπατε. Αξιοποίηση του προ-
σωπικού µπορεί να γίνει και τώρα, σε µια καλύτερη κατεύθυνση.
Γι’ αυτό είµαι από εκείνους, ως Υπουργός, ο οποίος δηλώνω ότι
δεν µπορούν οι υπάλληλοι να θεωρούν τους χώρους τους οποί-
ους υπηρετούν ως αποκλειστικό τους προνόµιο. Όσον αφορά
νοσοκοµεία τα οποία δεν εµφανίζουν πληρότητα, έναντι του «Με-
ταξά» που καθηµερινά πιέζεται υπό το βάρος των επισκέψεων
των περιστατικών τα οποία αντιµετωπίζει, πρέπει να συµφωνή-
σουµε ότι πρέπει να υπάρξουν συνενώσεις κλινικών και τµηµά-
των. Πρέπει να µετακινήσουµε νοσηλευτικό προσωπικό και να
καλύψει ανάγκες όπου υπάρχουν. Δεν µπορεί και οι συνδικαλι-
στές και οι δήµαρχοι να αποτρέπουν αυτή τη λύση. Δεν µπορεί

να είναι χωρίς νοσηλευτικό προσωπικό το «Μεταξά», το «Αττικόν»
και στο «Αγία Βαρβάρα» να έχουµε µπαϊράκια και φέουδα ότι δεν
µπορούµε να το ακουµπήσουµε. 

Γι’ αυτό έχει εξευρεθεί ένα επιχείρηµα και το λέω αυτό µε λύπη
µου και στην κυρία Πρόεδρο και σ’ εσάς, κύριοι συνάδελφοι, και
σ’ εσάς, κύριε Μελά που µε ρωτήσατε: «Καταργεί η Κυβέρνηση
τα νοσοκοµεία». Κάθε µέρα κάποιος δήµαρχος «εφευρίσκει» ανά
την επικράτεια ότι του κλείνουµε το νοσοκοµείο. Ουδέν νοσοκο-
µείο κλείνει. Πότε ακούγεται για την Πτολεµαΐδα, πότε για την Ιε-
ράπετρα, πότε δεν ξέρω πού αλλού ανά την επικράτεια. Επιτέ-
λους, πρέπει να αντιληφθούν όλοι ότι αυτός ο τόπος δεν ανήκει
µόνο στην Κυβέρνηση και στην πολιτική ηγεσία. Ανήκει σε όλους
και αυτή τη δύσκολη στιγµή οφείλουµε µε αυτοσυγκράτηση να
εργαστούµε για το µέλλον. 

Τέλος, αναφερθήκατε στα τµήµατα αιµοδοσίας, στις εντατικές
µονάδες. Στα µεν τµήµατα αιµοδοσίας µπορεί να γίνει µια πολύ
καλύτερη διαχείριση και ένας καλύτερος σχεδιασµός, τον οποίο
έχουµε συζητήσει στο Υπουργείο και παρακολουθούµε την πο-
ρεία των εξελίξεων, για να δούµε πώς µπορούµε να γίνουµε πιο
αποτελεσµατικοί στα τµήµατα αιµοδοσίας και να περιορίσουµε
τη σπατάλη του δηµοσίου χρήµατος. 

Ξέρετε, για παράδειγµα, κυρία Πρόεδρε, ότι µία φιάλη αίµα-
τος, ένας ασκός, στοιχίζει στην Ελλάδα περί τα 410 ευρώ, για να
συγκεντρώσουµε το αίµα, να πάρουµε τον ασκό και να διακινή-
σουµε το αίµα στη χώρα µας, όταν προµηθευόµαστε κάτω από
150 ευρώ έναν ασκό αίµατος από την Ελβετία; Και σ’ αυτό θέλει
να παρέµβει και παρεµβαίνει η πολιτική ηγεσία και συναντάµε κά-
ποιες αντιστάσεις από εκείνους οι οποίοι θέλουν να διατηρηθεί
αυτό το καθεστώς. Όµως εµείς και σ’ αυτόν τον τοµέα προχω-
ράµε.

Για, δε, τις ΜΕΘ -και συγγνώµη για την υπέρβαση του χρόνου-
υπάρχει καινούργια πράξη του Υπουργικού Συµβουλίου για να
µην κλείσει ούτε ένα κρεβάτι µονάδας εντατικής θεραπείας. Πρέ-
πει η προκήρυξη χθες βράδυ ή σήµερα να έχει δηµοσιευτεί,
ούτως ώστε σ’ εκείνους τους ιατρούς και τους νοσηλευτές που
θα έφευγαν, επειδή τέλειωναν οι συµβάσεις τους, να τους επι-
τραπεί να συνεχίσουν. 

Και δεσµεύοµαι, κύριε συνάδελφε, µε αυτό το οποίο µου εί-
πατε, να ανοίξουµε κι άλλα κρεβάτια. Έχετε δίκιο σ’ αυτό το
οποίο είπατε. Δεν είναι δυνατόν να έχουµε κρεβάτια για εντατική
θεραπεία διαθέσιµα και να µην έχουµε νοσηλευτικό προσωπικό.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΕΛΑΣ: Είναι εκατόν πενήντα επτά κρεβάτια,
στην εντατική που δεν λειτουργούν.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υπουργός Υγείας): Άκουσα τον
αριθµό, τον οποίο σηµειώνετε µε έµφαση. Το παρακολουθούµε
κι εµείς και πρέπει να σας πω ότι καθηµερινά το Εθνικό Κέντρο
Επιχειρήσεων Υγείας, το ΕΚΕΠΥ, δίνει µία µάχη επί εικοσιτετρα-
ώρου βάσεως για να καλύψει τα έκτακτα περιστατικά -γιατί δεν
έχουµε µόνο στην Αττική, αλλά έχουµε και από άλλες περιοχές
που έρχονται στην Αττική- και να κατευθύνει τα ασθενοφόρα του
ΕΚΑΒ στα νοσοκοµεία που έχουν διαθέσιµο κρεβάτι. Είναι µία
σκληρή προσπάθεια την οποία καταβάλλουν και ευχαριστώ
όλους όσους εργάζονται στο ΕΚΕΠΥ, αλλά η λύση είναι αυτή
στην οποία συµφωνούµε όλοι µας -και η Πρόεδρος και εσείς,
κύριε συνάδελφε, κι εγώ- δηλαδή να ανοίξουµε περισσότερα
κρεβάτια εντατικής θεραπείας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ.
Ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επίκαιρων ερωτήσεων. 
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 12.30’ λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο ηµέρα Πέµπτη 21 Φεβρουαρίου 2013 και ώρα
09.30’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευ-
τικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων και β) νοµοθετική
εργασία, σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί. 
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